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روزنامه

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

اعطای تسهیلات کم بهره 
برای ساخت مسکن محرومان

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( تاکید کرد:

ضرورت پرهیز از اقدامات سطحی و بدون پژوهش در کارهای فرهنگی

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از اعطای 
تسهیلات کم بهره و بلاعوض برای ساخت مسکن محرومان 
در روستا ها و شهر های کوچک استان خبر داد. داریوش 
بلدی عصر شنبه در دهمین جلسه شورای برنامه ریزی و 

استانداری  کرامت  اجتماعات  قم در سالن  استان  توسعه 
و  بودجه  و  برنامه  سازمان  با  تفاهمنامه  اساس  بر  افزود: 
استانداری، احداث یک هزار واحد مسکونی در روستاها و 
شهرهای کوچک را با توجه به تسهیلاتی که در اختیار این 
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استاندار قم تاکید کرد:

بهره گیری از ظرفیت مولدسازی اموال 
مازاد دولتی برای رشد و توسعه استان قم
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سرپرست تامین اجتماعی استان قم معارفه شد
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مازاد  اموال  اینکه بحث مولدسازی  بیان  با  استاندار قم 
دستگاه های دولتی در سال آتی با جدیت پیگیری خواهد 
شد اظهار کرد: از این ظرفیت برای رشد و توسعه ی استان 
بهره گرفته خواهد شد. سیدمحمدتقی شاهچراغی عصر 

شنبه در دهمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
قم در سالن اجتماعات کرامت استانداری قم طی سخنانی 
با اشاره به پیشرفت ۴۰ درصدی طرح های هادی روستایی 
اظهار کرد: جمع بندی جامعی از عقب ماندگی زیرساخت 

استاندار قم با بیان اینکه بحث مولدسازی اموال مازاد دستگاه های دولتی در 
سال آتی با جدیت پیگیری خواهد شد اظهار کرد: از این ظرفیت برای رشد و 

توسعه ی استان بهره گرفته خواهد شد. 
سیدمحمدتقی شاهچراغی عصر شنبه در دهمین جلسه شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان قم در سالن اجتماعات کرامت استانداری قم طی سخنانی با 
اشاره به پیشرفت ۴۰ درصدی طرح های هادی روستایی اظهار کرد: جمع بندی 
جامعی از عقب ماندگی زیرساخت ها در روستاهای استان بایستی انجام شود تا 

بتوانیم برای تکمیل طرح ها برنامه ریزی کنیم.
استاندار قم تعیین تکلیف طرح های توسعه زیرساخت های مسکن روستایی را 
ضروری دانست و افزود: بایستی محل تامین منابع مسکن روستایی مورد بررسی 

و امکان سنجی قرار بگیرد.
وی با اشاره به همراهی خیرین در ساخت مسکن ادامه داد: جهت دهی خیرین 
به سمت ساخت مسکن در روستاها می تواند در توسعه ی بخش های استان 

راهگشا باشد.
وی تاکید کرد: باید از توان ملی و ظرفیت های استانی در راستای حل مشکلات 

مناطق روستایی استفاده کرد.
وی خاطرنشان کرد: ساخت مسکن در روستاها، باید منجر به بازگشت مردم به 

روستاها و اسکان در آن بشود.              
شاهچراغی اعتبارات استانی سال ۱۴۰۱ استان قم را نیز مورد توجه قرار داد 
و گفت: بحث مولدسازی اموال مازاد دستگاه های دولتی نیز با جدیت پیگیری 

خواهد شد.
استاندار قم تاکید کرد: از ظرفیت مولدسازی برای رشد و توسعه ی استان باید 

بهره گرفته شود.
روستاهای بالای ۲۰ خانوار باید دارای »طرح هادی روستا« باشند

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در حاشیه جلسه مذکور گفت: 

یکی از دستورات جلسه، مربوط به اقدام های اداره کل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی قم در زمینه بحث عمران روستایی به ویژه »طرح هادی روستایی« بود که 

گزارشی در این رابطه توسط مدیرکل آن ارایه شد.  
سید محمود نوربخش با بیان اینکه بر اساس قانون، روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
باید دارای »طرح هادی روستا« باشند، گفت: بر اساس آمار موجود، از ۱۲۴ 
روستای بالای ۲۰ خانوار در این استان، ۱۱۷ روستا طرح های هادی آنان در 

حال اجراست.
وی خاطرنشان کرد: در رابطه با روستاهای کم تر از ۲۰ خانوار نیز اقداماتی در 

حال انجام است، البته تاکید بر روستاهای بالای ۲۰ خانوار است.  
»استان قم«  دارای سه شهرستان قم، جعفرآباد و کهک و ۶ شهر قم، جعفریه، 

کهک، سلفچگان، دستجِرد و قنوات است.   

استاندار قم تاکید کرد:
بهره گیری از ظرفیت مولدسازی اموال مازاد دولتی برای رشد و توسعه استان قم

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( تاکید کرد:

ضرورت پرهیز از اقدامات سطحی و 
بدون پژوهش در کارهای فرهنگی

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به 
اهمیت فضاسازی های فرهنگی در شهر گفت: کارهای سطحی و بدون پژوهش 

و تفکر، جواب و بازخورد موردنظر را در جامعه نخواهد داشت.
حجت الاسلام محسن آمره روز شنبه در نخستین جلسه کمیته فضاسازی 
و تبلیغات قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی استان قم که در سالن رضوان 
شهرداری قم برگزار شد، تشکیل این کمیته را مهم و لازم دانست و اظهار داشت: 
برای عملکرد بهتر این کمیته باید به چند نکته توجه کرده و به آن بیشتر بپردازیم.

وی افزود: در گام نخست باید فضاسازی را از بخش تبلیغات در کمیته جدا 
کرده تا بتوانیم با نگاهی جامع و دقیق به این دو بخش بپردازیم، زیرا کارهای 
سطحی و بدون پژوهش و تفکر، جواب و بازخورد موردنظر را در جامعه نخواهد 

داشت.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س(، بر تولید 
محتوا تأکید کرد و گفت: نباید به تبلیغات تنها نگاهی شهری و محیطی داشته 

باشیم و باید تلاش کنیم تولیدات فرهنگی را در این حوزه وارد کنیم.
وی ادامه داد: برای رسیدن به نتیجه ای مطلوب نیاز داریم به موضوع حجاب 
و عفاف نگاهی جامع تر داشته و بدانیم برای ترویج فرهنگ حجاب در کنار 
تبلیغات شهری به ظرفیت های رسانه ها، فضای مجازی توجه کرده و همه 

دستگاه ها با یکدیگر هم افزایی داشته باشند.
آمره بر تشکیل کارگروه تولید محتوا تأکید و تصریح کرد: تبلیغات باید به محتوا 
توجه ویژه ای داشته باشد و یک کارگروه ویژه برای تولید محتوا تشکیل شده و 

متولی تولید محتوای متنی و گرافیکی باشد تا اتفاق خوبی رقم بخورد.
با کمیته فضاسازی  از آمادی کامل حرم مطهر برای همکاری  وی سپس 
و تبلیغات خبر داد و ابراز کرد: در حرم مطهر کاملًا آماده هستم تا در فضای 
سازی محیطی داخل و پیرامون حرم با کمیته همکاری داشته باشیم، البته در 
مناسبت های مختلف محور اصلی برنامه های فرهنگی حرم پیرامون حجاب و 

عفاف است.

 شهردار کهک :

بودجه 42 میلیاردی شهرداری کهک 
تقدیم شورای شهر شد 

شهردار کهک با اشاره به ارائه لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری به شورای 
اسلامی شهر کهک گفت: این بودجه ۴۲ میلیارد و 835 میلیون و ۹۰۰ هزار 
فعالیت های عمرانی  به  آن  قرار است 8۷ درصد  تومان پیش بینی شده که 

اختصاص یابد. 
رضا شکاری اظهار کرد: لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری کهک با افزایش 

۲.3 برابری نسبت به سال ۱۴۰۰ تقدیم شورای اسلامی شهر کهک شد. 
وی افزود: در لایحه تقدیم شده مبلغ ۴۲8.35۹.۰۰۰.۰۰۰ ریال، معادل ۴۲ 
میلیارد و 835 میلیون و ۹۰۰ هزار تومان پیش بینی شده است که 8۷ درصد از 
بودجه اشاره شده را بودجه عمرانی به خود اختصاص داده و فقط ۱3 درصد از 
بودجه برای ردیف های جاری درنظر گرفته شده است. شهردار کهک با اشاره به 
ضرورت توجه به برنامه های فرهنگی و ورزشی گفت: با توجه به افزایش جمعیت 
شهری کهک و حضور میهمانان فصلی و گردشگران، ضرورت توجه به برنامه 
های فرهنگی و ورزشی بیشتر احساس می شود به همین علت طی برنامه ریزی 
با افزایش ۱۷ برابری در ردیف های  انجام شده، پیشنهاد شهرداری کهک 

فرهنگی و ورزشی همراه بوده است.
وی اظهار کرد: مردم میهمان نواز کهک در سال آینده شاهد افزایش پروژه 
های عمرانی، گردشگری و خدماتی خواهند بود و با اجرای این پروژه ها ، شاهد 

تغییر شرایط اقتصادی و ایجاد تعداد زیادی شغل در شهر کهک خواهیم بود.

سبک زندگی فاطمی
 منبع الهام بخش نشاط حقیقی

 روز ولادت باسعادت صدیقه کبری حضرت زهرا)س( که به زیبایی هر چه تمام تر 
روز مادر و روز زن نامیده شده، بی تردید موعد بسیار فرخنده ای است تا با تأسی به آن 
بانوی بی همتا بتوانیم شاخصه و مؤلفه های مهمی در باب الگوگیری از کلام نورانی و 
سیره حضرت را به جامعه معرفی کرده و نیز البته در عرصه نشاط فردی و اجتماعی از 
منظر آموزه های دین و الگوهای بسیار والایی چون حضرات معصومین)ع( به آحاد مردم 

به ویژه زنان و دختران تلاشی ارزنده و مؤثر داشته باشیم.
واقعیت آن است که شادی و نشاط، از جمله مهم ترین احساسات و نیازهای بشری 
محسوب می شود که پرداختن به آن ها- البته از مجرای صحیح و مشروع خود -زمینه 

ساز موفقیت و همچنین نشانه بارز سلامت یک جامعه به شمار می رود.
می  که  دهیم  قرار  مدنظر  باید  همواره  را  امیرالمؤمنین)ع(  گهربار  کلام  این 

فرمایند:"شادی، انبساط خاطر و نشاط می آورد و غم، گرفتگی خاطر و دل گیری را "
اساساً نظام آفرینش نیز به نحوی چیدمان و طراحی شده که در نهایت اسباب فرح و 
شادی حقیقی را برای بشر فراهم کند و این سخن هیچ منافاتی ندارد با مضمون آن آیه 
معروف که" ما انسان را در سختی آفریدیم"، چه آن که حیات آدمی در سیاره ی رنجی 
به نام زمین نیز در نهایت برای آن است که به لقای پروردگارش درآید که همه شادی ها و 
خرسندی ها در سایه چنین مسیر نورانی ای فراهم می شود و الا مسلّم است آن شادی 
و نشاطی که با معصیت و نافرمانی پروردگار عالم بدست آید، پشیزی نمی ارزد بلکه 

خودش عامل اصلی ترین و سهمگین ترین غم ها و خُسران هاست.
به دیگر سخن، نشاط و شادی از نیازهای اولیه و مبرم آدمی است، اما با این حال 
باید توجه داشت که هر شادمانی و نشاطی مطلوب دین و آیین ما نیست، چه آن که 
متاسفانه در جامعه ما برخی به غلط چنین فکر می کنند که با ثروت اندوزی از مسیر 
حرام و یا پناه بردن به استفاده از موسیقی های مبتذل و شرکت در مجالس گناه و فساد 
و یا تمسخر و غیبت دیگران می توانند خوشی و شادی واقعی و بی پایان را برای خود و 
اطرافیانشان مهیا سازند و حال آن که این امور هر یک زمینه ساز غم و اندوه درونی در 

دنیا و به خصوص حسرت و پشیمانی در آخرت است.
از این منظر ما هر چقدر که به سمت اهدافی که اهل بیت)ع( برای ما ترسیم فرموده 
اند، نزدیک و نزدیک تر شویم، طعم ناب شادی واقعی را چشیده و به همان نسبت از 

اندوه بی پایان دنیا و آخرت دورتر می شویم.
نقل است از مولی الموحدین علی)ع( که ایشان بارها می فرمودند هر گاه غم و 
اندوهی بر من عارض می شد، با نگاه به چهره فاطمه)س( این غم و اندوه جای خود 
را به نشاط و شادمانی می داد و این مطلب نشان می دهد که زندگی نورانی اما کوتاه 
بانوی دو عالم حضرت فاطمه)س( تا چه حد مایه آرامش همسر و فرزندانشان می شده 
است و از سویی متاسفانه ما به جهت مصایبی که بر ایشان وارد آمده، کمتر با نوع نشاط 
و آرامشی که زهرای مرضیه)س( داشته و آن را به اهل خانواده نیز منتقل می کرده اند، 
آشنایی داریم که باید در این خصوص بحث علمی و کار پژوهشی دقیقی صورت گیرد.

با مراجعه به سیره نورانی ائمه اطهار)ع( به خوبی متوجه می شویم، آن چه که اسلام 
آن را شادی می نامد و بر لزوم آن در ابعاد فردی و اجتماعی تاکید می کند، از آن جنس 
نشاط و شادمانی ای است که با رعایت موازین اسلامی و شرعی بدست آمده باشد و در 

وهله ی نخست در مسیر خلاف خواست و فرمان الهی نبوده باشد.
فعال  فرهنگی و رسانه ای

در شبستان حضرت زهرا)س(؛ 

جشن »برای مادرم« در حرم 
حضرت معصومه)س( برگزار شد

الله علیها و روز مادر جشن »برای  به مناسبت سالروز ولادت حضرت زهرا سلام 
مادرم«  روز شنبه با هدف تجلیل از مادران شهدا، بانوان نمونه و خدام خواهر در حرم 
حضرت معصومه سلام الله علیها برگزار شد.  جشن »برای مادرم« به همت امور فرهنگی 
خواهران پیش از ظهر امروز در شبستان حضرت زهرا سلام الله علیها، حرم حضرت 
معصومه سلام الله علیها برگزار شد. در این مراسم جشن از مادران شهدا، بانوان نمونه 
دستگاه های اجرایی و خدام حرم حضرت معصومه سلام الله علیها که دارای سه یا بیش 

از سه فرزند بودند تقدیر شد.

سازمان زیباسازی شهرداری قم
 در نظر دارد تهیه و اجرای ویدئو مپینگ را از طریق برگزاری تشریفات مناقصه 
به شرکتهای واجد الشرایط  واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت های واجد شرایط 
اسناد  دریافت  به  نسبت  اول  نوبت  آگهی  نشر  تاریخ  از  آید  می  عمل  به  دعوت 
شرکت در مناقصه و از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت1۰ روز و تا پایان ساعت 
اداری مورخ 1۴۰۰/11/۲۰ جهت ارائه پیشنهادات به اداره حقوقی و قراردادها 
سازمان زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان آذر کوچه شماره ۲5 مراجعه و یا 
جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۰۲5-3۷۷۰۱5۱۲ داخلی 3۰۴ 
تماس حاصل فرمائید ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود. 
شناسه آگهی:   1264929سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مناقصه ویدئو مپینگ)نوبت اول(

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 رویکرد دولت افزایش دسترسی 

مردم به کالاهای فرهنگی است

 

 

 

قم،  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
رسیدن به چهره ای اسلامی در شهر را هدف کمیته 
فضاسازی و تبلیغات قرارگاه فرهنگی اجتماعی 1۹ 
دی دانست. مهدی کلانترزاده روز شنبه در نخستین 
جلسه کمیته فضاسازی و تبلیغات قرارگاه فرهنگی 
رضوان  سالن  در  که  قم  استان  دی   1۹ اجتماعی 
شهرداری قم برگزار شد، به دغدغه های مدیران شهر 
در تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری اظهار داشت: 
قرارگاه فرهنگی اجتماعی 1۹ دی استان از چهار سال 

 مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای گفت: پویایی کریدور جاده ای حمل ونقل 
مسافر تهران- قم-اصفهان با راه اندازی پایانه مسافری 
شهروند پردیسان قم بیشتر شد. داریوش باقر جوان 
روز شنبه در سفر به قم و بازدید از پایانه های مسافربری 
استان، افزود: طی دوسالی که از شیوع ویروس کرونا 
بخش  متوجه  زیادی  خساراتی  گذرد  می  درکشور 
حمل ونقل جاده ای شد که با تلاش گروهی مسولان 
از تخریب زیر ساختهای این صنعت حیاتی جلوگیری 

سال  بودجه  لایحه  ارائه  به  اشاره  با  کهک  شهردار 
کهک  شهر  اسلامی  شورای  به  شهرداری   1۴۰1
گفت: این بودجه ۴۲ میلیارد و 835 میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان پیش بینی شده که قرار است 87 درصد 
آن به فعالیت های عمرانی اختصاص یابد. رضا شکاری 
اظهار کرد: لایحه بودجه سال 1۴۰1 شهرداری کهک 
تقدیم  سال 1۴۰۰  به  نسبت  برابری  افزایش ۲.3  با 
شورای اسلامی شهر کهک شد. وی افزود: در لایحه 
تقدیم شده مبلغ ۴۲8.35۹.۰۰۰.۰۰۰ ریال، معادل 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :
تبلیغات و فضاسازی شهری نیازمند 

هم افزایی همه نهادهاست

مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای عنوان کرد؛

نقش پویای پایانه مسافری پردیسان قم 
در کریدور جاده ای کشور

شهردار کهک :
بودجه 42 میلیاردی شهرداری کهک 

تقدیم شورای شهرشد

رییس شورای سیاست گذاری حوزه های علمیه خواهران:
بودجه حوزه علمیه خواهران 

جوابگوی نیازها نیست
رییس شــورای سیاســت گذاری 
حوزه های علمیه خواهران کشور 
گفــت: بودجه اختصــاص یافته به 
حوزه علمیــه خواهران جوابگوی 
نیازها نیست و همواره از کمبودها 
ســخن گفتــه می شــود. آیت الله 
مرتضی مقتدایی روز شنبه در آیین 
افتتاح ۲۲ ساختمان و کلنگ زنی 
1۲8 پروژه آموزشی و کمک آموزشی  2

معاون قوه قضاییه:
پیگیری حل مساله آسیب های 
اجتماعی نباید تشریفاتی باشد

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
آیین افتتاحیه نمایشــگاه مجازی 
کتــاب با تاکید بر رویکــرد افزایش 
تســهیل گری دولت در دسترسی 
مردم بــه کالاهای فرهنگی از ارائه 
۲1۰ هزار عنــوان کتاب همزمان 
بر پایی این رویداد بزرگ فرهنگی 
خبر داد. محمد مهدی اسماعیلی 
عصــر شــنبه در آییــن افتتاحیه 

و  اجتماعــی  معــاون   
پیشــگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه پرداختن به مســاله 
آسیب های اجتماعی و جرایم 
را وظیفــه قانونی، شــرعی و 
اخلاقی مســئولان دانســت 
و گفت: پیگیری حل مســاله 
نباید  اجتماعی  آســیب های 
فقط جنبه تشریفاتی پیدا کند  2
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سردردهای رژیم صهیونیستی و سلسله 
نشست های برجام

 »در دور اخیر نشست های برجام، اعضای حاضر در جلسات، روند مذاکرات را مثبت 
پیش بینی می کنند؛ این درحالی است که رژیم صهیونسیتی بسیار نگران است. به 
کرات قابل مشاهده است هربار که مذاکرات وین و مساله برجام در حال برگزاری است 
رژیم صهیونسیتی به مانند رقیب جامانده ای از تمام توان خود برای فشار بیشتر و 

محکومیت ایران از این مسیر استفاده می کند.
سخن های مطرح شده بر این اساس است که دولت بایدن تاکنون استراتژی دولت 
خود را بر مبنای تلاش برای حل مسئله برجام بیان کرده اند. این تصمیم حتی اگر به 
نتیجه نرسد به مذاق رژیم صهیونسیتی خوش نمی آید. دهه های زیادی است که هم 
مسیری آمریکا و متحدش یعنی رژیم صهیونسیتی در استراتژی های مختلف سیاسی 
برای مذاکرات وین  از تلاش دوباره واشنگتن  اکنون  آویو  اما تل  اثبات شده است. 
ناراضی است در مقابل نباید فراموش کنیم که این دو همیشه منافع یکدیگر را حفظ 
نموده اند و هیچ گاه سیاستی را اتخاذ نمی کنند که مانع ارتباط و به هم خوردن اتحاد 
طرفین گردد. پیش تر رژیم صهیونسیتی وزیر جنگ خود را به واشنگتن فرستاده بود تا 
بر اعمال فشارهای سخت گیرانه واشنگتن بر ایران تأکید کند اما واشنگتن معتقد است 
که خروج ترامپ از برجام به ضرر آمریکا بوده است و این برای منافع آمریکا و هم رژیم 
صهیونسیتی مناسب نیست. در دور جاری مذاکرات، تل آویو برای در تنگنا قرار دادن 
ایران چندان امیدی قوی به واشنگتن ندارد و چشم امید خود را به دیگر کشورهای 
حاضر در مذاکره دوخته است. این واکنش سریع و تند رژیم صهیونیستی به برخی از 

کشورهای حاضر در مذاکرات بحث برانگیز است.
جای شک نیست که هیئت حاکمه ی نفتالی بنت برای فشار بر ایران به کشورهای 
دیگر متوسل شود که اولین و مهم ترین آنها کشور فرانسه است. لذا نفتالی بنت 
تمرکز خود را از ترغیب آمریکا در فشار بر ایران تا حدودی به سمت فرانسه تغییر داده 
است. اگرچه هنوز اعلامیه و توافقی از ماحصل مذاکرات بیان و منتشر نشده است 
اما برخی اخبار از واکنش متفاوت فرانسه در دور جدید سخن گفته اند که صحت  
و سقم آن را باید بعد از اتمام مذاکرات از زبان مسئولان شنید. اخبار منتشرشده از 
برخی تغییر جهت های فرانسه برای به نتیجه رساندن برجام حکایت دارد که این امر 
تلاش رژیم صهیونسیتی را دوچندان کرده است. همان طور که در خبرهای خارجی 
مختلفی اعلام شد وزیر خارجه رژیم صهیونسیتی در هفته ها قبل در تماسی تلفنی 
با رئیس جمهور فرانسه خواستار اعمال روش ها و تصمیمات سخت تری علیه ایران در 
وین شده است. این واکنش به معنای آن است که رژیم صهیونسیتی برای اتخاذ موانع 
سرسخت تر علیه ایران، از آمریکا چشم امید خویش را فروبسته است و برای جلب نظر 
فرانسه دست  و پا می زند. در مقابل این نکته مهم است که فرانسه تا کنون منافع خود 
را در هر تصمیمی در اولویت قرار داده است ولی باید ذکر کرد که اکنون شرایط کمی 
متفاوت تر است چراکه برای فرانسه جدای از تمام منافع خود در حل مسئله برجام و 
ارتباط با ایران و کاستن از مشکلات جهانی دو عامل دیگر تاثیرگزار است؛ اولًا ریاست 
اتحادیه اروپا و دوماً تاثیرگزاری حل برجام بر پیشینه فرانسه و ریاست جمهوری امانوئل 

مکرون که حل مسئله برجام ستاره ای درخشان در پرونده سیاسی آن خواهد بود.
تلاش دیگر تل آویو آن است که نفتالی بنت نخست وزیر رژیم صهیونسیتی بیان کرده 
که این کشور به توافق ایران با قدرت های جهانی پایبند نیست. رژیم صهیونسیتی 
یکی از طرف های مذاکرات نیست، اما در تلاش برای تحت تأثیر قرار دادن متحدان 
در اعمال فشار بیشتر بر ایران در مهار برنامه هسته ای اش، از دیپلماسی های مختلف و 

لابی های خود استفاده خواهد کرد.
با توجه به برخی تغییر سیاست های آمریکا و اروپا و به خصوص فرانسه که درگیر برخی 
مشکلاتی مانند لیبی و لبنان و سوریه است و تلاش دارد که تمرکز خود را بیشتر بر 
حفظ حوزه های نفوذ خود قرار دهد، آمریکا نیز سیاست متفاوتی را در خاورمیانه در 
پیش گرفته است و حل مسائلی مانند برجام را در نظر دارد تا بتواند به پیشتازی در 
مقابل چین رسیدگی کند. لذا به نظر می رسد کشورهای عضو برجام بی میل نباشند 

که به خاتمه مسئله برجام نزدیک شوند و به توافقاتی برسند.
رژیم صهیونسیتی تنها کشوری است که برای به نتیجه نرسیدن مسئله برجام 
از گذشته است. این در حالی است که مقامات آمریکایی و حتی رژیم  بی تاب تر 
صهیونسیتی معتقدند که در خروج ترامپ از برجام، دولت قبلی رژیم صهیونسیتی 
بی تاثیر نبوده است و حتی خروج آمریکا را جشن گرفته است. اکنون تنها تلاش رژیم 
صهیونسیتی دست یابی به یک متحد از کشورهای عضو برجام برای فشار حداکثری بر 
ایران است تا بتواند تحریم ها و محدودیت های بیشتری علیه ایران اتخاذ نماید و قدرت 
منطقه ای و جهانی آن را تحت تاثیر قرار دهد که اتفاقات اخیر نشان داد که تمرکز بر 

پاریس مدنظر تل آویو است«.
 تحلیل گر مسائل منطقه ای

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 رویکرد دولت افزایش دسترسی مردم
 به کالاهای فرهنگی است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در آیین افتتاحیه نمایشگاه مجازی کتاب با تاکید بر 
رویکرد افزایش تسهیل گری دولت در دسترسی مردم به کالاهای فرهنگی از ارائه ۲۱۰ 

هزار عنوان کتاب همزمان بر پایی این رویداد بزرگ فرهنگی خبر داد. 
محمد مهدی اسماعیلی عصر شنبه در آیین افتتاحیه دومین نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران که به صورت وبینار برگزار شد، با تبریک فرار رسیدن فرخنده سالروز میلاد 
با سعادت حضرت فاطمه زهرا)س( و بزرگداشت روز زن و روز مادر، اظهار داشت: دولت 

سیزدهم ، در زمینه گسترش فعالیت های عمومی رویکرد مردم محوری دارد.
عضو کابینه دولت مردمی ادامه داد: بر این باروم که مردم از جمله مهمترین عوامل 
تاثیرگذار  بر رشد و اعتلای فرهنگی جامعه هستند که باید تمام تلاش خود را با 

همراهی یکدیگر به کار ببندیدم.
اسماعیلی در ادامه با تاکید بر رویکرد افزایش تسهیل گری دولت در دسترسی مردم 
به کالاهای فرهنگی، خاطرنشان کرد: اگر کرونا محدودیت هایی را ایجاد کرد اما 
فرصتی را نیز فراهم آورد که امروز در نمایشگاه مجازی کتاب تهران، ۲۱۰ هزار عنوان 

کتاب در اختیار مخاطبان قرار گرفته است.
وی اضافه کرد: بسیاری از دستگاه ها از جمله شرکت ملی پست جمهوری اسلامی، 
وزارت ارتباطات و فناوری ارتباطات و چند دستگاه دیگر در برگزاری این نمایشگاه 
مشارکت دارند.  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به سالروز میلاد بنیانگذار 
جمهوری اسلامی ایران و معمار کبیر انقلاب اسلامی، اظهار داشت: فردا )سوم 
بهمن ماه ۱۴۰۰( سالروز میلاد حضرت امام خمینی )ره( است، باید به روح بلند معمار 
حکیم و کبیر انقلاب اسلامی درود بفرستیم؛ به روح فرزند راستین حضرت فاطمه 
زهرا)س(. اسماعیلی تاکید کرد: درخت تناور انقلاب اسلامی ایران را امروز به برکت 
وجود و مجاهدت  حضرت امام خمینی )ره( و پشتوانه های مردم همیشه در صحنه 
ایران اسلامی در اختیار داریم. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه سخنان 
خود به فرارسیدن بهمن ماه و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی و همچنین برگزاری همه 
رویدادها و جشنواره های فرهنگی و هنری در این ماه پر خیر و برکت هم اشاره کرد و از 
تسهیلات ویژه نمایشگاه مجازی کتاب تهران به مناسبت هفته گرامی داشت مقام زن 
خبر داد. اسماعیلی ادامه داد: به  مناسبت هفته گرامیداشت زن و مقام شامخ مادر، 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هدیه ویژه علاوه  بر تسهیلات پیش بینی شده برای 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران پیش بینی شده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با موضوع حضرت فاطمه  به خریدارانی که کتاب های عرضه شده  اظهارداشت: 
زهرا)س( در نمایشگاه مجازی کتاب تهران را خریداری کنند، تا دو برابر اعتبار یارانه 

اهدا خواهد شد.
 

سرپرست مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت خبر داد: 

آغاز واکسیناسیون ۵ تا ۱۱ ساله ها 
به صورت پلکانی

 سرپرست مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی پیرو مصوبات ستاد ملی کرونا گفت: ستاد مصوب کرد که واکسیناسیون گروه 

سنی 5 تا ۱۱ سال در سراسر کشور به صورت پلکانی و با رضایت والدین آغاز شود. 
محمد هاشمی روز شنبه درخصوص مصوبات پیشنهادی جهت تصویب در ستاد 
ملی کرونا به ریاست رییس جمهور، مورخ دوم بهمن ۱۴۰۰ عنوان کرد: بر این اساس، 
با توجه به لزوم آمادگی کامل مراکز درمانی مقابله با کرونا؛ اجرای ماده ۲۷ قانون 
جمعیت مبنی بر به کارگیری خانم های پزشک دارای فرزند در محل سکونت به مدت 

۶ ماه به تعویق می افتد و مطابق روال قبلی وزارت بهداشت خدمت می کنند. 

مریم خالقی نژاد*

اخبار

معاون قوه قضاییه:

یگیری حل مساله آسیب های اجتماعی 
نباید تشریفاتی باشد

 معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه پرداختن به مساله آسیب های 
اجتماعی و جرایم را وظیفه قانونی، شرعی و اخلاقی مسئولان دانست و گفت: پیگیری 
حل مساله آسیب های اجتماعی نباید فقط جنبه تشریفاتی پیدا کند بلکه باید اقدامات 

عملیاتی در این زمینه انجام شود. 
اصغر جهانگیر در سومین گردهمایی معاونان اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه که به صورت برخط برگزار شد، با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری افزود: 
ایشان آسیب های اجتماعی را  مهمترین مسئله و بزرگترین خطر در کشور می دانند و به 
گفته مقام معظم رهبری، مسئله آسیب های اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم باید به 
نحوی باشد که مسئولان احساس کنند آن مسئله برای خود و خانواده آنها اتفاق افتاده 

است و با جدیت به حل آن بپردازند.
وی اظهارداشت: زمانی کار ما از حالت تشریفاتی خارج می شود که خروجی و نتیجه 
اقدامات را ببینیم و این امر مستلزم پرداختن به دو موضوع برنامه ریزی و  اولویت بندی 

است. یعنی پس از شناسایی آسیب ها و برنامه ریزی آنها را اولویت بندی کنیم.
جهانگیر اضافه کرد: این مسئله را باید بدانیم هم قوه قضاییه و هم سایر بخش ها در 
پیشگیری می گیرند  بودجه  از دستگاه هایی که  باید  پیشگیری دارند.  کشور وظیفه 

مطالبه گر بود که خروجی اقدامات آنها چیست.
معاون اجتماعی قوه قضاییه گفت: به عنوان معاونت اجتماعی و پیشگیری، حق داریم 
که بدانیم سایر دستگاه ها در موضوع پیشگیری چه اقداماتی انجام می دهند تا از آن الگو 

بگیریم یا مانع موازی کاری آن مسئله در سایر دستگاه ها شویم.
جهانگیر ضمن تاکید بر اهمیت همکاری سایر دستگاه ها با این معاونت افزود: وظیفه 
معاونت اجتماعی این است که آمار و اطلاعات آسیب ها را احصا و برای همراه کردن سایر 

دستگاه ها در اختیارشان قرار دهد.
وی به استفاده از ظرفیت های نیروهای مسلح اشاره کرد و گفت: نیروی انتظامی، سپاه 
و بسیج در همه عرصه ها حضور دارند و باید با تبادل اطلاعات از ظرفیت این سه مجموعه 

استفاده کرد تا کارهای بزرگ در زمینه پیشگیری انجام شود.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه اضافه کرد: آموزش و پرورش یکی 
دیگر از دستگاه هایی است که در زمینه پیشگیری می تواند کارهای بزرگی انجام دهد زیرا 

از دوران دبستان حوزه تربیت و پرورش دانش آموزان را  برعهده دارد.
جهانگیر اظهارداشت: یکی دیگر از ظرفیت ها که درون قوه قضاییه قرار دارد، زندان ها 
است که باید افرادی از معاونت پیشگیری به زندان ها بروند و پرونده مجرمان را مطالعه و با 
کمک روانشناسان تحلیل کنند زیرا از نتایج به دست آمده می توان برای راه های کاهش 
آسیب های اجتماعی بهره برد. وی گفت: بنا بر تاکید رئیس قوه قضاییه یکی از وظایف 
مسئولان این است که آسیب های اجتماعی را از نزدیک ببینند و در جریان این آسیب ها 
قرار گیرند زیرا لمس موضوع با چیزی که از دور دیده می شود متفاوت است و می تواند در 

برنامه ریزی برای حل آن کمک کند.
  

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده:

 توانمندسازی بانوان از مهمترین 
راهبردهای دولت است

 معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به آسیب هایی که متوجه بانوان 
در عرصه فعالیت های اجتماعی و خانوادگی است، گفت: توانمندسازی، ارتقای علمی، 
فکری، روحی و اجتماعی زنان برای رسیدن برای اهدافشان از مهمترین راهبردهای 

معاونت زنان و امور خانواده دولت است. 
انسیه خزعلی روز شنبه در آیین تجدید میثاق معاونت امور زنان و خانواده ریاست 
جمهوری به مناسبت آغاز هفته زن و روز مادر با آرمان های امام خمینی)ره( در حرم 
ایشان، اظهار داشت: معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری به دنبال استفاده از 

ظرفیت زنان در جهت حمایت از این قشر است.
وی با بیان اینکه زنان باید به گونه ای توانمند شوند که روی پای خودشان در جهت 
رسیدن به موقعیت دلخواهشان بایستند، عنوان کرد: زنان جامعه ایران باید بتوانند با 

استقامت، صبوری و خلاقیت ضمن رسیدن به اهدافشان باری از دوش جامعه بردارند.
خزعلی اضافه کرد: امروز نگاه به زنان باید به مانند دوره حیات امام راحل و تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب جامع، کامل و بدون افراط و تفریط باشد تا شاهد بروز استعدادها و 

توانمندی های بانوان ایران اسلامی در تمامی عرصه ها باشیم.
وی با اشاره به اینکه امام راحل پس از انقلاب زمینه را برای حضور و بروز استعدادها و 
توانمندی های بانوان ایران اسلامی محیا نمودند، ابراز کرد: امام راحل پیروزی نهضت 
را مدیون بانوان می دانستند و معتقد بودند زنان باید در امور اساسی و مقدرات مملکت 

مشارکت فعال داشته باشند.
رئیس ستاد مرکزی هفته بزرگداشت مقام زن و روز مادر بیان داشت: امام راحل بارهای 
تاکید داشتند که محرومیت هایی که به زنان تحمیل شده است ربطی به دین مبین 
اسلام ندارد و ایشان زمینه های لازم برای ظهور و بروز استعدادهای بانوان حتی در عرصه 
نظامی را باز کردند. خزعلی با بیان اینکه امام راحل بر حضور زنان در اجتماع تا جایی 
تاکید داشتند که شان، عفاف و حریم آنان خدشه دار نشود، افزود: ایشان هیچ انحصار 
و محدودیتی برای حضور زنان در عرصه های مختلف قائل نبودند.وی اضافه کرد: امام 
راحل در جواب کسانی که پس از پیروزی انقلاب می گفتند زنان باید از ادارات دولتی 
خارج و به خانه برگردند، فرمودند که الان زمانی است که زنان باید به میدان و اجتماع ورود 

کنند چرا که محیط برای فعالیت زنان به لطف انقلاب پاکسازی شده است.
 

رئیس جمهور :

اهمیت دز سوم واکسن برای افکار 
عمومی تبیین شود

رئیس جمهور با درخواست از رسانه ها و چهره ها و شخصیت های علمی برای تبیین 
اهمیت واکسن کرونا برای کسانی که هنوز شبهه و تردید دارند، تأکید کرد: تأثیر دُز سوم 

واکسن در صیانت از جان مردم باید برای افکار عمومی تبیین شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با قدردانی از 
کادر بهداشت و درمان، دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور و همه دست اندرکاران 
مقابله با ویروس کرونا، گفت: امروز به خاطر تلاش ها و فداکاری های خالصانه و خستگی 
ناپذیر همه دستگاه های مسئول و همراهی و همکاری مردم، از شرایط نسبتا مناسبی 
نسبت به سایر کشورها برخوردار هستیم و برای کنترل کامل این بیماری لازم است 

همچنان شیوه نامه های بهداشتی با دقت مراعات شود.
رئیس جمهور با اشاره به تاثیر واکسن در کنترل شیوع بیماری کرونا گفت: لازم است 
رسانه های جمعی و چهره ها و شخصیت های علمی اهمیت و تاثیر واکسن کرونا را برای آن 
دسته از مردم که هنوز شبهه و تردید دارند، تبیین کرده و اقناع کنند و اهمیت دریافت دُز 

سوم واکسن کرونا در صیانت از جان مردم را نیز برای افکار عمومی تبیین کنند.
نظارت بر تردد مسافران مرزی و وسایل حمل و نقل عمومی 

آیت الله رئیسی همچنین از مسولین دستگاه های مختلف خواست تا موضوع رعایت و 
نظارت بر اجرای اصول بهداشتی و تردد مسافر از تمامی مرزها را با جدیت کنترل کنند.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به گزارش ارائه شده درخصوص وضعیت نامناسب 
حمل و نقل عمومی به ویژه مترو بر تداوم کنترل های دقیق و توجه به رعایت فاصله گذاری 

اجتماعی تاکید کرد.
 

تاکید معاون اول رئیس جمهور بر مسائل مرتبط با ایمنی شهرها:

شهرداران در هزینه کرد منابع دقت کنند
 معاون اول رییس جمهور در نشست با جمعی از شهرداران کلانشهرها، توجه به مسائل 
مرتبط با ایمنی شهرها را مورد تأکید قرار داد و گفت: شهرداران کشور باید دقت کافی را 

در هزینه کرد منابع لحاظ کنند. 
محمد مخبر عصر روز شنبه، در دیدار تعدادی از شهرداران کلانشهرها با تبریک میلاد 
با سعادت حضرت فاطمه )س( و روز مادر، بر ضرورت اهتمام ویژه شهرداری ها به مسایل 
مرتبط با فاضلاب و ایمنی شهرها تأکید کرد و گفت: شهرداران کشور باید دقت کافی را 
در هزینه کرد منابع لحاظ کنند.در این جلسه شهردار تهران هم گزارشی از روند اجرای 
مصوبات جلسه گذشته ارائه و توضیحاتی درباره آخرین پیگیری های صورت گرفته مطرح 
کرد و در ادامه، پیشنهادات و اصلاحات مورد نظر شهرداران کلانشهرها درباره لایحه 

بودجه ۱۴۰۱ مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و تصمیمات لازم اتخاذ شد.
تعیین تکلیف قدرالسهم شهرداری ها از مالیات بر ارزش افزوده، امکان سرمایه گذاری 
شهرداری ها، موضوع آرای سنواتی کمیسیون ماده ۱۰۰، شفاف سازی قدرالسهم و 
حق و حقوق قانونی شهرداری ها از جرایم رانندگی، موضوعات مرتبط با سازمان تأمین 
اجتماعی، مسایل مرتبط با توسعه شبکه فاضلاب، رعایت آیین نامه معاملات شهرداری ها 
در ثبت سامانه دولتی و تهاتر بدهی های دولت به شهرداری ها از جمله موضوعاتی بود که 

در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

سخنگوی شورای نگهبان با اعلام برخی ایرادات این شورا به لایحه رتبه بندی 
معلمان، از مجلس شورای اسلامی خواست اشکالات باقی مانده این لایحه را 

برطرف کند. 
در  نگهبان  نظیف سخنگوی شورای  ایرنا، هادی طحان  روز شنبه  گزارش  به 
گزارش هشتاد و هشتم خود در اینستاگرام درباره لایحه رتبه بندی معلمان نوشت: 
یکی از مصوباتی که در جلسات اخیر شورای نگهبان بررسی شد، »لایحه نظام 
رتبه بندی معلمان« بود. ما در شورای نگهبان از اولین روز دریافت مصوبه تا آخرین 
لحظات مهلت قانونی جهت اظهارنظر نسبت به آن، جلسات مختلفی برگزار کرده 
و پیگیری های متعددی در جهت رفع ابهامات و شفاف تر شدن مصوبه برای اجرای 

بهتر آن انجام دادیم که برخی از آنها روشن شد و برخی باقی ماند.
و  ابهامات  نیز  مجلس  در  زودی  به  امیدوارم  افزود:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
اشکالات باقی مانده مرتفع گردد تا هرچه سریعتر فرهنگیان عزیز، شاهد اجرای این 
تکلیف قانونی که در سند تحول آموزش و پرورش، قانون برنامه ششم توسعه و قانون 

بودجه آمده، باشند.
طحان نظیف ادامه داد: ماده ۴، از این جهت که اولویت بندی میان شاخص های 
مذکور در اعمال رتبه بندی، دقیقا روشن نشده بود، ابهام داشت و این موضوع در 
مصوبه ای که هدفش رتبه بندی است، از اهمیت فراوانی برخوردار است. یا اینکه در 
این ماده، مشخص نشده بود که سنوات تحصیل معلمان عزیز در مراکز تربیت معلم 
نیز مبنای امتیاز در فرآیند رتبه بندی خواهد بود یا خیر. همچنین موضوع دیگری 
که مورد سوال بسیاری از فرهنگیان محترم نیز بود اینکه در تبصره این ماده، منظور 
از عبارت »کماکان معلم هستند«، آیا تصدی و اشتغال به معلمی است یا این که 
افرادی که علی رغم عدم اشتغال مستقیم به معلمی، عنوان شغلی آن ها معلم ذکر 

شده است را نیز شامل می شود؟
وی یادآور شد: یکی دیگر از مواردی که شورای نگهبان باید براساس قانون اساسی 
به آن توجه می کرد، بحث بار مالی این مصوبه در مواد ۴ و ۶ بود. بر اساس اصل 
۷5 قانون اساسی، طرح های قانونی و پیشنهادها و اصلاحاتی که نمایندگان در 
خصوص لوایح قانونی که به افزایش هزینه های عمومی می انجامد، در صورتی قابل 
طرح در مجلس است که در آن طریق تامین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد. 
از آنجا که ماهیت این مصوبه لایحه است، پس می توان گفت بار مالی آن از سوی 
دولت تقبل شده است اما با توجه به اصل ۷5 قانون اساسی، اگر در مجلس نسبت 
به لایحه، تغییراتی انجام شده که بار مالی آن را افزایش داده و طریقی برای تامین آن 

نیز پیش بینی نشده باشد، مغایر این اصل خواهد بود مگر اینکه دولت آن تغییرات 
را نیز رسما پذیرفته باشد؛ لذا بخشی از اشکالات و ابهامات نیز ناظر به مواردی بود 
که در مجلس به لایحه اضافه شده بود؛ به عبارت دیگر بار مالی مصوبه در حد لایحه 
دولت، تامین شده است اما نسبت به مواردی که در مجلس به لایحه اضافه شده، 

واجد ایراد دانسته شد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: در ماده ۶ نیز از آنجا که مشخص نبود، چنانچه 
پس از اعمال رتبه بندی، منابع مالی لازم برای پرداخت در تاریخ مشخص شده در 
مصوبه بیش از میزان مذکور باشد، چگونه عمل خواهد شد، ابهام وجود داشت. 
همچنین از نظر شورای نگهبان، منوط کردن اجرای مصوبه در سال های بعد به 
پیش بینی در بودجه های سنواتی، مغایر بند ۱۰ اصل سوم قانون اساسی یعنی بر 
خلاف نظام اداری صحیح بود چرا که از نظر اعضای شورا، پس از تصویب چنین 
امری، باید آن را به صورت مستمر اجرا کرد و نمی توان چنین موضوعی را منوط به 

پیش بینی در بودجه کرد.
طحان نظیف ادامه داد: در ماده ۷ نیز سپردن تعیین نحوه تشکیل هیأت های 
ممیزه و همچنین شرایط توقف و تنزل رتبه به آیین نامه که موضوع بسیار مهمی در 
فرآیند رتبه بندی است، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته شد چرا که مجلس، 
یا باید خود این شرایط را مشخص کند و یا اینکه حداقل ضوابط و چارچوب کلی 

آن را تعیین کند.

سخنگوی شورای نگهبان:

مجلس ابهامات لایحه رتبه بندی معلمان را برطرف کند 

 نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: در بودجه 
۱۴۰۱ قرار است صندوق توسعه، پیشرفت و عدالتی 
تشکیل دهیم و ۲ هزار میلیارد ریال هم برای هر استان 

به عنوان سرمایه صندوق در نظر گرفته شود. 
علی نیکزاد روز شنبه در آیین افتتاح ۲۲ ساختمان 
و کلنگ زنی ۱۲ پروژه آموزشی و کمک آموزشی حوزه 
بودجه  کرد  هزینه  اختیار  افزود:  خواهران،  علمیه 

استان ها در این صندوق نیز با استانداران خواهد بود.
وی در ادامه با ابراز امیدواری از این که بتوانیم به افزایش 
بودجه های جاری و عمرانی حوزه های علمیه خواهران 
حوزه ها  شدن  دولتی  دنبال  کرد:  بیان  کنیم،  کمک 
نیستیم و هدف این است دولت به سمت اسلامی شدن 
و رسیدن به تمدنی بزرگ حرکت کند؛ دولت هر چه در 
مسیر توسعه حوزه های علمیه گام بردارد، جای تقدیر 

دارد.
کم کاری  دچار  خواهران  درحوزه  این که  بیان  با  وی 
خواهران  را  جامعه  درصد   5۰ کرد:  اضافه  هستیم، 
تشکیل می دهند و مدیریت مقدس ترین نهاد اجتماعی 

جامعه که خانواده است، دست خانم هاست.
نیکزاد با اشاره به این که نتوانستیم زن مسلمان ایرانی 

که دارای هویت افتخارآمیز است به دنیا معرفی کنیم، 
تصریح کرد: انقلاب اسلامی برای خانم ها کم نگذاشته، 
اما آنچه در انقلاب اسلامی و مدنظر رهبر معظم انقلاب 

است، معرفی الگوی سوم زن به جهان می باشد.
وی افزود: شیرزنان انقلاب در دفاع مقدس نشان دادند 
الگوی سوم زن، الگوی نه شرقی و نه غربی است و زن 

مسلمان ایرانی تاریخ ساز است.
عفیف،  زن،  می شود  سوم  درالگوی  داد:  ادامه  وی 
نهاد  در  تاثیرگذاری  با  و  بود  پاک  و  شریف  محجبه، 
اجتماعی که نهاد خانواده است، در تعلم و تربیت ایفای 
مسائل  در  نقش آفرینی  با  حال  عین  در  و  کرد  نقش 

سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی موثر بود.
نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: نیازمند 
ایجاد شبکه منسجم از مبلغان و مروجان در سطح جامعه 
هستیم و تشکیل چنین شبکه ای نقش ویژه حوزه علمیه 
خواهران را در جامعه پررنگ و تبدیل به نیاز حیاتی برای 

جامعه می کند.
وی افزود: ۱۲ سال فرزندانمان را در مقاطعی به دست 
آموزش وپرورش می سپاریم و بعد از این سال ها نه تنها 
محتوایی که یاد می گیرند، ضرورتی در زندگی شان ندارد، 

بلکه بعد از رسیدن به سن خاص موضوع نامبارکی به نام 
کنکور فرزندانمان را در وضعیت نامطلوبی قرار می دهد.

وی اضافه کرد: زمانی که ۶۰ درصد فارغ التحصیلان 
دانشگاهی و ۷۰ درصد بیکاران دارای تحصیلات عالی از 
جامعه خواهران هستند،  چرا نباید امکاناتی فراهم شود 
تا درصد بیشتری از بانوان جامعه وارد حوزه های علمیه 

خواهران شوند و نقش مادری و همسری بیاموزند.
نیکزاد تصریح کرد: مروج واقعی، دین شناس، مدرس 
داریم،  کم  خواهران  میان  در  اسلام شناس  و  قرآن 
ولی در مقابل خانم های مجتهده بزرگی نیز در همین 
هر  و  دولت  کرد:  تاکید  وی  شده اند.  تربیت  حوزه ها 
کسی که دغدغه دین دارد باید کمک کند تا سهمیه 

فارغ التحصیلی از حوزه علمیه خواهران افزایش یابد.
علمیه  حوزه  افتتاح  مورد  طرح های  به  اشاره  با  وی 
بیان کرد: حوزه علمیه خواهران بداند کار  خواهران، 
بزرگی را شروع کرده است و برای ادامه این مسیر باید 
شبکه بزرگی از مبلغان در سطح شهرستان ها تشکیل 
و  دانشگاهی  و  حوزوی  تحصیلات  بتوانیم  و  دهیم 
همچنین فعالیت های تخصصی مورد نیاز جامعه را در 

کنار مسائل دینی پیش ببریم.

نایب ریس مجلس شورای اسلامی:
سهم هر استان از صندوق توسعه و پیشرفت 2 هزار میلیارد ریال است

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: 

لغو اخذ سود از دیرکرد اقساط وام ها در دستور کار بانک مرکزی
به دنبال بیانات مراجع عظام تقلید، بانک مرکزی لغو اخذ سود از دیرکرد اقساط 

وام ها را در دستور کار قرار داد. 
مصطفی قمری وفا مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: موضوع 
چگونگی لغو اخذ سود از دیرکرد اقساط وام ها و تسهیلات بانکی که از دغدغه های 
مهم مراجع عظام تقلید در دیدار رئیس کل بانک مرکزی در سفر به قم بود امروز در 

جلسه هیات عامل بانک مرکزی بررسی شد.
قمری وفا افزود: اتخاذ تدابیر اجرایی لازم دراین باره به طورجدی در دستور کار 

اعضای هیات عامل بانک مرکزی قرار گرفت.
در سال های اخیر مراجع عظام تقلید همواره در دیدارها با مسئولان نظام بانکی 
دولت قبل خواستار لغو اخذ سود از دیرکرد اقساط وام ها می شدند و آن را جایز 
نمی دانستند. اکنون در دولت سیزدهم با توجه ویژه بانک مرکزی به حفظ احکام 
شرعی در مسائل نظام بانکی، قرار است این خواسته دیرینه مراجع عظام اجرایی 

شود.
دکتر صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی هم هفته گذشته در جمع اعضای 
بر اجرای  نظارت  راستای  بانک مرکزی« گفت: در  »کارگروه تخصصی فقهی 

مصوبات شورای فقهی در نظام بانکی کشور، ناظران شرعی به کمیته تطبیق 
بانک ها اضافه خواهند شد.

وی با بیان اینکه تحول نظام بانکی بر اساس تطبیق با اصول فقهی و شرعی در 
این دوره با جدیت پیگیری خواهد شد، گفت: در این راستا و در مرحله نخست 
حوزه نظارت بانک مرکزی موظف شده است عملکرد بانک ها در اجرای اصول 

شرعی را در قالب فرم های مشخص به طور مستمر مورد بررسی قرار دهد.
 عالی ترین مقام بانک مرکزی ادامه داد: همچنین چهارچوب اضافه شدن 
افرادی به عنوان ناظر شرعی در کمیته تطبیق بانک ها به منظور اجرا و نظارت بر 

مصوبات شورای فقهی در این شورا در حال تدوین است.
صالح آبادی یادآور شد: در همین راستا فهرست افرادی که توسط شورای فقهی 

احراز صلاحیت شوند در اختیار بانک ها قرار خواهد گرفت.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین بر ضرورت آموزش ضوابط فقهی و شرعی در 
حوزه بانکی به مدیران ارشد و تمام پرسنل شبکه بانکی تاکید و ابراز امیدواری کرد 
که این روند به بهبود فرآیندهای بانکی در راستای اجرای اصول بانکداری اسلامی 

منجر شود.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل، مناطق آزاد را واحد عملیاتی خنثی کننده جنگ 
اقتصادی و تحریم  دانست و گفت: از ظرفیت های این حوزه می توان برای برنامه ریزی 

عملیاتی رفع چالش های اقتصادی کشور بهره برد.
سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با سعید محمد، دبیر 

شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی دیدار و گفتگو کرد.
در این دیدار که به میزبانی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد انجام شد، رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور به تبیین نکاتی پیرامون اهمیت موضوع پدافند 
غیرعامل پرداخت و گفت: پدافند غیرعامل از جمله موضوعاتی است که مقام معظم 
رهبری همواره بر اهمیت آن و ضرورت همکاری مسئولین دستگاه های اجرایی با 

سازمان پدافند غیرعامل کشور تاکید داشته اند.
وی در ادامه به تشریح اهمیت نقش مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به عنوان واحدهای 

عملیاتی خنثی کننده جنگ اقتصادی و تحریم های دشمن پرداخت و توضیح داد: 
در این حوزه ظرفیت هایی وجود دارد که می توان از آن، جهت برنامه ریزی عملیاتی 

رفع چالش های اقتصادی کشور بهره برد.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به ضرورت توسعه تبادلات اقتصادی 
با ارزهای ملی با هدف کاهش قدرت دلار به عنوان مهم ترین اسلحه دشمن در جنگ 
اقتصادی گفت: باید همکاری های اقتصادی منطقه ای و جهانی به سمت حذف دلار 

و استفاده از ظرفیت تبادلات مالی دوجانبه سوق پیدا کند.
جلالی مناطق آزاد را دروازه ورود تکنولوژی های مدرن و کارآمد به کشور دانست و 
افزود: این مناطق می توانند نقش موثری در توسعه و پیشرفت کشور ایفا کنند. البته 
باید از تبدیل شدن مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به دروازه واردات و قاچاق غیررسمی 

جلوگیری شود.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل :
»مناطق آزاد« واحدهای عملیاتی خنثی کننده جنگ اقتصادی هستند

قاجار  زمان  در  اگر  گفت:  قوامی  الاسلام  حجت 
بودیم زنان مسئولان و زنانی که در صدا و سیما برنامه 
اجرا می کنند نیز بدحجاب معرفی می شدند بنابراین 
در هر زمانی نظر علما و فقها درباره حجاب متفاوت 

است. 
نماز جمعه  از  ائمه جمعه در خطبه پیش  از  یکی 
یکم بهمن ماه در بخشی از سخنان خود اعلام کرد:  
»امروزی که نظام دینی داریم آیا باید مظاهر اجتماعی 
ما اینقدر مالامال از مفاسد منکرات و بی عفتی باشد 
این درست است؟ در مقابل ماهم بی تفاوت بایستیم 
 ، انتظامی  نیروی  آقا  میزنیم می گویند  و حرف هم 
دادگاه و دولت بروند جلویش را بگیرند قصه که دادگاه 
و نیروی انتظامی نیست؛ قصه باید مردمی باشد و باید 
این خانم بدحجاب و آدم ولنگار احساس کند مردم از 
او بدشان می آید و این اظهار نفرت و انزجار برای مردم 

یک تکلیف الهی در نهی از منکر است.«
در  ایلنا  با  گفتگو  در  قوامی  ناصر  الاسلام  حجت 
واکنش به این اظهارات گفت: پیش از این هم شاهد 
به طور  بودیم.  ائمه جمعه  از سوی  اظهارات  برخی 
مثال قبلا گفته بودند اسب دوانی زنان، مردان را تهییچ 
می کند، این افراد متاسفانه در مسائل اسلامی و دینی 
بودیم، همسران  اگر در زمان قاجار  به روز نیستند. 
مسئولین و یا زنانی که در سازمان صدا و سیما برنامه 
اجرا می کنند به عنوان بی حجاب شناخته می شدند. 
به همین دلیل بعضی از فقهای آن زمان می گفتند 
چهره و دست نیز باید پنهان شود و اگر قبل از انقلاب 
هم دیده باشید همسران علما، با روبند و سربند به 

بیرون می آمدند.
معلوم  کجا  از  گفت  آقایان  این  به  باید  افزود:   وی 
است ده تا بیست سال دیگر افرادی را که امروز بی 

حجاب شناخته می شوند، با حجاب معرفی شوند و 
جز با حجاب ها به شمار بیایند و بی حجابی آن زمان 
این  در  بنابراین اسلام  باشد.  تعریف دیگری داشته 
موارد انعطاف دارد و در هر زمانی، نظر فقها و علما 
متفاوت است. به نظر صحبت هایی که زده شد موجب 
تبلیغ به حجاب نمی شود.  فکر می کنم تبلیغ اسلام 
به این شکل نیست و بیشتر موجب بدبینی به اسلام 

می شود.
انعطاف  اسلام  در  کرد:   تاکید  سیاسی  فعال  این 
وجود دارد. یک زمانی به زنان می گفتند حتی برای 
تماشای بازی ها نباید به ورزشگاه بروند. حالا خانم ها 
فوتبال و هندبال بازی می کنند و ورزش کشتی را هم 
انجام می دهند. بنابراین فکر می کنم، شرایط زمان 
نمی تواند  حرف ها  این  دیگر  که  است  گونه ای  به 

خریداری داشته باشد.

حجت الاسلام قوامی : 

اظهارات برخی ائمه جمعه خریداری در جامعه ندارد 
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این علائم قلبی رو نادیده نگیرید نقش موثر کلسیم در افزایش قد کودکان 
همان طور که ساختن آپارتمان یا برج، بدون تیرآهن، ممکن نیست، استخوان ها 
نیز بدون وجود کلسیم رشد نمی کنند؛ بنابراین مصرف روزانه کلسیم برای رشد 

قدی کودکان ضروری است.
کلسیم در شیر، ماست، کشک، گردو، بادام، تخمه آفتابگردان، کلم، کنجد وجود 
دارد. با این حال لبنیات مهم ترین منبع کلسیم محسوب می شود، به شرطی که 
از نوع کم چرب باشد، زیرا هر چه میزان چربی کمتر باشد، جذب کلسیم بیشتر 
خواهد شد. البته باید به این نکته توجه داشت که مصرف بیش از حد لبنیات در 
طول روز یا استفاده سر خود از مکمل کلسیم سبب بلند قد شدن کودک نمی شود، 
بلکه باعث بسته شدن زودرس صفحات استخوانی خواهد شد و عارضه چاقی را که 

از عوامل کوتاه قدی است، در پی دارد.
»روی«، یکی دیگر از این مغذی های مهمی است که در غده هیپوفیز و در 
گرانول های مترشحه هورمون رشد وجود دارد و کمبود آن نه فقط سیستم عصبی 
مرکزی و ایمنی را تحت تاثیر قرار می دهد بلکه سیستم عضلانی-اسکلتی را مختل 
می کند و سبب کاهش رشد و کوتاه قدی می شود؛ نتیجه مطالعه ای که در سال 
۱3۹۰ در ایران انجام شد حاکی از آن است که سطح سرمی روی در مناطقی از 
کشور که کمبود این عنصر معدنی در آن شایع نیست، با میزان رشد قدی کودکان 
زیر ۱5 سال ارتباط دارد. بسیاری از پدر و مادر های امروزی با مراجعه به مطب 
متخصصان اطفال، تغذیه و غدد، برای افزایش قد فرزندشان، تقاضای مکمل روی 
می کنند و به افزایش این عنصر در رژیم غذایی کودک توجه نمی کنند، در حالی 
که این ریز مغذی در انواع مواد غذایی مانند ماهی ها و غذا های دریایی، جوانه ها، 

عدس، لبنیات، نخود فرنگی، گوشت قرمز و غلات کامل به وفور یافت می شود.
D ویتامین

ویتامین D از مهم ترین ویتامین های مورد نیاز بدن است که جذب و استفاده 
سلول های بدن از کلسیم به شدت به آن وابسته است. ماهی آزاد یا تن، جگر، پنیر 
و تخم مرغ از منابع خوب این ویتامینی محسوب می شوند، اما نور آفتاب حرف اول 

را در تامین ویتامین D مورد نیاز بدن می زند.
منیزیم

کلسیم، برای فعالیت، به ویتامین D نیاز دارد و عملکرد ویتامین D نیز در نبود 
منیزیم، مختل می شود. منیزیم، یکی از اجزای اصلی استخوان سازی است. آرد 
کامل گندم، برنج سبوس دار، تخمه آفتابگردان و مغز دانه ها از منابع مهم منیزیم 
هستند. متاسفانه مصرف بالای نمک و سدیم که در رژیم غذایی کودکان امروزی 

بسیار شایع است باعث دفع منیزیم از بدن می شود.
A ویتامین

این ویتامین نه فقط در فرایند بینایی و عملکرد صحیح سیستم ایمنی، بلکه در 
رشد و ترمیم استخوان ها نیز دخالت دارد. البته مصرف مکمل این ویتامین بدون 
دستور پزشک نه فقط کمکی به رفع کوتاهی قد نمی کند بلکه ممکن است باعث 
مسمومیت کودک شود. این نکته مهم را نیز به یاد داشته باشید که بهترین سن 
برای مراجعه به متخصصان تغذیه برای افزایش قد حدود 8 سالگی در دختران و 

حدود ۱۲ سالگی در پسران است.
هورمون رشد و نقش آن در افزایش قد

اگرچه در اکثر موارد، کوتاه قدی ناشی از عوامل فیزیولوژیک مثل کوتاه قدی 
سرشتی و کوتاه قدی فامیلیال است، اما کمبود هورمون رشد نیز ممکن است 
یکی از علل مطرح در این زمینه باشد. کمبود این هورمون از مهم ترین علل 
اندوکرین کوتاه قدی است که اگر به موقع درمان نشود باعث کوتاه قدی شدید در 
دوران بزرگسالی خواهد شد. این اختلال به دوصورت مادرزادی و اکتسابی ایجاد 
می شود، مثلا نوع اکتسابی آن ناشی از بدخیمی، تروما، مننژیت، پرتودرمانی و ... 
است. اکنون مهم ترین سوال این است که آیا استفاده از این هورمون می تواند همه 
کوتاه قد ها را به آرزویشان که چند سانتی متر قد کشیدن است، برساند؟ جواب 
این سوال به طور قطع، »خیر« است. استفاده از هورمون رشد برای افزایش رشد 
قدی فقط در مواردی موثر و نتیجه بخش است که کودک به هر علتی با کمبود 
این هورمون در بدنش مواجه باشد. البته در این صورت نیز باید هورمون درمانی 
از سنین پایین مثلا از حدود ۴، 5 سالگی آغاز شود تا بهترین نتیجه را در بر داشته 
باشد، زیرا هورمون درمانی در دختران پس از آغاز عادت ماهانه، دیگر نمی تواند 

آنقدر ها موثر واقع و باعث افزایش قد شود.

استیکرهای زرد و قرمز روی کامپیوتر و در یخچال، تیک های قرمز روی تقویم 
و چک لیست و ... کمکتان می کنند چیزهایی را فراموش نکنید و بدون این 
یادآورها احتمالًا به دردسر خواهید افتاد؟ زندگی پیچیده و پرمشغله است و 
باتوجه به مسئولیت های ریزودرشت خانه و محل کار انگار چندان عجیب 

نیست که چیزهای ساده ای را فراموش کنید.
امروزه خیلی از جوان ها نیز از فراموشی های خود شاکی اند؛ اما لازم است 
بدانید این نوع فراموشی ها دلایلی دارند و بیشتر به عدم تمرکز مربوط می شوند.

بیشتر افراد مشغله های زیادی دارند و مجبورند هم زمان چند کار را انجام 
دهند. انجام هم زمان چند کار چیزی است که به اشتباه یک مهارت دانسته 
را که در حال  باید کاری  این طور نیست و شما  واقعاً  می شود، درحالی که 
انجامش هستید تمام کنید و سپس سراغ کار بعدی بروید.البته اولین باری 
که در یخچال را باز می کنید؛ اما یادتان می رود چه می خواستید طبیعی است 
که تعجب کنید و نگران حافظه تان شوید. شاید بدترین سناریو را در ذهنتان 
تجسم کنید، مثلًا اینکه دارید آلزایمر می گیرید؛ اما لازم است بدانید اگر خانم 
میانسالی هستید که در آستانهٔ یائسگی قرار دارید، این فراموشی شما هرگز 
علامت زوال عقل نیست؛ اما اگر ۷5 سال دارید و نگران حافظه تان هستید، 
نگرانی شما بی اساس نیست؛ زیرا احتمال زوال عقل و دیگر عوارضی که 
می توانند منجر به ضعف حافظه شوند با افزایش سن بیشتر می شوند. سن 
به خودی خود تعیین کنندهٔ چیزی نیست؛ اما زمینه را فراهم می کند. کمی 
فراموشی مثلًا به یادنیاوردن اسم ها بعد از 5۰ سالگی طبیعی است؛ اما اگر 

مسئله فراتر از اینهاست، نیاز به بررسی دارد.
در این مطلب عواملی را می گوییم که می توانند دلیل ضعف حافظه تان 

باشند:
استرس یا اضطراب دارید

دلیل استرس و اضطراب شما هر چه باشد، کورتیزولتان را بالا می برد. این 
هورمون استرس شما را آمادهٔ مواجهه با خطر می کند؛ اما بر هیپوکامپوس 
اثر می گذارد.  نیز  به حافظه می شوند  و دیگر قسمت های مغز که مربوط 

همچنین مدام نگران مضطرب چیزی بودن همین اثرات را بر مغزتان دارد.
وقتی سطح اضطرابتان بالاست نمی توانید روی چیزی تمرکز کنید و دقتتان 
کم می شود، انگار دچار اختلالی در حافظه تان شده اید و نمی توانید روی 

چیزی تمرکز کنید.
کم کاری تیروئید نه تنها باعث فراموشی و مه مغزی می شود بلکه تحقیقات 
نشان داده این عارضه می تواند سبب تحلیل رفتن هیپوکامپوس شود که 
ناحیه ای در مغز است که مربوط به حافظه کوتاه مدت و بلندمدت می شود. 
پرکاری تیروئید هم می تواند بر عملکرد ادراکی اثر بگذارد و شواهد نشان 
داده اند پرکاری تیروئید، ریسک زوال عقل را در بیماران سن بالا بیشتر می کند

احساس افسردگی می کنید
حافظه  ضعف  علت  افسردگی  آیا  که  ندارند  اتفاق نظر  هنوز  دانشمندان 
می شود یا علامتی از آن است، اما به هرحال تحقیقات نشان می دهد بین 
افسردگی و اختلال ادراکی ارتباطی وجود دارد که شامل مشکلات حافظه 
هم می شود. حتی افرادی که یکی دو علامت از افسردگی را دارند ممکن 
است قدرت حافظه شان تحت تأثیر قرار بگیرد. در مطالعه ای به بررسی افرادی 
پرداخته شده که از نظر بالینی افسرده نبودند اما معلوم شد هر چه بیشتر 
دچار علائم افسردگی بودند، مشکلات حافظه شان بیشتر بوده است. مطالعهٔ 
دیگری نیز دریافت از جوانی درگیر افسردگی بودن با مشکلات حافظه در 

میانسالی مرتبط است.
ضمناً برخی از داروهای ضدافسردگی قدیمی تر می توانند منجر به ضعف 
سروتونین  بازجذب  بازدارندهٔ  دستهٔ  از  جدیدتر  داروهای  اما  شوند  حافظه 

)SSRI( اثر کمتری بر حافظه می گذارند.
خانمی در آستانهٔ یائسگی هستید

در میان تمام علامت های پیش از یائسگی و اثرات قبل توجه آن بر بدن، 
ضعف حافظه را نیز می  توان دید. اما تئوری ها در این زمینه دقیق نیستند 
و هنوز نمی دانیم چرا چنین اتفاقی می  افتد. خوشبختانه مطالعات نشان 
می دهند با شروع یائسگی، حافظه تقریباً به شرایط قبلی خود بر می گردد، 
البته به این شرط که دیگر عواملی که بر حافظه اثر می گذارند بروز نکنند، 
مثلًا فقر و عوامل فرهنگی اجتماعی. ضمناً پیش از یائسگی اغلب با نوسانات 
خلقی مانند اضطراب و افسردگی و مشکلات خواب و گُرگرفتگی همراه است. 

این عوامل نیز همگی می توانند بر حافظه اثر بگذارند.
خوب یا کافی نمی خوابید

دلیل عدم خواب کافی تان هر چه که باشد، خواب بی کیفیت می تواند بر 
حافظه تان اثر بزرگی بگذارد. طی مراحل عمیق تر خواب، پروتئین های خاصی 
از مغز پاک سازی می شوند، اما اگر شما هرگز به مرحلهٔ خواب عمیق وارد 
نشوید این مواد سمی در مغزتان انباشته می شوند و بر نحوهٔ عملکرد عصب ها 
اثر می گذارند اگر دچار اختلالات خواب هستید، مانند سندرم پای بی قرار 
یا آپنه خواب حتماً با پزشکتان مشورت کنید و برنامهٔ درمان را شروع کنید تا 
شب ها خوب بخوابید و طی روز هشیار باشید و از این طریق حافظه تان را قوی 

کنید.

شاید داروهایی که مصرف می کنید بر حافظه تان اثر گذاشته اند
برخی از داروها بر حافظه اثر می گذارند، مثلًا داروهایی که برای کنترل علائم 
اضطراب، افسردگی، اختلال خواب و یا مشکلات دیگری که شب ها بیدار 
نگهتان می دارند به کار می روند. این عارضه ها اگر درمان نشوند می توانند 
مشکلاتی برای حافظه تان ایجاد کنند. بنزودیازپین ها )که اغلب برای اضطراب 
به کار می روند( معروف اند که بر حافظه اثر می گذارند. همچنین دسته ای از 
داروها به نام آنتی کولینرژیک ها که برای درمان بی اختیاری ادرار استرسی 
به کار می روند، داروهای خواب آور بدون نیاز به نسخه و داروهای آلرژی مانند 
بنادریل و ضد افسردگی های تری سیکلیک و برخی از اوپیودها نیز بر حافظه 

اثر می گذارند.
شاید تیروئیدتان مشکلی دارد

کم کاری تیروئید نه تنها باعث فراموشی و مه مغزی می شود بلکه تحقیقات 
نشان داده این عارضه می تواند سبب تحلیل رفتن هیپوکامپوس شود که 
ناحیه ای در مغز است که مربوط به حافظه کوتاه مدت و بلندمدت می شود. 
پرکاری تیروئید هم می تواند بر عملکرد ادراکی اثر بگذارد و شواهد نشان 
داده اند پرکاری تیروئید، ریسک زوال عقل را در بیماران سن بالا بیشتر می کند. 
هورمون های تیروئید برای متابولیسم انرژی سلول ها مهم هستند، از جمله 

سلول های مغز.
ممکن است کمبود ویتامین B1۲ یا اسیدفولیک داشته باشید

 B۱۲ ویتامین  کمبود  را  عقل  زوال  علت های  قابل درمان ترین  از  یکی 
می دانند. این ویتامین در غذاهایی مانند سالمون، جگر و شیر وجود دارد. 
ویتامین B۱۲ حامی سلامت عصب هاست، بنابراین لازم است بعد از 5۰ 
سالگی، سطح این ویتامین در بدن چک شود. مصرف قرص های ویتامین 
B۱۲ کمکی به بهبود حافظه نمی کند مگر اینکه کمبود آن در بدن وجود 
داشته باشد. پس یادتان باشد مصرف ویتامین B۱۲  اضافی حافظه تان را 

قوی تر نمی کند!
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

عاقلانه است که نسبت به علائمی که نشان دهندهٔ وجود مشکلی جدی در 
حافظه هستند آگاه باشید، زیرا هر چه زودتر درمان شروع شود بهتر است:

. اگر مشکلات حافظه تان آزارتان می دهد: چنین شرایطی نیاز به مراجعه به 
پزشک را ایجاد می کند، حتی اگر نتیجه این باشد که نسبت به فرایند طبیعی 

پیری خود به احساس بهتری برسید.
. اگر چیزهای عادی و تکراری را فراموش می کنید: مثلًا اینکه چه دارویی 
مصرف می کنید یا نانوایی در کدام خیابان است و این فراموشی تکرار می شود 

باید به پزشک مراجعه کنید.
. اگر چیزی را بارهاوبارها تکرار می کنید: اگر در عرض مدت زمان کوتاهی 
بدون اینکه نیازی باشد چیزی را چند بار تکرار می کنید و اطرافیان را متعجب 

می کنید باید به پزشک مراجعه نمایید.
. اگر ناگهانی یا بعد از یک عمل جراحی حافظه تان را از دست دادید: مثلًا 
اگر بعد از جراحی پروستات حافظه تان دچار اختلال شده پس اتفاقی جدی 
است که دلیل آن می تواند این باشد که وقتی سیستم عصبی فرد تحت فشار 
قرار می گیرد، مشکلی را که به احتمال زیاد در حال ایجاد شدن بوده است رو 

می کند. 
در نهایت این که:

بیشتر اوقات خود فرد متوجه نمی شود که حافظه اش دچار مشکل شده، 
بلکه افراد خانواده متوجه این موضوع می شوند و مثلًا می گویند: »مادر مثل 
سابق حالش خوب نیست!«. این لزوماً معنی اش زوال عقل نیست، بلکه نشان 

می دهد که باید فرد مورد ارزیابی پزشکی قرار بگیرد

چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

استرس و افزایش کلسترول خونعلت فراموشی چیست؟

وقتی بدن با استرس مواجه می شود، واکنش های فیزیولوژیکی خاصی رخ می دهد، از 
جمله تغییراتی در سطح هورمون ها و مؤلفه های خون که هر دوی این اتفاق ها می توانند 

منجر به افزایش کلسترول خون شوند.
دانشمندان دقیقاً نمی دانند استرس و کلسترول چه ارتباطی با هم دارند، اما چند 
تئوری وجود دارد. در این نوشتار به این موضوع می پردازیم که استرس چگونه چربی 

خون را بالا می برد و چطور می توانیم این احتمال را کاهش دهیم.
بدن چگونه به استرس واکنش نشان می دهد؟

وقتی با استرس مواجه می شوید، بدنتان به طور خودکار عضلات و قلب و دیگر ارگان ها 
و عملکرد ها را برای یک واکنش پُرانرژی در مرحله جنگ یا گریز آماده می کند. اینکه 
تصمیم بگیرید بدوید و فرار کنید یا بمانید و بجنگید، بدنتان به روش های به خصوصی 

واکنش نشان خواهد داد.
بدن در این شرایط هورمون های کورتیزول و آدرنالین و نوراپی نفرین ترشح می کند. 
آدرنالین، قلب را وادار می کند سخت تر کار کند و منجر به افزایش ضربان قلب و تنفس 

و فشارخون خواهد شد.
سطح این هورمون ها معمولًا تا وقتی که موقعیت استرس برانگیز برطرف شود بالا 
می ماند؛ اما گاهی سطح استرس پایین نمی آید یا زمان می برد تا کاهش پیدا کند. این 
فاکتور ها می توانند هم در بلندمدت و هم در کوتاه مدت منجر به افرایش کلسترول شوند.

استرس و کلسترول
خونشان  کلسترول  بود،  زیاد  شغلی شان  استرس  که  افرادی  داد  نشان  مطالعه ای 
در سطوح ناسالمی قرار داشت. دانشمندان تئوری هایی در این باره ارائه داده اند که 

واکنش های استرسی چگونه می توانند کلسترول را بالا ببرند.
افزایش غلظت خون

وقتی با استرس روبرو می شوید احتمال اینکه غلظت خونتان بالا برود زیاد است. وقتی 
غلظت خون بالا می رود در نتیجه مؤلفه های خون از جمله کلسترول، متراکم تر می شوند 
و این یکی از راه هایی است که استرس موجب بالاتر رفتن سطح کلسترول در کوتاه مدت 
می شود. یک دلیل احتمالی این اتفاق این است که با بالارفتن فشارخون در اثر استرس، 

مایع از رگ های خونی به سمت فضای بینابینی اطراف آن ها می رود.
کورتیزول

افرادی که استرس بلندمدت یا مزمن را تجربه می کنند احتمالًا کلسترول خونشان مدام 
بالاست و این می تواند ناشی از هورمون کورتیزول باشد. کورتیزول زیاد می تواند چاقی 
اطراف شکم را افزایش دهد که دلیل آن تجمع بیشتر چربی است، بر چربی در دیگر 

قسمت های بدن اثر بگذارد و اشتها را افزایش دهد.
در زمان استرس معمولًا سراغ غذا های ناسالم می روید و غذا های شیرین و دم دستی 
را ترجیح می دهید؛ زیرا این مواد غذایی ظاهراً احساس استرس و اضطرابتان را کاهش 
می دهند. مصرف زیاد از حد غذا های کربوهیدراتی می تواند سبب افزایش وزن و چاقی 

شود. کلسترول بالا اغلب نتیجهٔ افزایش وزن است.
دانشمندان دریافته اند استرس اثر معکوس بر سیستم ایمنی بدن دارد و می تواند 
منجر به التهاب شود؛ مثلًا افرادی که به انواعی از بیماری های کبدی دچارند، کلسترول 
خونشان بالا می رود. محققان این طور توضیح می دهند که اثر التهاب طولانی مدت ممکن 
است سطح لیپید خون را افزایش داده و منجر به چاقی در کسانی بشود که اختلالات 

اضطرابی شدید و افسردگی دارند. سیگارکشیدن هم می تواند عاملی در این میان باشد.
اسید های چرب

اگر بدنتان طی شرایط استرس برانگیز، اسید های چرب و گلوکز جهت انرژی ترشح کند 
و شما نتوانید از آن ها به عنوان انرژی استفاده نمایید، کلسترول خونتان بالا خواهد رفت.

تئوری واکنش قلبی عروقی
محققان دریافته اند سیستم قلبی و عروقی بعضی از افراد نسبت به بقیه، در مقابل 
زمان  در  افراد  از  برخی  فشارخون  مثلًا  می دهد.  نشان  شدیدتری  واکنش  استرس 
استرس بیشتر بالا می رود. تئوری واکنش قلبی و عروقی می گوید استرس می تواند 
خطر بیماری های قلبی را در عده ای افزایش دهد. اغلب کسی که کلسترول بالایی دارد 
خودبه خود در معرض بیماری های قلبی مانند حمله قلبی هست و استرس هم می تواند 

چنین حادثه ای را محتمل تر کند.
 وقتی کلسترول خونتان بالاست، دیوارهٔ عروق دچار تغییراتی می شوند. گاهی این 
تغییرات باعث می شوند عروق انعطاف پذیری خود را از دست بدهند، بنابراین در واکنش 

به استرس نمی توانند آن طور که باید باز شوند.
اثرات غیرمستقیم استرس بر کلسترول

دانشمندان یک درک منطقی از اثرات غیرمستقیم استرس بر سطح کلسترول دارند؛ 
مثلًا آن ها می دانند وقتی کسی استرس دارد، دست به رفتار هایی می زند که می توانند 

کلسترول را افزایش یا کاهش دهند.
عواملی که می توانند به طور غیرمستقیم کلسترول را بالا ببرند شامل موارد زیر می شوند:
• تغییرات غذایی: کسی که استرس دارد ممکن است در این زمان تمایلی به غذا 

خوردن نداشته باشد؛ اما اثرات هورمونی استرس می تواند اشتهای او را افزایش دهد.
• تنباکو: کسی که استرس دارد احتمال زیاد داردکه به سمت استعمال سیگار برود یا 

اگر قبلًا ترک کرده است دوباره شروع کند.
• ورزش نکردن: فعالیت بدنی مستقیماً بر کلسترول اثر می گذارد. اگر شخصی تحت 
استرس روانی قرار بگیرد، از میزان فعالیت بدنی اش کم می شود و سطح کلسترولش بالا 

می رود.
چند توصیه:

 )HDL( بیشتر ورزش کنید: ثابت شده که ورزش کردن باعث افزایش کلسترول خوب •
و کاهش کلسترول بد )LDL( می شود.

• سیگار را ترک کنید: سیگار هم می تواند کلسترول خوب را کاهش داده و کلسترول 
بد را افزایش دهد.

• از خوردن غذا های فرآوری شده پرهیز کنید: غذا های آماده و فرآوری شده دارای 
چربی های ترانس هستند که کلسترول بد را بالا برده و کلسترول خوب را کاهش می دهند.
• رژیم غذایی مدیترانه ای را دنبال کنید: چربی های تک غیراشباع مانند روغن زیتون و 

آووکادو می توانند کلسترول بد را کاهش داده و کلسترول خوب را افزایش دهند.
• غذا هایی بخورید که امگا 3 دارند: ماهی های چرب مانند ساردین و سالمون حاوی 

امگا 3 هستند که کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را افزایش می دهند.
• بیشتر غلات کامل بخورید: غلات کامل حاوی فیبر و نیاسین هستند که هر دو 

کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را افزایش می دهند.

ادویه های گرما بخش در زمستان کدامند؟
بعضی ادویه ها مانند هل، زنجبیل، زردچوبه و فلفل قرمز اثرات گرمابخشی در زمستان 

دارند و برای سلامت بدن مفید هستند. 
اگرچه در روزهای سرد سال، پوشیدن لباس گرم و نوشیدن مایعات گرم برای مقابله با 
سرما مفید است اما می توان از خواص بعضی ادویه ها نیز بهره مند شد و دمای درونی بدن 

را بالا برده  و از احساس سرمای مداوم جلوگیری کرد.
"هل" یکی از ادویه های محبوب و بومی هند و سریلانکا است، به  دلیل مقدار بالای 
ترکیبی به نام سینوئل شهرت دارد که در دفع ترشحات از ریه ها و مجاری تنفسی موثر است 
و این ماده همچنین به افزایش دمای درونی بدن نیز کمک می کند و در بهبود عملکرد 

سیستم گوارشی نیز تاثیر مثبتی دارد.
در طب سنتی هند "زردچوبه" به عنوان یکی از بهترین گیاهان گرمابخش بدن شناخته 
می شود و به انقباض بافت های بدن کمک کرده و مقدار زیادی از آب بدن را جذب می کند 
و در نتیجه منجر به افزایش دمای بدن می شود و ماده ای فعال و موثر در بهبود عملکرد 

جریان خون و سلامت عروق خونی است.
"زنجبیل" برای تسکین حالت تهوع و ناراحتی های معده شهرت دارد اما این ریشه 
گیاهی نیز خواص عالی در بالابردن دمای بدن دارد زیرا سرشار از اسانس روغنی به نام 
جینجرول است و همانند زردچوبه و دارچین در تسهیل جریان خون به اندام های مختلف 
نقش دارد. "فلفل قرمز" که معمولا به عنوان پودر در انواع غذاها و سس ها استفاده 
می شود، یکی از بهترین ادویه هایی است که دمای بدن را بالا می برد. این خاصیت 
به خاطر مقدار بالای ترکیبی به نام کپسایسین است. این ترکیب همچنین تولید آدرنالین را 

فعال می کند و روند خنک شدن بدن را کاهش می دهد.
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 روز میلاد فرخنده بانوی ۲ عالم حضرت زهرا)س( 
به نام روز زن نامگذاری شده است تا پاسداشتی باشد 
برای مقام و جایگاه والای مادر که خداوند بهشت را 

زیرپایش قرار داده است.
مادر زیباترین گل واژه هستی و بهترین موجود زمینی 
است که خداوند برای آرامش و امنیت انسان ها آفریده، 
آفرینش  زیباترین  و  مهربان ترین  دلسوزترین،  مادر 
برای  را  زندگی  و  حیات  زمین،  کره  در  که  خداست 
انسان ها به ارمغان آورده است. مادرها پزشک نیستند 
اما دستان جاودیی آنها هر دردی را درمان می کند و 
دستان نوازشگرشان التیام بخش بسیاری از دردهای 
اما  نیستند  هنرمند  و  موسیقی دان  مادرها  ماست. 
صدای جادویی لالایی آنها آرامش را به وجودمان در هر 
سن و سالی می بخشد و سلول به سلول تنت، آرامش 

این صدا می گیرد. مادرها شاید آشپز حرفه ای  از  را 
و  در هر کسوت  اما  نباشند  دیگر  دارای هزار هنر  و 
جایگاه و هر صورتی، زیباترین جلوه زندگی را برایت 
به ارمغان می آورند. شاید خداوند این فرشته زمینی را 
برای ما انسان ها آفرید تا زندگی را در دامن پرمهرش 
آغاز کنیم و از ذره ذره وجودش، حیات یابیم. می دانم 
اگر من و خواهر و برادرهایم نبودیم، مادر فرشته ای 
بود که جایگاهش در آسمان آبی بود اما همه ما را به 
پایش زنجیر کرده اند تا در زمین بماند. رنج ها و غم 
وجودش را در پس دزدیدن نگاهش از ما پنهان می کند 
و می خندد تا ما با دل های کوچکمان غصه های زندگی 
را نفهمیم. دستان جادویی اش عجیب معجزه گر است 
که شادی و آرامش را به کانون گرم خانواده می بخشد. 
آنچنان  وجودش  گرمای  اما  نیست  خورشید  مادر 

زندگی بخش و گرمابخش کانون خانواده است که اگر 
تنها یک لحظه نباشد این سردی احساس خواهد شد.
اراده  اما  نباشد  شاید تن نحیف و ظریفش ستون 
آهنینش آنچنان محکم و استوار است که خمیه زندگی 
است  زندگی  درخشان  ستاره   مادر  می کند.  برپا  را 
نور  که همه حول محور وجودش در شعاع مختلف 

می گیرند و روشنی بخش زندگی است.
وجود  اما  نیست  بخش  آرام  و  مسکن  داروی  مادر 
نازنینش هم دارو است و هم آرام بخش و آنچنان پشت 
و پناهت می شود که هیچ کس و هیچ چیز نمی تواند 
تو را از پا دربیاورد. خدانکند مادر کم بیاورد، که اگر 
اینچنین باشد تمام غصه های عالم سر می رسد و کانون 
خانواده فرو می پاشد و آسیب ها از در و دیوار رخنه 
می کند و آن زمان است که کم میاوری. مادر را شاید 
اگر به شکل موجودی می خواستیم طراحی کنیم، 
فرشته می کشیدیم و در بین گیاهان، گل نقاشی اش 
را  بویش  و  و درخشان  را طلایی  و رنگش  می کردیم 
معطر اما هیچ واژه و هیچ چیزی در دنیا نمی تواند 

جایگزین همین واژه زیبای مادر باشد.
تا زنده اند قدر بدانیم و اگر دستان پر مهرشان از دنیا 
کوتاه است با صدقه و عمل صالح و کار خیری در این 
روز خجسته یادشان و جایگاه و مقام والایشان را ارج 
نهیم زیرا که دعایشان معجزه می کند و حضرت مادر 
است که پیامبر نیست اما وسعت قلبش در میان انبوه 

دردهایی که ترا احاطه می کند، شق القمر می کند.
مادر آب حیاتی است که وجود گران مایه اش برای 

سرزندگی و زندگی لازم و ضروری است.

به مناسبت سالروز میلاد فرخنده حضرت زهرا)س( و روز مادر ؛

مادر گل واژه زیبای هستی

مدیر حوزه های علمیه خواهران:

زن مسلمان می تواند دارای نقش ولایت
 و تربیت کننده جامعه باشد

مدیر حوزه های علمیه خواهران گفت: از نگاه قرآن کریم، زنِ تربیت شده 
دین، می تواند دارای نقش ولایت و تربیت کننده جامعه باشد.

حجت الاسلام والمسلمین عبدالکریم بهجت پور مدیر حوزه های علمیه 
خواهران، روزشنبه در پنجمین همایش بین المللی بانوی مهر که از سوی 
سالن  در  المصطفی  جامعة  همکاری  با  و  مسلمان  زنان  جهانی  اتحادیه 
همایش های غدیر قم برگزار شد، با تبریک میلاد با سعادت حضرت فاطمه 
زهرا سلام الله علیها و روز زن، گفت: در طول تاریخ هرچه فضای اجتماعی 

دینی تر می شود، زنان پیشرفت های بیشتری پیدا می کنند.
وی افزود: از حضرت زهرا سلام الله علیها در قرآن کریم به چشمه ای جوشان 

تعبیر شده است که منبعی غنی از معارف برای آحاد زنان جامعه می باشد.
حجت الاسلام والمسلمین بهجت پور، خاطرنشان کرد: از دیدگاه قرآن 
کریم، زن دارای حیات طیبه است؛ یعنی آنچنان تحولی در شخصیت او شکل 

می گیرد که از زشتی ها و پلشتی ها تنفر پیدا می کند.
وی نقش اجتماعی زن در سوره توبه را مانند نقش ولایی مرد دانست و اظهار 
داشت: از نگاه قرآن زن تربیت شده دین، می تواند دارای نقش ولایت و تربیت 
کنند جامعه را ایفا کند. مدیر حوزه های علمیه خواهران، تصریح کرد: ما هرچه 
به سمت گسترش نظام دینی می رویم، باید قدرت کنشگری زنان بیشتر شود؛ 

باید به زنان فرصت نقش آفرینی اجتماعی بیش از پیش داده شود.
وی با اشاره به پیام امام خمینی رحمة الله علیه به مردم جهان، افزود: ایجاد 
فرصت برای زنان در ابعاد مختلف یکی از پیام های بنیانگذار کبیر انقلاب 
اسلامی بود. حجت الاسلام والمسلمین بهجت پور، بیان داشت: امروز زنان 

در ایران اسلامی در حال درخشیدن و نقش آفرینی در عرصه دین هستند.
توسعه اقتصادی در جامعه اسلامی باید بر پایه عدالت باشد

وی تأکید کرد: به نظر ما برای نقش آفرینی زنان مسلمان در عرصه های 
اجتماعی و بین المللی می بایست سیره حضرت زهرا سلام الله علیها به عنوان 
الگو و صراط مستقیم قرار گیرد. مدیر حوزه های علمیه خواهران اظهار کرد: 
حضرت زهرا )س( یک فرد نیست، بلکه یک فرهنگ و مکتب برای ماست؛ 

زهرای اطهر )س( نشانگر صحیح از غلط است.
وی با تأکید بر توسعه یافتگی زن مسلمان در سایه تأسی از حضرت زهرا 
)س( عنوان داشت: امروز جهان تشنه عدالت است؛ حضرت زهرا سلام 
الله علیها در خطبه فدکیه به این امر اشاره دارند که عدالت تسکین قلوب را 
به ارمغان می آورد. حجت الاسلام والمسلمین بهجت پور خاطرنشان کرد: 
توسعه ای که با عدالت همراه نباشد توسعه اسلامی نیست؛ ما به هر قیمتی 
بنا نیست به توسعه اقتصادی برسیم؛ توسعه اقتصادی در جامعه اسلامی باید 

بر پایه عدالت باشد.
 

مدیر جامعة الزهرا سلام الله علیها مطرح کرد:

بایسته های زن مسلمان 
در تحقق تمدن نوین اسلامی

مدیر جامعة الزهرا )س( گفت: بر اساس نظام معنایی تمدن گرا می بایست به 
سبک زندگی اسلامی نگاهی ویژه داشت.

سیده زهره برقعی روزشنبه در پنجمین همایش بین المللی بانوی مهر که از 
سوی اتحادیه جهانی زنان مسلمان که در سالن همایش های غدیر قم برگزار 
شد، با تبریک میلاد با سعادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، گفت: 
شکل دادن تمدن نوین اسلامی با نگاه آینده گرا برای حل مشکلات جهان 
اسلام و دستیابی به رشد جوامع اسلامی بر اساس این، تمدن گرایی یکی از 

مهمترین اولویت های بانوان جهان اسلام در عصر حاضر است.
وی افزود: تمدن سازی به ایجاد یک نهضت علمی و فکری با استفاده از 
یا  و  به علوم اسلامی  برای دست یابی  عقلانیت موجود در سنت اسلامی 

اسلامی سازی علوم انسانی به عنوان یک راهبرد کلان نیاز دارد.
برقعی با اشاره به بایسته های مهم در تمدن اسلامی خاطرنشان کرد: ایجاد 
تغییرات اجتماعی مطلوب در جهان اسلام و نیل به تمدن نوین اسلامی دو 
بایسته نهضت نرم افزاری تولید علم با محوریت تولید علوم انسانی اسلامی و 
همچنین سبک زندگی اسلامی را می طلبد. وی سبک زندگی اسلامی را یکی 
از محورهای اساسی شکل دهی به تمدن نوین اسلامی دانست و گفت: بر 
اساس نظام معنایی تمدن گرا می بایست به سبک زندگی اسلامی نگاهی ویژه 
داشت. مدیر جامعة الزهرا سلام الله علیها تصریح کرد: در ترویج سبک زندگی 
اسلامی، تاسی به سیره حضرت زهرا سلام الله علیها به عنوان کامل ترین 
الگوی برای بانوان جهان اسلام می تواند کارگشا باشد. وی با اشاره به برخی 
زیر مؤلفه های نقش مادرانه افزود: تربیت و رفتار عاطفی، معنوی، پرنشاط، 
عالمانه و عادلانه با فرزندان می تواند نتایج و آثار خوبی را برای آینده جامعه 

اسلامی به ارمغان آورد.

دبیر جشواره شعر حوزه:

2۷۰۰ اثر به پنجمین جشنواره 
شعر حوزه ارسال شد

دبیر اجرایی پنجمین جشنواره شعر حوزه موسوم به اشراق با اشاره به ارسال 
۲ هزار و ۶۹3 اثر به دبیرخانه این جشنواره بین المللی گفت: ۲5۰ اثر متعلق 
به طلبه های جامعه المصطفی العالمیه و به زبان های عربی، اردو، پشتو، آذری 

و ترکی استانبولی است.
سید علی نقیب روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: آثار ارسالی 
شامل 8۶۰ اثر شعر کلاسیک، ۲۰۰ اثر شعر نو، ۹۰ اثر کودک ونوجوان و 

همچنین ۱8۰ اثر در موضوع ویژه است.
وی تعداد آثار به زبان های غیرفارسی از جمله عربی، آذری و ترکی استانبولی 
را ۲5۰ اثر ذکر کرد و گفت: آثار ارایه شده در بخش نوحه و سرود و کتاب که در 
این دوره به جشنواره اضافه شد نیز ۱85 اثر شامل ۱۰۰ اثر نوحه و سرود و 85 
اثر نیز کتاب می باشد. وی افزود: از کل آثار رسیده به این جشنواره، ۲۰۰ اثر 

متعلق به بانوان طلبه است .
 اختتامیه جشنواره اشراق ۶ بهمن برگزار می شود

نقیب با اشاره به استقبال خوب صورت گرفته از این جشنواره خاطرنشان 
کرد: این جشنواره مختص طلبه ها بود ولی حتی در جشنواره هایی که همه 
افزود:  را نمی بینیم.   وی  نیز چنین رقم مشارکتی  شاعران حضور دارند، 
آیین پایانی این جشنواره ۶ بهمن ماه جاری از ساعت ۱8 تا ۲۰ در سالن 
همایش های دفتر تبلیغات اسلامی با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
احمد واعظی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و حضور مهمانانی چون 
محمدعلی مجاهدی پدر شعر آیینی کشور برگزار و به صورت زنده از کانال 
آپارات معاونت فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات پخش خواهد شد. 
دبیر علمی  این جشنواره نیز با اشاره به اینکه فعالیت این دوره از اسفندماه 
۹۹ و با تشکیل دبیرخانه آغاز شد بیان داشت: فعالیت های متنوعی در چند 
استان داشتیم و ارتباط ویژه ای را نیز  با فضای مجازی و رسانه ها برقرار کردیم. 
حجت الاسلام سید محمدمهدی شفیعی با اشاره به رشد ۲.5 برابری شرکت 
کنندگان در این جشنواره نسبت به دوره  قبل گفت: در حالی که در دوره چهارم 
جشنواره 35۰ تَن شرکت کردند، در این دوره 85۰ تَن ثبت نام و ثبت  اثر در 
سایت دفتر تبلیغات انجام دادند، که نشان دهنده اشتیاق حوزه های علمیه به 
فعالیت ها و برنامه های هنری و ادبی است که از این ظرفیت باید استفاده شود.

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

مدعیان حقوق زن بدترین برخورد
 را با بانوان دارند

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه مدعیان حقوق زنان بدترین 
برخورد را با بانوان دارند گفت: این افراد زنان را نه برای جایگاه و شخصیت واقعی 

آنان، بلکه برای هوس های خود می خواهند.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری روز شنبه درهمایش بین المللی بانوی مهر 
درقم، افزود: در این راستا ما باید حقوق واقعی زنان بر مبنای کرامت انسانی را به رخ 

مدعیان دورغین بکشیم.
وی اظهار داشت:  امروز عصر تکنولوژی و صنعت است و زمان و مکان نسبت به 
صدر اسلام تغییر کرده اما محتواهایی ارزشی مانند عفت، پاکدامنی، حق طلبی، 
مبارزه با ظلم و اموری از این دست تغییر ناپذیر است و به همین ترتیب حضرت 

فاطمه زهرا)س( برای همیشه الگو خواهد بود.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار داشت: بانوان مسلمان در سراسر جهان با 
تشکیل اتحادیه و فعالیت های تاثیرگذار ضمن پاسخ محکم به دشمنان، ارزش های 

دینی و انسانی را نهادینه نمایند.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با تاکید بر اینکه ما از روح رفتار حضرت 
زهرا)س( می توانیم الگو بگیریم، گفت: روح عبادت و بندگی شالکه وجودی این 
بانوی بزرگ اسلام است که این ارزش ها در تمام دوران به ویژه پسامدرن به قوت خود 

پابرجاست.
وی اظهار کرد: از مهمترین شیوه های تعلیم و تربیت روش الگوگیری است چرا 
که گرایش و پذیرش الگو در شئون مختلف زندگی فردی و اجتماعی انسان از 
ویژگی های فطری است. رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ابراز داشت: انسان 
در طول دوران زندگی خود همیشه به دنبال الگوهای موفق است تا با بهره گیری از 

آنها راه درست و صحیح را دنبال کند.
حسینی بوشهری ادامه داد: شخصیت الگو می تواند پایه و بنای رشد شخصیتی 

انسان شود؛ انتخاب الگو نقش مهمی در سعادت یا شقاوت فرد دارد.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار داشت: رسول گرامی اسلام)ص( در تمام 
ساحت ها الگو است اما باید توجه داشته باشیم که انبیا و اولیای الهی فقط می توانند 
الگوی کسانی باشند که در مسیر هدایت قرار بگیرند و میل به کمال و رشد در وجود 

آنها شکل گرفته باشد.
امام جمعه قم با اشاره به جایگاه و منزلت والای حضرت فاطمه زهرا)س( در 
قرآن کریم، افزود: علاوه بر آیات قرآنی، رسول گرامی اسلام)ص( تعابیر کم نظیری 

درخصوص این بانوی گرانقدار اسلامی دارد.
حسینی بوشهری تاکید کرد: عده ای که از جایگاه و منزلت و اثرگذاری حضرت 
فاطمه زهرا)س( اطلاعات درستی ندارند در خصوص الگوپذیری این بانوی بزرگ 

اسلام سخنان نادرستی مطرح می کنند.
ارسال بیش از هزار مقاله به همایش بین المللی بانوی مهر

دبیر علمی همایش بین المللی بانوی مهر نیز بیان داشت: معرفی و تبیین الگوی 
سوم زن و خانواده به عنوان الگوی معیار، چگونگی حضور زنان تمدن ساز در فضای 
مجازی، الگوگیری از حضرت زهرا در مواجهه با چالش های امروزی و تأثیر انحراف از 

الگوی فاطمی در ایجاد تمدن اسلامی از محورهای برگزاری این همایش می باشد.
زهرا طیبی با بیان اینکه، ۱5 سخنران از ۹ کشور مختلف در پنجمین همایش بین 
المللی بانوی مهر سخنرانی خواهند کرد، گفت: از ۲۶ کشور دنیا مهمانانی در این 
همایش حضور دارند.  وی با اشاره به استقبال بالای مراکز مختلف علمی و فرهنگی 
داخل کشور از این همایش افزود: بیش از ۹۰۰ اثر علمی از داخل کشور و حدود 

۱۰۰ اثر نیز از ۲۲ کشور به همایش ارسال شده است.
پنجمین همایش بین المللی »بانوی مهر زنان سبک زندگی فاطمی،تمدن نوین 
اسلامی«  روز شنبه با سخنرانی زنانی از کشورهای مختلف به همت اتحادیه جهانی 
زنان مسلمان در سالن همایش های دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم برگزارشد 

این همایش شنبه شب به کار خود پایان می دهد.
 

مدرس حوزه و دانشگاه:

آینده پژوهی وارد درس انقلاب اسلامی 
در دانشگاه شود

مدرس حوزه و دانشگاه گفت: گذشته و آینده انقلاب اسلامی هر دو ریشه در 
فلسفه سیاسی اسلام دارند و لازم است آینده پژوهی بخشی از درس انقلاب اسلامی 

در دانشگاه شود.
از هشتمین  اولین نشست  در  المسلمین محسن مهاجرنیا  و  حجت الاسلام 
دوره کرسی های آزاد اندیشی در دانشگاه طلوع مهر قم، بیان کرد: امروز ضرورت 
تقویت مطالعات آینده پژوهی انقلاب اسلامی به مراتب بیشتر از تبیین های جامعه 
شناختی گذشته انقلاب است. روندها و رویدادهای صد ساله انقلاب باید مسیر 

مهندسی صد سال بعد را فراهم کند.
مدرس و پژوهشگر فلسفه سیاسی اضافه کرد: رویکرد معرفتی و دیسیپلینی در 
دنیا نسبت به مطالعات آینده، سابقه طولانی ای ندارد و ورود رشته آینده پژوهی در 
دانشگاه های ما هم جدید و محدود است. ضمن آنکه این دانش بسیار مهم، هنوز 
نه بومی شده است و نه اسلامی و بر پایه رویکرد اکتشافی و با روش استقرائی، نسبت 
به کشف آینده های ممکن و محتمل در عرصه پدیدها های حیات اجتماعی، مورد 
استفاده قرار می گیرد و همانند سایر دانش های پوزیتویستی از ابتنای بر چارچوب 
های نظری و فلسفه سیاسی،گریزان است، ظرفیت های مهمی برای نظریه پردازی 

و نوآوری و اسلامی سازی دارد.
وی افزود: در منابع و متون دینی ما نسبت به آینده نگری و حزم و دوراندیشی، 
اهتمام زیادی شده است. امیرالمؤمنین)ع( خردمندترین انسان ها را کسانی معرفی 
می کنند که بیشترین دوراندیشی را دارند و می فرمایند دوراندیشی مانع  گرفتار 
شدن در مشکلات است و تدبیر آگاهانه قبل از عمل را، مانع  پشیمانی و عامل 
موفقیت و پیروزی می دانند. در آیات قرآنی، ضمن تأکید بر جریان سنت های 
تکوینی ثابت الهی در گستره  آفرینش، نبض همه تغییرات اجتماعی را در چنگال 

اراده و اختیار انسان ها معرفی کرده است.
به باور وی، فلسفه حاکم بر تاریخ گذشته و تحولات آینده، حاکمیت قطعی الهی 
و پیروزی مسلم جریان حق بر باطل و نصرت مؤمنان و وراثت و خلافت صالحان در 
روی کره زمین است .گزارش وعده های نصرت الهی به انبیاء و  مؤمنان  در طول 
تاریخ و وعده پیروزی  و گشایش به پیامبر اسلام)ص( در دوران خفقان مکه و بشارت 
پیروزی و خوشحالی به مؤمنان تبعیدی در شعب ابوطالب در خصوص  نتایج جنگ 
های دو امپراطوری ایران و روم  به نفع مسلمانان و وعده فتح الفتوح  در مدینه و مژده 
الهی در ظهور قوم سلمان ایرانی در دفاع غیرتمندانه از اسلام در آیه 5۴ سوره مائده 
همه رویکردهایی است که توجه مؤمنان را به آینده، معطوف کرده است تا با  تاسی 
به اسوه حسنه و الگوی خاتم رسولان، برای آینده دوراندشی کنند و با برنامه ریزی، 

آینده را مهندسی نمایند.
مهاجرنیا در ادامه گفت: با غنای معرفتی و اصول بنیادینی که در باب دوراندیشی 
و آینده نگری در منابع اسلامی وجود دارد، لازم است از تجربه ها و دانش بشری 
هم استفاده کنیم و همان طوری که نسبت به شناخت تاریخ سده اخیر دغدغه 
داریم، باید در تکاپو و تلاش برای شناخت سرنوشت انقلاب اسلامی در قرن آینده 
و اهتمام به طراحی و برنامه ریزی برای آن دوران باشیم. همان طوری که در شصت 
سال پیش امام راحل و یاران امام با امیدواری به آینده نشستند و برنامه ریزی کردند و 
نظریه ولایت فقیه و حکومت اسلامی را در آن دوران تبیین و متناسب با دنیای جدید 
بازسازی نمودند، امروز هم ما باید با ارزیابی همه گزینه های ممکن و محتمل اعم 
استحاله و تضعیف و ترمیدور و توسعه و تقویت، هوشمندانه نسبت به آینده هشیار 

باشیم.
وی با اشاره به پروسه آینده پژوهی در عرصه این علم گفت: آینده پژوهی دانشی 
انتزاعی وکلی نیست. خصلت انضمامی دارد و همواره معطوف به یک پدیده است. 
بنابراین گفتگوهای ما پیرامون آینده انقلاب اسلامی متکی بر حقایقی است که 
ریشه در واقعیات خارجی و باورهای دینی ما دارند. ما بر اساس الگوی »آینده امتداد 
روندها و رویدادهای گذشته و حال«، پویش روندهای گذشته انقلاب اسلامی را در 
افق چهار دهه تجربه، بررسی و با پایش عمودی بر روندها و رویدادها آن، به دنبال 
شناخت عوامل تاثیرگذار بر روندها و رویدادها و اقدام ها و تصویرهایی که ممکن 
است آینده های متمایزی پدید آورند خواهیم بود تا به ابزارهای پیشران برای اکتشاف 
درست آینده های محتمل برسیم و بر پایه روش قیاسی با اتکاء به اصول و مبانی و 
فلسفه سیاسی انقلاب اسلامی، سناریوهای کارآمد، طراحی و ترسیمی هوشمندانه 

از آینده فراروی جمهوری اسلامی را به گفتگو بگذاریم.

وقتی سخن از عصمت و چرایی آن می شود، همه ما ادله عقلی و غیر عقلی را 
در ذهن مرور می کنیم؛ چراکه در مدرسه و دانشگاه و مسجد و منبر زیاد درباره 
عصمت انبیا و ائمه شنیده شنیده ایم انبیا »باید« معصوم باشند تا مردم به سخنان 
ایشان کاملًا اعتماد کنند؛ امام »باید« معصوم باشد تا در تبیین دین خطا نکند 
و… اما حقیقت آن است که حضرت فاطمه علیها السلام نه نبی است و نه امام، 
پس هیچ »باید« کلامی و عقلی درباره عصمت ایشان مطرح نیست و این تنها 
فضائل والای ایشان است که مبین مقام عصمت اوست. آیات متعددی بر عصمت 
حضرت زهرا دلالت دارد که تنها به یک مورد اشاره می شود و آن آیه تطهیر است: 

رَکُمْ تَطْهیرا «]۱[ هْلَ الْبَیْتِ وَ یُطَهِّ
َ
جْسَ أ هُ لِیُذْهِبَ عَنْکُمُ الرِّ ما یُریدُ اللَّ »إِنَّ

بی تردید، فاطمه زهرا علیها السلام از اهل بیت پیامبر )ص( هستند و اگر در 
بیان فضیلت او دلیل دیگری نبود، همین آیه کافی بود که او را در صدر زنان عالم 
بنشاند. پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله و سلم با شیوه هایی به یادماندنی، اهل بیت 
)ع( را به همگان معرفی نموده و راهِ هرگونه توجیهی را بسته است. آن حضرت 
در پاسخ به ام سلمه - که یکی از شایسته ترین همسران پیامبر بود و پیوستن به 
اصحاب کساء را درخواست می نمود- فرمودند: »رحمت خدا بر تو باد. تو همواره 
به راه خیر و رستگاری بوده ای و چقدر من از تو راضی ام! لیکن این فضیلت ویژه 
من و این چند نفر است «.]۲[ ]3[ همچنین ابن عباس نقل کرده است: »رسول 
خدا تا نُه ماه، روزی پنج مرتبه، هنگام فرارسیدن وقت نماز به در خانه علی بن ابی 
طالب می آمدند و می فرمودند: درود و رحمت و برکات خدا بر شما اهل بیت باد. 
خداوند اراده نموده تا هرگونه پلیدی را از شما اهل بیت دور گرداند و به طور کامل 
و شایسته پاکتان سازد. وقت نماز است، آماده شوید. رحمت خدا بر شما باد «.]۴[

دلایل روایی عصمت حضرت فاطمه )س(
روایات فراوانی درباره عصمت حضرت زهرا )س( وجود دارد که از میان آنها تنها 
به یک روایت اشاره می شود. رسول خدا کراراً درباره دختر گرامی اش می فرمود: 
»ان اللّه تَبارَکَ وَ تَعالی یَغضِبُ لِغَضَب فاطِمَة وَ یَرضی لِرِضاها« همانا خداوند بلند 

مرتبه با غضب فاطمه غضبناک و با رضایت او خشنود می شود. ]5[ ]۶[
اتفاق همه مسلمانان است-  این روایت -که مورد  نکته درخور توجه درباره 
و  علیهاالسلام محور خشنودی  زهرا  فاطمه  نارضایتی  و  آن است که رضایت 
ناخشنودی خداوند خوانده شده است. و این حقیقت، جز عصمت همه جانبه ی 
اعمال صالح خشنود  به  برنمی تابد. خداوند جز  دیگری  تفسیر  آن حضرت، 
نمی گردد و هیچ گاه به گناه و سرپیچی از فرمانش رضایت نمی دهد. اگر حضرت 
زهرا به گناه دست می زد و یا حتی فکر آن را در سر می پروراند، به چیزی خشنود 
گردیده بود که خدا از آن خشنود نیست؛ در حالی که در این روایت، رضایت الهی 

پیوندی ناگسستنی با خشنودی فاطمه علیها السلام یافته است.
شکی در عصمت فاطمه )س( نیست!

مسئله عصمت حضرت زهرا آنقدر واضح است که دانشمندان اهل سنت نیز به 
آن اذعان دارند. ابن ابی الحدید معتزلی در شرح نهج البلاغه ضمن نقل جریان 
فدک با استناد به روایت رسول خدا که فرمودند: »فاطمه پاره تن من است و هر 
کس او را اذیت کند مرا اذیت نموده و هر کس مرا اذیت کند خدا را اذیت نموده 
است«، چنین می نویسد: این روایت بر عصمت حضرت زهرا دلالت می کند؛ زیرا 
اگر او از کسانی بود که مرتکب گناه و معصیت می شد اذیت و آزار او، اذیت و آزار 
رسول خدا نبود. ]۷[ آلوسی نیز، از پرآوازه ترین مفسران اهل سنت، در تفسیر 
آیه ۴۲ سوره آل عمران، از یک سو حضرت مریم را معصوم از گناه شمرده، از 
تمامی پلیدی های حسّی، معنوی و قلبی پاک می داند و از سوی دیگر، بر دیدگاه 
کسانی که وی را سرور تمامی زنان جهان، از آغاز تا انجام می شمارند، می تازد و با 
اقامه شواهد گوناگونی چنین نتیجه می گیرد که این ویژگی شایسته فاطمه زهرا 

علیهاالسلام است. ]8[
دریای بی کران فضائل حضرت فاطمه )س(

همانطور که می دانیم عصمت زهرای مرضیه تنها از سرچشمه فضائل او جوشیده 
است. روایات فضائل زهرای اطهر دریایی است بی کران که تنها گوهری از آن در 
این مجال بر می چینیم. امام صادق علیه السلام فرموده اند: »حضرت فاطمه نزد 
خداوند متعال ۹ اسم دارند. فاطمه، صدیقه، مبارکه، طاهره، زکیه، رضیه، مرضیه، 
محدثه و زهرا، سپس به راوی فرمودند: آیا می دانی چرا آن حضرت فاطمه نامیده 
شده اند؟ راوی عرض کرد: ای سرور من شما علت آن را برایم بازگو نمائید! امام 
صادق فرمودند: به دلیل آنکه حضرت فاطمه از هر نوع شرّ و بدی دور بودند. سپس 
امام صادق فرمودند: اگر امیرالمؤمنین با حضرت فاطمه ازدواج نکرده بودند، تا روز 
قیامت هیچ شخصی که هم کفو و هم شأن حضرت فاطمه باشد برای ایشان پیدا 

نمی شد چه از فرزندان آدم و چه غیر آن. ]۹[
سبک زندگی فاطمی؛ نقش زن در عبور خانواده از تنگناهای اقتصادی

بر اساس آموزه های اسلامی، یکی از وظایف مرد نسبت به خانواده، تأمین 
به  گاهی  اما  است.  آسایش  و  رفاه  اسباب  نمودن  فراهم  و  زندگی  هزینه های 
دلایل گوناگون، کسب و کار و برنامه ریزی اقتصادی مردان، دچار رکود و اختلال 
می شود. همه ما در زندگی چنین پستی و بلندی هایی را تجربه کرده و می کنیم. 

در شرایطی که مرد در تنگنا و بحران مالی اسیر می شود، بهترین مرهم و چاره، 
حمایت او از جانب اعضای خانواده به خصوص همسر است.

در زندگی امیرالمؤمنین و حضرت زهرا علیهماالسلام گاهی رفاه و گشایش 
برای  امیر  حضرت  شرایطی  چنین  در  اینکه  و  است  شده  گزارش  اقتصادی 
همسرشان گردنبند طلا خریده است ]۱۰[، گاهی نیز از نظر اقتصادی در مضیقه 
شدید بوده اند، به خصوص در اوایل زندگی مشترکشان. در چنین شرایطی رفتار 
و سیره حضرت زهرا علیها السلام به عنوان اسوه زنان عالم درس آموز و راهگشای 

دوستداران او خواهد بود.
سوهان روح نباشید!

وقتی مرد نتواند نیازهای اقتصادی خانواده اش را مهیا کند، بسیار ناراحت و 
شرمسار شده و احساس افسردگی می کند. در این شرایط اگر زن به همسرش 
نیش و کنایه زند اوضاع را وخیم تر کرده که می تواند به تخریب جدی بنیان های 
عاطفی بین آنها منجر شود. جدا از اینکه به فرموده امام علی علیه السلام، فاطمه 
هیچگاه او را آزار نداده و ناراحت نساخته ]۱۱[ درباره چنین شرایطی ماجرایی 
شنیدنی از رفتار الهی حضرت زهرا علیها السلام نقل شده است. روزی حضرت 
امیر به فاطمه زهرا فرمودند: آیا غذایی داری تا گرسنگی ام را رفع کنم؟ ایشان 
فرمودند: »آنچه در منزل بوده به شما و فرزندانم دادم و خودم از غذای موجود 
استفاده نکردم.« امام فرمود: چرا به من اطلاع ندادید تا دنبال غذا بروم. حضرت 
زهرا فرمودند: »یا ابالحسن من از خدای خویش خجالت می کشم که شما را به 

کاری که نمی توانید وادار کنم .«]۱۲[
حضرت زهرا علیها السلام نه تنها بر تنگدستی همسرش و گرسنگی بیتابی 
نکرده و او را به باد انتقاد نگرفت، که به زیبایی او را با کنیه اباالحسن خطاب نمود 
و با لحنی مهرانگیز از او دلجویی نمود. به کار بردن کنیه در زبان عربی نشانه اوج 

احترام و محبت است.
ایجاد حس همدردی و کم کردن خواسته ها

این است که در بحران ها، همسران  از دیگر پندهای داستانی که نقل شد 
یکدیگر را درک کنند و خواسته های نا به جا نداشته باشند. وقتی همسر از شرایط 
شوهرش آگاه است و می داند که اوضاع فعلًا بر وفق مراد نیست، روا نیست او 
را وادار به انجام کاری کند که توانش را ندارد. زنی که در سختی ها به جای وارد 
کردن فشار روانی و عصبی به همسرش، خود را در کنار همسر و در اردوگاه او قرار 
می دهد بر اساس روایات از کارگزاران خدا روی زمین است. در روایتی نقل شده 
شخصی به پیامبر عرضه داشت: همسرم هنگام خروج از خانه بدرقه ام می کند و 
هنگام ورود از من استقبال می کند و هرگاه مرا غمگین می بیند، می گوید که اگر 
غم روزی را می خوری، خدا روزی را می رساند و اگر غم تو برای آخرت است خدا 
غم تو را بیشتر کند )یعنی همت اصلی ات برای آخرت باشد(. پیامبر فرمود: این 

زن، کارگزار خدا بر زمین است. ]۱3[
صرفه جویی اقتصادی

به گزارش خبرگزاری مهر ؛یکی از درس هایی که سبک زندگی فاطمی پیش 
روی ما نهاده این است که در شرایط مالی نامساعد، اقتصاد خانواده را مدیریت 
کرد و صرفه جویی اقتصادی را در دستور کار قرار داد. بر اساس گزارشات تاریخی 
حضرت زهرا علیها السلام با به عهده گرفتن بسیاری کارها، نقش مهمی در 
کاهش هزینه های خانواده داشت. به عنوان نمونه بیان شده که لباس های پاره را 
وصله می زد ]۱۴[ یا همه امور مربوط به نظافت خانه و تدارک غذا را شخصاً انجام 
می داد. ]۱5[ در وضع نابسامان اقتصادی به عهده گرفتن برخی امور که ممکن 
است در شرایط عادی از بیرون منزل تهیه و یا به وسیله کارگر انجام شود، کمک 

فراوانی به عبور از شرایط دشوار می کند.
کمک به درآمدزایی

آخرین نکته درباره سیره حضرت زهرا در عبور از بحران های اقتصادی، کمک 
زن به شوهر در درآمدزایی است. در روایتی جالب توجه نقل شده است زمانیکه 
فرزندان حضرت فاطمه بیمار بودند امیرالمؤمنین و حضرت زهرا علیهماالسلام 
در خانه غذایی  امّا  بگیرند،  روزه  روز،  فرزندانشان سه  برای شفای  کردند  نذر 
نداشتند، از این رو امیرالمؤمنین نزد یکی از همسایه ها به نام شمعون رفتند و از او 
خواستند که مقداری پشم برای نخ ریسی به حضرت زهرا بدهد و در قبال آن جو 
بدهد. شمعون قبول کرد و مقداری پشم برای نخ ریسی داد و مقداری جو در ازای 
انجام کار به آن حضرت داد و حضرت زهرا نیز این امر را پذیرفت. ]۱۶[ که این 
حکایتگر این درس است که اگر زن توانش را داشته باشد، می تواند و خوب است 
که حتی اگر شده به صورت محدود و با رعایت شئون زنانه اش، فعالیتی اقتصادی 

را برای گذر از شرایط سخت داشته باشد.
پی نوشت:

]۱[ احزاب، آیه: 33.
]۲[ مجلسی، محمدباقر، بحارالانوار، ج ۱۰، ص ۱۴۱.

]3[ ترمذی، ۱۴۰8 ق: ج 5، ص ۶5۷ و نیز ۱3۲8.
]۴[ سیوطی، جلال الدین، الدر المنثور، ج ۶، ص ۶۰۶.

]5[ حاکم نیشابوری، محمد، المستدرک علی الصحیحین، ج 3، ص ۱۶۷.
]۶[ ذهبی، ابی عبدالله محمد، میزان الاعتدال، ج ۲، ص ۴۹۲.

]۷[ شرح نهج البلاغه ابن ابی الحدید، ج ۱۶، ص ۲۷3.
]8[ افندی آلوسی، محمود، روح المعانی، ج 3، ص ۱3۷.

]۹[ شیخ صدوق، الامالی، ص 5۹۲.
]۱۰[ بحار الانوار، جلد ۴3، صفحه 8۱.

]۱۱[ پیشین، صفحه ۱۴3.
]۱۲[ پیشین، جلد 3۷، صفحه ۱۰3.

]۱3[ من لایحضره الفقیه، جلد 3، صفحه 38۹.
]۱۴[ کافی، جلد 8، صفحه ۱۶5.

]۱5[ بحار الانوار، جلد ۴3، صفحه ۲3.
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به مناسبت سالروز میلاد با سعادت حضرت فاطمه)س(؛

دلایل قرآنی و روایی عصمت حضرت زهرا)س(
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عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس:
سازمان بورس حذف دامنه نوسان را در دستور کار قرار دهد

 عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس با بیان اینکه باید 
هیات مدیره سازمان بورس این جرات را به خرج دهد و دامنه 
نوسان را حذف کند، گفت: در جلسه اخیر با فعالان بازار 
سرمایه این مساله مطرح شد تا دولت حذف قیمت گذاری 
دستوری در همه کالاهایی که قرار است در بورس عرضه 

شود را در دستور کار قرار دهد.
بازار  کمیته  پنجشنبه  روز  جلسه  به  علیزاده«  »محسن 
سرمایه مجلس با جمعی از فعالان بازار اشاره کرد و افزود: 
در ۲ هفته گذشته، پیش جلسه ای را با تعدادی از فعالان بازار 
سرمایه داشتیم و در آن ضرورت برگزاری جلسه روز پنجشنبه 
تبیین و در نهایت این جلسه با تعداد زیادی از فعالان بازار 
سرمایه تشکیل شد، تا از این طریق شائبه های ایجاد شده 
و سایر موضوعاتی که در خصوص بازار سرمایه وجود دارد را 

مورد بحث قرار دهیم.
وی با بیان اینکه یکی از محورهای این جلسه روشن شدن 
ابعاد اصلاح قانون بازار اوراق بهادار و صحبت هایی بود که 
در  داشت:  اظهار  شد،  مطرح  آموزش  بحث  خصوص  در 
جلسه اخیر، این مسائل شفاف سازی و اعلام شد که هیچ 

تصمیمی را در زمینه آموزش نداشتیم و از نهادهای مرتبط 
با بازار سرمایه درخواست داشتیم تا نظرات خود را در این 

خصوص اعلام کنند.
علیزاده به دیگر مسائل مطرح شده در این جلسه اشاره کرد 
و گفت: در این جلسه، نظرات کارشناسان بازار درخصوص 
مصوبه ۱۰ بندی که قرار بود دولت آنها را در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ مورد توجه قرار دهد، مورد بحث قرار گرفت تا بررسی 
شود که چه مواردی در لایحه بودجه می تواند به بهبود روند 

معاملات بازار سرمایه کمک کند.
حذف قیمت گذاری دستوری برای همه کالاهای 

عرضه شده در بورس
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس با بیان اینکه 
از ابتدا قرار بود تا دغدغه فعالان بازار در این جلسه شنیده 
شود، افزود: در جلسه اخیر این مساله مطرح شد تا دولت 
حذف قیمت گذاری دستوری در همه کالاهایی که قرار است 

در بورس عرضه شود را در دستور کار خود قرار دهد.
وی، قیمت گذاری دستوری را نوعی آفت در اقتصاد کشور 
عنوان کرد و بیان داشت: نمایندگان مجلس تاکید زیادی 
نسبت به حذف قیمت گذاری دستوری دارند و تاکید آنان به 

اجرای حتمی آن در اقتصاد کشور بوده است.
به  بهادار  اوراق  بازار  قانون  اصلاح  در  ادامه داد:  علیزاده 
کالایی  بورس  در  که  کالاهایی  همه  تا  هستیم  آن  دنبال 
عرضه شود، مواد اولیه و خوراک خود را از بورس کالا خرید 
و تولیدات خود را نیز از طریق بورس کالا به فروش برسانند 
که به طور طییعی عرضه همه کالاها در بورس کالا و آمادگی 
همه فعالان بازارها زمانبر است. عضو ناظر مجلس در شورای 
عالی بورس حذف قیمت گذاری دستوری را نوعی  ضرورت 
دانست و گفت: همه مسوولان باید دست به دست یکدیگر 
و  نفتی  فرآورده های  حتی  دهد،  رخ  اتفاق  این  تا  دهند 

کالاهایی که در اختیار وزارت نفت است باید از قیمت گذاری 
دستوری خارج و در بورس عرضه شوند.

نگرانی مجلس از تعارض منافع
علیزاده به تعارض منافع و نگرانی مجلس نسبت به این 
موضوع اشاره کرد و گفت: تاکنون شاهد تعارض منافع در 
ارکان بازار سرمایه بودیم که این موضوع زمینه ساز نگرانی 
در بین فعالان بازار و نمایندگان مجلس بود. این مساله را به 
هیات مدیره بورس و شورای عالی بورس اعلام کردیم تا هر 

چه زودتر اقدام به حذف تعارض منافع کنیم.
استفاده به موقع از ابزارهای بازار

عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس، استفاده به موقع 
دیگر  را  مبنا  و حجم  نوسان  دامنه  مانند  بازار  ابزارهای  از 
موضوع جلسه روز پنجشنبه عنوان کرد و ادامه داد: شورای 
عالی بورس این اختیار را به هیات مدیره سازمان بورس داده 
است تا مانند دیگر کشورهای جهان پیشگام در حذف دامنه 

نوسان شود.
وی به تسهیل صدور مجوزها تاکید و اضافه کرد: مقرر شد 
تا به صورت جدی تر این اتفاق دنبال شود و زمینه تسهیل 

صدور مجوزها را فراهم کنیم.
به گفته علیزاده، این مسائل از جمله مباحثی هستند که 
اجرای آنها نیازمند کمک جدی سازمان بورس و وزارت امور 

اقتصادی و دارایی است.
تشکیل کانون نهادهای سهامداران حقیقی

عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس، به تشکیل کانون 
نهادهای سهامداران حقیقی اشاره کرد و گفت: این موضوع 
از مدت ها قبل مورد بررسی قرار گرفت و با توجه به ضرورت 
وجود آن در بازار، در پیش نویس اصلاح قانون اوراق بهادار 

مورد توجه بود و به طور حتم آن را اجرایی خواهیم کرد.
وی اظهار داشت: مساله ای که از سوی کارشناسان در 

جلسه مطرح شد، این بود که برخی از آموزش ها در فضای 
آموزش ها  این  با  و  نیستند  درستی  آموزش های  مجازی، 

شاهد برخی از اغواگری ها در بازار هستیم.
ساماندهی بحث آموزش در بازار سرمایه

بازار  در  آموزش  موضوع  باید  اینکه  بر  تاکید  با  علیزاده 
رسمیت  به  را  درست  آموزش های  و  شود  ساماندهی 
بشناسیم، گفت: بهتر است سایر آموزش ها توسط سازمان 
بورس مورد نظارت قرار بگیرد تا برخی از آموزش ها منجر به 

ضرر و زیان مردم و سهامداران حقیقی این بازار نشود.
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس اظهار داشت: 
عمده مبحث مطرح شده در جلسه پنجشنبه گذشته  این 
بود که دولت مقید به اجرای همه مصوبات شورای هماهنگی 
اقتصادی سران قوا باشد تا کمکی برای بازگشت اعتماد به 
معاملات بورس شود و زمینه حذف تعارض های مختلف که 

در زوایای بازار وجود دارد، فراهم شود.
وی با بیان اینکه مساله ای که باید همه بدانند این است 
که مجلس در راستای شان نظارتی و قانون گذاری خود هر 
آنچه را که لازم بوده، انجام داده و انجام خواهد داد، گفت: 
در بحث نظارت، تذکراتی را بارها عنوان کردیم و سوال هایی 
وجود داشت که پرسش آنها از وزیر در دولت گذشته و دولت 

فعلی انجام شده است.
علیزاده گفت: برای وزیر اقتصاد چندین سوال طرح شده 
است که به احتمال زیاد ماه آینده در صحن مجلس حضور 

پیدا می کند و پاسخ گوی آنها خواهد بود.
و  تحقیق  به  بورس  عالی  در شورای  ناظر مجلس  عضو 
ارکان آن اشاره کرد و  و  از سازمان بورس  تفحص مجلس 
افزود: این اقدام ۲ ماه است در مجلس آغاز شده و هیات 
تحقیق و تفحص مجلس از سازمان بورس در حال انجام 

تحقیق است.

مرکز آمار ایران اعلام کرد: نرخ تورم سالانه دی ماه ١٤٠٠ برای خانوارهای کشور به ۴۲.۴ 
درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل یک واحد درصد کاهش نشان می دهد.

مرکز آمار ایران اعلام کرد: نرخ تورم سالانه دی ماه ١٤٠٠ برای خانوارهای کشور به ۴۲.۴ 
درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل یک واحد درصد کاهش نشان می دهد.

افزایش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه سال 
قبل می باشد. نرخ تورم نقطه ای در دی ماه ١٤٠٠ به عدد 35.۹ درصد رسیده است؛ یعنی 
خانوارهای کشور به طور میانگین ٣٥.٩ درصد بیشتر از دی ١٣٩٩ برای خرید یک »مجموعه 

کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای دی ماه ١٤٠٠ در مقایسه با ماه قبل ۰.۷ واحد درصد افزایش یافته 
است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش ۱.۱ 
واحد درصدی به ٤٢.٦ درصد و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با افزایش ٠.٦ واحد 

درصدی به ٣٢.٤ درصد رسیده است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری 35.8 درصد می باشد که 
نسبت به ماه قبل ۰.8 واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین این نرخ برای خانوارهای 

روستایی 3۶.5 درصد بوده که نسبت به ماه قبل ۰.3 واحد درصد افزایش داشته است.
افزایش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. 
نرخ تورم ماهانه دی ١٤٠٠ به ۲.۴ درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه 
قبل، ٠.٧ واحد درصد افزایش داشته است. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« به ترتیب ١.٧ درصد و ٢.٧ 
درصد بوده است. این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری ۲.5 درصد 
می باشد که نسبت به ماه قبل ٠.٩ واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین این نرخ برای 
خانوارهای روستایی ١.٩ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ٠.١ واحد درصد افزایش داشته 

است.
کاهش نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی 
به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. نرخ تورم سالانه دی ماه ١٤٠٠ برای 
خانوارهای کشور به ۴۲.۴ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل یک واحد 

درصد کاهش نشان می دهد.

هم چنین نرخ تورم سالانه برای خانوارهای شهری و روستایی به ترتیب ۴۱.8 درصد و 
٤٥.٨ درصد می باشد که برای خانوارهای شهری ۰.۹ واحد درصد کاهش و برای خانوارهای 

روستایی ١.٢ واحد درصد کاهش داشته است.
  برنج و اجاره بها افزایشی؛ مرغ و برق بها کاهشی

در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه 
قبل مربوط به گروه »دخانیات«، گروه »نان و غلات« شامل انواع برنج ایرانی و گروه »ادویه و 
چاشنی« شامل زعفران و رب گوجه فرنگی می باشد. در گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی 
و خدمات« اجاره بهای واحد مسکونی، در گروه »هتل و رستوران« هزینه اقامت در هتل و 
مسافرخانه و در گروه »پوشاک و کفش« انواع پوشاک بیشترین افزایش قیمت را نسبت به 

ماه قبل داشته اند.
هم چنین در ماه جاری گروه »انواع گوشت« گوشت مرغ و متوسط قیمت یک کیلو وات برق 

مصرفی خانوار نسبت به ماه گذشته کاهش قیمت داشته اند.
درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های هزینه ای کل کشور 

دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه در دی ماه ١٤٠٠ برای دهک های مختلف هزینه ای از 
۴۱.۶ درصد برای دهک نهم تا ٤٥.٢ درصد برای دهک اول است.

مرکز آمار ایران اعلام کرد: 

تورم دی ماه به 42 درصد کاهش یافت

در حالی بانک مرکزی از کاهش تورم اجاره بهای مسکن در آذرماه خبر 
داده که همین بانک در گزارش ماهانه بازار مسکن، رشد اجاره بها را 5۴ 

درصد اعلام کرده بود.
بانک مرکزی پنجشنبه 3۰ دی ماه گزارشی از وضعیت اقتصاد کلان کشور 
در پایان آذر ماه امسال ارائه داد که در آن نرخ تورم را کاهشی و علت آن را 

کاهش قابل توجه اجاره بهای مسکن اعلام کرد.
بانک مرکزی )3۰ دی ماه(: علت کاهش تورم آذر ماه، کاهش اجاره 

مسکن بود
این بانک نوشت: در آذرماه ۱۴۰۰ در ادامه روند چند ماه اخیر، نرخ تورم 
متوسط ۱۲ ماهه و نقطه به نقطه با کاهش همراه بودند. در این ماه نرخ تورم 
ماهانه نیز در ادامه روند دو ماه اخیر و در پی کاهش قابل توجه تورم ماهانه 
ارزش اجاره مسکن که طی ماه های اخیر به عنوان پیشران تورم مطرح بود، 

با کاهش مواجه شد.
گزارش بانک مرکزی از بازار مسکن آذر ماه: رشد اجاره بها در آذر امسال 

5۴ درصد بود
این در حالی است که بانک مرکزی در گزارش وضعیت ماهانه بازار مسکن 
اعلام کرد: بررسی شاخص کرایه مسکن اجاره در شهر تهران و کل مناطق 
شهری در آذرماه سال ۱۴۰۰ نشان دهنده رشد به ترتیب معادل ۲5۱.۲ و 

5۴.۲ درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل است.
بانک مرکزی )۶ دی ماه(: عامل تورم آبان ماه، اجاره بهای مسکن بود

همچنین بانک مرکزی در گزارش وضعیت اقتصاد کلان کشور در پایان 
آبان ماه امسال، اعلام کرده بود که اگرچه روند تورم دومین ماه پاییز امسال 
کاهشی بوده، اما تورم ماهانه آبان امسال به دلیل بالا بودن ارزش اجاره 

مسکن، همچنان در رقم بالایی قرار داشته است.
این بانک نوشت: علی رغم اینکه در آبان ماه ۱۴۰۰ روند تورم متوسط 

دوازده ماهه و نقطه به نقطه همچون ماه گذشته کاهشی بوده، لیکن تورم 
ماهانه همچنان در سطح نسبتاً بالایی قرار داشته است. عامل اصلی تورم 
این ماه )با توجه به سهم گروه ها در شاخص قیمت مصرف کننده(، همچون 
روند چند ماه اخیر به افزایش نسبتاً بالای قلم »ارزش اجاره مسکن« ارتباط 

می یابد.
مرکز آمار )۱ بهمن(: اجاره بهای مسکن؛ عامل اصلی تورم بخش خدمات 

در دی ماه ۱۴۰۰
مرکز آمار ایران تورم دی ماه را جمعه ۱ بهمن ماه منتشر کرد که بر اساس 
آن نرخ تورم نقطه ای در دی ماه ۱۴۰۰ به عدد 35.۹ درصد رسیده است؛ 
یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین 35.۹ درصد بیشتر از دی ۱3۹۹ 

برای خرید مجموعه ای یکسان از کالا و خدمات، هزینه کرده اند.
بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، نقش اجاره بهای مسکن در تورم دی ماه 

بسیار مبرز است.
مرکز آمار نوشت: در گروه عمده کالاهای غیرخوراکی و خدمات، اجاره 
بهای واحد مسکونی، در گروه هتل و رستوران، هزینه اقامت در هتل و 
مسافرخانه و در گروه پوشاک و کفش، انواع پوشاک بیشترین افزایش قیمت 

را نسبت به ماه قبل داشته اند.
وزارت راه: متوسط اجاره بها در تهران؛ متری 8۴ هزار تومان

بر اساس اعلام معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی متوسط 
اجاره بهای هر متر مربع مسکن در تهران در آذر ماه امسال 8۴ هزار تومان 
است که به این معنی است مستأجر یک واحد 5۰ متری در پایتخت باید 
ماهانه ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و یک واحد ۱۰۰ متری 8 میلیون و ۴۰۰ 

هزار تومان اجاره بها پرداخت کند.
این در حالی است که در مهر ماه سال ۱3۹8، متوسط اجاره هر متر مربع 
واحد مسکونی در تهران ۴۰ هزار تومان بود که رشد بیش از ۱۰۰ درصدی 

اجاره بها طی دو سال گذشته را شاهدیم.
وزارت راه: قیمت مسکن و اجاره بها همبستگی دارند

دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن معاونت مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازی ۲5 دی ماه از همبستگی قیمت مسکن و اجاره بها خبر 
داده بود. دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه اعلام کرد: با توجه به همبستگی 
قیمت مسکن و نرخ اجاره بها و رهن، افزایش قیمت مسکن با تأخیر منجر به 

افزایش قیمت رهن و اجاره اماکن مسکونی شده است.
به عنوان نمونه متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در آذر ماه 
۱3۹8 بیش از ۱3.۴ میلیون تومان و این شاخص )متوسط قیمت هر متر 
مسکن( در آذر ماه امسال )۱۴۰۰( به بیش از 3۲ میلیون تومان در هر متر 
رسیده بود که این رشد بیش از ۱۰۰ درصدی و دو برابری همزمان قیمت 
هر متر مسکن و اجاره بهای آن، مؤید ادعای همبستگی قیمت مسکن و 

اجاره بهاست.
ادعای بانک مرکزی مبنی بر کاهش اجاره بها صحت دارد؟

مهدی سلطان محمدی کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگویی درباره 
علت نابه سامانی فعلی بازار مسکن اظهار کرد: وضعیت موجود بازار اجاره 

مسکن، وضعیت غیر منتظره ای نیست.
وی افزود: اجاره بها تا حد زیادی از قیمت مسکن تأثیر می پذیرد چرا که 
اجاره بها، »نرخ بازدهی سرمایه گذاری در بخش مسکن« محسوب می شود 
کسی که ملک خود را اجاره می دهد، در عمل یک سرمایه گذاری در کالایی 
به اسم مسکن کرده و بازدهی این سرمایه گذاری، همان اجاره مسکنی 

است که دریافت می کند.
سلطان محمدی ادامه داد: بنابراین وقتی میزان سرمایه گذاری در بخش 
مسکن افزایش می یابد به این معنا که خریدار باید پول بیشتری برای خرید 
مسکن بدهد، طبیعتاً متناسب با آن انتظار دارد که اجاره بیشتری هم 

دریافت کند.
کارشناس اقتصاد مسکن یادآور شد: از آنجایی که قیمت مسکن در طول 
3 سال اخیر ۷ تا 8 برابر شده است؛ اما اجاره بها نمی توانست به این سرعت 
افزایش یابد؛ چون اجاره بها می بایست با درآمد خانوارهای طبقات متوسط 

یا پایین تر منطبق می شد.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه رشد درآمد خانوارها نمی توانست به 
این سرعت اتفاق بیفتد، بنابراین اجاره بها طول می کشید تا خود را منطبق 
کند؛ همواره این اتفاق رشد با تأخیر اجاره بها به قیمت مسکن رخ می دهد 
مثلًا وقتی در دوره های سریع رشد قیمت مسکن قرار داریم اجاره بها 
همگام با رشد قیمت مسکن، افزایش نمی یابد و از سرعت آن عقب می ماند.
کارشناس اقتصادی: نه تنها رشد اجاره بها در ماه های اخیر متوقف نشده 

است، بلکه در یکی دو سال آینده هم ادامه دارد.
سلطان محمدی گفت: اما در دوره هایی که رشد قیمت مسکن کند یا 
متوقف می شود، اجاره بها این عقب ماندگی را جبران می کند در یک سال 
اخیر رشد قیمت مسکن پس از 3 سال توفانی، دچار توقف و کندی شد و 
عملًا ۱۷ تا ۱8 درصد در یک سال قیمت مسکن رشد داشت که از رقم تورم 
عمومی که ۴۲ تا ۴3 درصد است، خیلی عقب تر است که نشان می دهد 
قیمت واقعی مسکن عملًا ۲5 درصد کاهشی بوده است. قیمت واقعی 
مسکن به معنای قیمت اسمی مسکن پس از خارج کردن اثر تورمی است.

وی تأکید کرد: از آنجایی که اجاره مسکن در سال گذشته از رشد قیمت 
مسکن عقب مانده بود و نتوانسته خود را همگام با آن پیش بیندازد، لذا باید 
انتظار داشته باشیم، اجاره مسکن در یکی دو سال آینده با شیبی تندتر از 
قیمت مسکن به پیش می رود تا کمی از این عقب ماندگی را جبران کند. 
بنابراین رشد اجاره بها در ماه های اخیر قابل پیش بینی بوده و موضوع 

نگران کننده ای نیست.

رشد 5۴ درصدی اجاره بها در آذرماه ؛

 تامین مالی زنجیره ای، گامی در راستای حمایت از تولید؛وضعیت نابسامان بازار اجاره مسکن

تامین مالی زنجیره ای تولید
 چگونه کار می کند؟

تامین مالی زنجیره ای در سطح جهانی تجربه شده است و اجرای آن به عنوان 
یک پروژه بزرگ برای تامین زیرساخت ها و پشتیبانی فنی، توجیه اقتصادی دارد و 

گامی در راستای حمایت از تولید است.
اقتصاد ایران از دیرباز به عنوان اقتصادی بانک محور مطرح بوده که بخش 
عمده ای از بار مسوولیت تأمین منابع مالی مورد نیاز واحدهای تولیدی کشور را به 
دوش کشیده است این در حالی است که عمده ترین منابع در اختیار بانک ها برای 
تسهیلات دهی، سپرده های خُرد و گاهی اوقات کلان مشتریان بوده و طولانی 
بودن دوره بازپرداخت تسهیلات واحدهای تولیدی در مقایسه با مدت سپرده ها 
به دنبال داشته و دارد و دولت و صاحبنظران  بانک ها  برای  را  چالشی جدی 
اقتصادی همواره بر یافتن مسیری جایگزین برای تأمین مالی منابع به غیر از 

بانک ها به ویژه در اجرای طرح ها تأکید داشته اند.
به دلیل عدم وجود زیرساخت های مناسب و فرهنگ سازی لازم در این زمینه، 
همچنان حجم متنابهی از درخواست ها به سمت بانک ها سوق یافته و چشم امید 
تولید به دست بانک ها دوخته شده است.  با این حال، نظام بانکی با تمام توان 
در خدمت تولید و بنگاه های اقتصادی است و آمارهای منتشر شده حاکی از آن 
است که نظام بانکی در راستای رونق تولید و بهبود فضای کسب و کار  منابع قابل 

توجهی اختصاص داده است. 
همچنین تلاش های انجام گرفته در راستای رونق اقتصادی و بهبود شاخص های 
کلان اقتصادی در اولویت نظام بانکی است، لیکن متأسفانه بدعهدی های آمریکا 
و همپیمانان وی در خروج از توافق برجام، سایه تحریم ها را بار دیگر بر نظام 
اقتصادی کشور گستراند و همین امر از یک سو زمینه را برای خروج سرمایه گذاران 

خارجی و از دست رفتن سهم بازار تأمین مالی ارزی فراهم کرد. 
از سوی دیگر با القای فضای نامطمئن سرمایه گذاری، به ویژه در بخش های 
تولیدی کشور که متأسفانه عمدتاً واردات محور هستند، باعث کاهش ارزش سهام 
شرکت ها و هدایت عمده نقدینگی سرگردان جامعه به بازارهای جایگزین مثل ارز و 
سکه شد که این موضوع در کنار رکود تورمی، کاهش فزاینده درآمد ارزی حاصل از 
فروش نفت و عدم رشد متناسب نرخ ارز با وجود افزایش هزینه ها، موجب افزایش 
تقاضا برای تبدیل نقدینگی به ارز با لحاظ انتظارات تورمی شد که خود زمینه ساز 

کاهش بی سابقه ارزش ریال در مقابل سایر ارزها شد.
نظام بانکی به منظور تسهیل کردن دریافت اعتبار به جای دریافت تسهیلات 
مبادرت به  طراحی روشی به نام  تامین مالی زنجیره ای تولید کرده است در روش 
قدیمی دریافت سرمایه در گردش، خریدار، فروشنده و تامین کننده به صورت 
جداگانه به بانک مراجعه می کردند و هرکدام یک تقاضای منفک برای تامین مالی 
یک قرارداد ارائه می کردند. در شیوه جدید، یک نهاد جدید تحت عنوان تامین 

مالی زنجیره ای ایجاد می شود.
هر بنگاه تولیدی و یا خدماتی با مراجعه به این نهاد، خریدار به عنوان واسط 
میان زنجیره تولید و بانک قرار می گیرد و تامین کننده نهاده تولید را معرفی و 
فرآیند تامین مالی را مدیریت می کند. به عنوان مثال، فروشنده سنگ معدنی 
فاکتور فروش خود را بر روی سامانه بارگذاری کند، اگر خریدار )شرکت تولیدکننده 
شمش( درخواست خرید اعتباری داشت، بانک وارد عمل می شود و این معامله را 

انجام می دهد. این موضوع در تمام زنجیره قابل تکرار است.
از تحریم و بدعهدی های  با وجود مشکلات ناشی  بانکی  تامین مالی نظام 
کشورهای غربی همچنان با تمام توان تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
را در اولویت کاری قرار داده است ضمن انکه با طرح جدید تامین مالی زنجیره ای 

روند برآورده کردن نیازهای اعتباری صنایع سهل تر و آسان تر خواهد شد.
در تجربه فعلی،بخش از سرمایه در گردش با استفاده از فاکتورهای صوری  به 
سمت فعالیت های سوداگرانه منحرف می شود. بانک مرکزی از هفته قبل به 
بانک ها ابلاغ کرد که از سامانه جامع تجارت برای استعلام فاکتور استفاده کنند. 
بنابراین از این به بعد، فاکتور فیزیکی دیگر مبنای کار هیچ بانکی نخواهد بود، این 
موضوع در سطح جهانی هم تجربه شده است و اجرای آن به عنوان یک پروژه 

بزرگ برای تامین زیرساخت ها و پشتیبانی فنی، توجیه اقتصادی دارد.
این شیوه همزمان، عملکرد نظام مالیات بر ارزش افزوده، مالیات بر تولید و 
مالیات بر درآمد را بهبود می دهد و ردیابی مسیر حرکت پول را تسهیل خواهد کرد.
این موضوع در سطح جهانی هم تجربه شده است و اجرای آن به عنوان یک 

پروژه بزرگ برای تامین زیرساخت ها و پشتیبانی فنی، توجیه اقتصادی دارد.
این شیوه همزمان، عملکرد نظام مالیات بر ارزش افزوده، مالیات بر تولید و 
مالیات بر درآمد را بهبود می دهد و ردیابی مسیر حرکت پول را تسهیل خواهد کرد.

یک فعال حوزه کار:

برای بازار کار ۱۰ سال آینده 
چه فکری کرده ایم؟

یک فعال حوزه کار بر ضرورت آینده پژوهی در سیاستگذاری ها و تصمیم گیری 
های مربوط به بازار کار و افزایش جمعیت تاکید کرد و گفت: باید برای چهار سال 
بعد از فارغ التحصیلی دانشجویان برنامه ریزی داشته باشیم تا افراد پس از فراغت 

از تحصیل بتوانند بازار کار متناسب با رشته تحصیلی خود پیدا کنند. 
محمدرضا تاجیک، آینده پژوهی برای متناسب سازی رشته های دانشگاهی 
را مورد تاکید قرار داد و به ایسنا، گفت: آینده پژوهی از موضوعات بسیار مهمی 
است که باید در سیاست گذاری ها، تصمیم گیری ها و تدوین برنامه های کشور در 
نظر گرفته شود. طبعا در بحث آمایش سرزمینی رشته ها و متناسب سازی رشته 
های دانشگاهی باید پتانسیل استانهای کشور را به دقت بررسی و نیازسنجی کنیم 
ولی نه نیازهای امروزمان را بلکه نیازهای پنج سال یا یک دهه آینده کشور را مورد 

شناسایی قرار بدهیم.
وی ادامه داد: پس از آنکه نیازسنجی صورت گرفت باید جمعیت تحصیل کرده 
را به آن سمت، سوق بدهیم و برای چهار سال فارغ التحصیلی دانشجویان برنامه 
ریزی داشته باشیم تا افراد بعد از فراغت از تحصیل بتوانند بازار کار متناسب با رشته 

تحصیلی خود پیدا کنند.
این کارشناس حوزه کار خاطرنشان کرد: در بحث ورودی و خروجی دانشگاه ها 
همچنان با این مشکل مواجه هستیم؛ به یکباره تعداد بسیاری دانشجو در رشته 
هایی که بازار کار ندارند، جذب می کنیم ولی بعد از فارغ التحصیلی بیکاری را 

تجربه می کنند.
به اعتقاد تاجیک، در بحث متناسب سازی رشته های دانشگاهی باید آینده 
پژوهی را سرلوحه کار قرار بدهیم و از افراد صاحب نظر و متخصص در این حوزه 

استفاده کنیم.
وی تاکید کرد: یکی از نقاط ضعف نظام آموزشی این است که در یک دوره 
دانشگاهها مثل قارچ رشد کردند و به جایی رسیدند که با حجم انبوه دانشجویان 
مواجه شدیم؛ لذا سیاست تجمیع دانشگاهها در پیش گرفته شد اما مجددا این 
اتفاق در حال رخ دادن است و علیرغم اینکه بازار کار به لحاظ تقاضا مناسب 

نیست، سیاست جذب فارغ التحصیلان شکل گرفته است.
رییس مجمع نمایندگان کارگران استان تهران به سیر صعودی و نزولی جمعیت 
ایران در دهه های اخیر اشاره کرد و گفت: آینده پژوهی گذشته، حال و آینده را 
در نظر می گیرد ولی متاسفانه ما از دوران قبل از انقلاب تاکنون بر بستر آینده 
پژوهی حرکت نکرده ایم، قبل از انقلاب جمعیت کشور زیاد نبود و به تدریج مسایل 
بهداشتی را ترویج دادند تا جمعیت را افزایش دهند. بعد از انقلاب با پدیده دهه 
شصتی ها روبه رو شدیم و به یکباره تقاضای کار افزایش یافت و بازار کار را به هم 
ریخت؛   اکنون نیز به سال های قبل بازگشته ایم و خانواده ها عمدتا یا فاقد فرزند یا 

تک فرزند هستند و نمودار جمعیت ایران مجدداً نزولی شده است.
به گفته تاجیک، نبود سیاست واحد و مشخص در بحث فرزندآوری و عدم اعمال 
سیاستهای حمایتی وتشویقی ناشی از عدم آینده پژوهی باعث شده تا نمودار 

جمعیتی کشور به جای افزایش، روند نزولی را طی کند.
این کارشناس حوزه کار در پایان گفت:موضوع آینده پژوهی مدتی است که در 
قالب مشاوره و به شکل کارگروهی به جریان افتاده و در شناسایی خلأهای موجود 
در بازار کار و ظرفیت های هر منطقه و استان موثر بوده است، به همین منظور باید 
از حالا برای یک دهه آینده بازار کار، اقتصاد و جامعه برنامه داشته باشیم و برای 
تدوین برنامه های پنج ساله یا ۱۰ ساله خود از پتانسیلهای آینده پژوهی استفاده 

کنیم.



یکشنبه-3 بهمن ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65439
ورزشی

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

مسابقات سامبو بانوان قم نفرات برتر
 خود را شناخت

مسابقات  برگزاری  از  قم  استان  رزمی  ورزش های  انجمن های  هیات  رییس 
سامبوی قهرمانی بانوان قم با حضور ۱5۰ شرکت کننده در دو بخش کامبت و 

اسپورت خبر داد. 
علی یزدی اظهارداشت: این مسابقات طی روزهای اول و دوم بهمن ماه جاری 
به مناسبت بزرگداشت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و گرامیداشت دهه مبارکه 

فجر با حضور سامبوکاران بانوی قمی برگزار شد.
وی ادامه داد: در مسابقات اسپورت و در اوزان مختلف رده سنی نونهالان حنانه 
نادری، مهرسا زمانی، فاطمه زهرا حاجی رحیمی و شکیبا گائینی رتبه های برتر 

را به دست آورند.
یزدی افزود: در رده سنی نوجوانان بخش اسپورت نیز فاطمیه یزدان خواه، زهرا 
رحیمی، فاطمه نوبهاری و هانیه حسین زاده عناوین برتر اوزان مختلف را به نام 

خود ثبت کردند.
یلدا  وثیقیف،  نازنین  گفت:  قم  رزمی  ورزش های  انجمن های  هیات  رییس 
صمدی و معصومه جعفری در رده سنی جوانان و فرزانه کریمی، خدیجه نوین 
اردکان، محدثه حبیبی و فائزه صفایی نیز در بخش بزرگسالان اسپورت بر روی 

سکو رفتند.
نفرات برتر کامبت

یزدی با اشاره به نفرات برتر کامبت، اظهار کرد: در رده سنی نونهالان زهرا حسن 
زاده، مریم نجاتی، نگار رجبی، وجیهه حسینی و زینب فاضلی قهرمان شدند.

وی اظهار داشت: در رده سنی نوجوانان نیز عاطفه هاشمی، فاطمه نوبهاری، 
سمانه جوادی، زهرا رضایی و ریحانه میرزایی و سارا رحیمی رتبه های نخست اوزان 

مختلف را بدست آوردند.
مهسا  وثیقی،  نازنین  قم گفت:  رزمی  ورزش های  انجمن های  رییس هیات 
کریمیان و یلدا صفری در بخش جوانان و اعظم نجفی، فرزانه کرمی، محدثه 

حبیبی و فایزه صفایی نیز در بخش بزرگسالان بر روی سکو رفتند.
 

 رییس هیات قایقرانی استان قم:

شرایط فعالیت حرفه ای رشته های کانوپولو 
و آبهای آرام درقم فراهم شد

رییس هیات قایقرانی استان قم از فراهم شدن فعالیت حرفه ای در رشته های 
کانوپولو و آب های آرام دراین استان در هر دوبخش بانوان و آقایان خبر داد. 

مجید ولی افزود: وسایل و تجهیزات لازم جهت فعالیت در رشته قایقرانی به 
صورت حرفه ای ، مکان اختصاصی انجام تمرینات و مربیان دارای مدرک رسمی از 
فدراسیون در دو رشته آب های آرام )کایاک( و کانوپولو در دو بخش آقایان و بانوان 

را فراهم شده است.
وی ادامه داد:در بخش تجهیزات، ۱۰ قایق کانوپولو، پارو، کاور، کلاه توپ و 
همچنین قایق کایاک و پاروی حرفه ای و کایاک تورینگ توسط هیات قایقرانی قم 

تهیه و خریداری شده است.
ولی، اظهار داشت: دیگر نیاز فعالیت در این رشته وجود مکان اختصاصی برای 
آموزش با همکاری هیات جانبازان و معلولان استان در استخر دخانچی فراهم و 

تمرینات نیز در دو دریاچه مصنوعی موجود در سطح استان برگزار خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در بخش مربیان نیز شقایق بلم چی در بخش بانوان و سعید 

مطیری در بخش آقایان مسئولیت آموزش شرکت کنندگان را برعهده دارند.
وی با اشاره به روند رو به رشد رشته قایقرانی درقم گفت: زیرساخت های استان 

برای ورود حرفه ای تر به این رشته ورزشی نسبت به گذشته متحول شده است.
 

درمسابقات قهرمانی کشور ؛

تیم کیک بوکسینگ یوشیتا بانوان قم 
صاحب 4 مدال شد

تیم کیک بوکسینگ یوشیتا بانوان قم در رقابت های قهرمانی کشور صاحب دو 
مدال نقره و دو برنز شدند. 

به گزارش روز شنبه هیات انجمن های ورزش های رزمی قم، این دوره از رقابت 
ها روز جمعه اول بهمن ماه سالجاری به میزبانی استان تهران به کار خود پایان داد.
مهسا رمضانی ورزشکار قمی در وزن منفی ۴۰ کیلوگرم این رقابت ها در رده 

سنی جوانان کمربند طلایی مسابقات را از آن خود کرد.
زهرا ملکی در وزن منفی ۴5 بزرگسالان و آیدا طاهری در منفی ۷5 جوانان این 
مسابقات مدال نقره رقابت ها را از آن خود نمودند. محدثه محمودعینی در منفی 
55 و مهسا حاجیلو در وزن منفی ۶۰ جوانان مدال برنز رقابت ها را به نام خود 
ثبت کردند. در این رقابت ها همچنین سمانه یوسف زاده از داوران کیک بوکسینگ 

کاران قمی قضاوت بخشی از مسابقات را بر عهده داشت.
 

رییس هیات کشتی استان قم خبرداد:

2 مدال طلا ارمغان آلیش کاران قمی
 از رقابت های قهرمانی کشور

رییس هیات کشتی استان قم گفت: روح الله نعمتیان و اسلام شکوهی راد 
کشتی گیران قم در لیگ کشتی آلیش کشور ۲ مدال ارزشمند طلا به دست آوردند. 
هادی علیایی شامگاه شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: نعمتیان و شکوهی 
راد در ترکیب هیات کشتی استان تهران در مسابقات لیگ کشتی آلیش کشور به 

میدان رفتند و همراه با این تیم قهرمان کشور شدند.
وی افزود: نخستین دوره لیگ کشتی آلیش کشور گرامیداشت سردار شهید 
ورزشکار جواد حاجی خداخرم با شرکت 8 تیم درسالن شهدای هفتم تیر تهران 
برگزار شد. علیایی ابراز کرد: این مسابقات با شرکت ۹۱ کشتی گیر آلیش کار در 
دو گروه ۴ تیمی برگزار شد که در گروه الف تیم های هیئت کشتی استان تهران، 
تات خراسان شمالی، بازرگانی خزرچوگان و منتخب مهاجرین افغان و در گروه ب 
تیم های زعفران اقنوم خراسان، گلدن هاوس مازندران، مختومقلی فراغی گلستان 

و سردا شهید جواد حاجی خدا کرم حضور داشتند.
 

در مسابقات انتخابی تیم ملی دانشجویان ؛

ووشو کار قمی نائب قهرمان شد 
اکبری، نایب قهرمان مسابقات انتخابی تیم ملی دانشجویان شد.

براساس این گزارش ،مهدی اکبری مقدم نماینده قم در وزن ۶۰ کیلوگرم این 
رقابت ها حریفانی از اصفهان و فارس و زنجان را شکست داد و با راه یابی به فینال 

جواز حضور در اردوی تیم ملی دانشجویان را به دست آورد.
وی در دیدار پایانی به علت آسیب دیدگی به روی رینگ نرفت تا نایب قهرمان این 
مساقات لقب بگیرد. اردوی تیم ملی دانشجویان برای حضور در مسابقات جهانی 
چین، اردیبهشت ماه برگزار می شود و اکبری مقدم تنها نماینده قم در این اردو 

خواهد بود.

»نکونام« بازهم به پرسپولیس باخت؛

»گل« سه امتیازی عبدی از دل یخبندان

تیم فوتبال پرسپولیس در دیدار خانگی مقابل فولادخوزستان 
با گلزنی »مهدی عبدی« ستاره های هفته های اخیرش به 
برتری یک بر صفر رسید تا رقابت سختی با استقلال برای 
کسب عنوان قهرمانی در بیست و یکمین دوره لیگ برتر 

داشته باشد. 
براساس این گزارش ؛ عصر روز شنبه در دیداری حساس از 
هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، پرسپولیس 
مصاف  به  آزادی  ورزشگاه  در  قهرمانی  عنوان  مدافع 

فولادخوزستان رفت و به برتری یک بر صفر رسید.
پرسپولیس با این پیروزی به امتیاز 35 رسید و هم امتیاز با 
استقلال و با یک بازی بیشتر، رتبه دوم را حفظ کرد. سپاهان 
دیگر تیم مدعی امروز به مس رفسنجان باخت و در امتیاز ۲۹ 

باقی ماند تا از جمع تیم های صدر جدول عقب بماند.
»حسن اکرمی« با کمک های »محمدرضا ابوالفضلی« و 

»محمدجواد مداح« قضاوت این دیدار را برعهده داشت.
برخلاف انتظار این فولاد بود بازی را تهاجمی آغاز کرد و در 

همان دقایق ابتدایی، دروازه میزبان را چند مرتبه تهدید کرد.

در دقیقه نهم، نجاریان با حرکتی عالی از جناح راست و 
ارسال مناسب موجب شد تا »محمدرضا عباسی« در موقعیت 
گلزنی قرار بگیرد اما مهاجم فولاد با ضربه سر ضعیف این بخت 

را هدر داد.
هافبک های  متعدد  اشتباهات  و  فولادی ها  شدید  پِرس 
پرسپولیس موجب شد تا تیم تحت هدایت »جواد نکونام« 

روند بازی را در اختیار داشته باشد.
در دقیقه ۱۶ »وحید حیدریه« به زیبایی مدافعان میزبان را 
از پیش روی برداشت اما ضربه فنی او با بدشناسی تبدیل به 

گل نشد.
در دقیقه ۱۷ و در ضد حمله ای سریع تیم پرسپولیس در 
آستانه گلزنی قرار گرفت که »مهدی عبدی« با بی دقتی این 

موقعیت را خراب کرد.
شاگردان »یحیی گل محمدی« به تدریج بر روند بازی تسلط 
پیدا کرده و خود را به زمین حریف رساندند و با استفاده از 

جناحین درپی گلزنی بودند.
در دقیقه 35 ارسال »مهدی ترابی« مستقیم به تیرک دروازه 
فولاد برخورد کرد تا بازی همچنان بدون گل باشد. دو دقیقه 
به  با تکلی عالی اجازه گلزنی  از آن »وحید حیدریه«  پس 

عبدی را نداد.
در ابتدای نیمه دوم توپ به دست مدافع فولاد برخورد کرد 
و با وجود اعتراض شدید پرسپولیسی ها، داور اعتقادی به 

پنالتی نداشت.
در دقیقه ۴۹ »مهدی ترابی« با حرکتی انفرادی وارد محوطه 
جریمه میهمان شد و توپ در یک رفت و برگشت به »مهدی 
عبدی« رسید تا او دروازه فولاد را گشوده و گل نخست بازی 
را ثبت کند. عبدی در هفته های اخیر و پس از مصدومیت 
»عیسی آل کثیر« به ستاره پرسپولیس تبدیل شده و گل های 

حساسی را به ثمر می رساند.
در ادامه فولادی ها برای جبران نتیجه تلاش زیادی انجام 

داده اما توان ایجاد موقعیت های مناسب گلزنی را نداشتند.

در دقایق باقی مانده، مربیان هر دو تیم بارها به تصمیمات 
داور اعتراض کردند.

در نهایت این دیدار با نتیجه یک بر صفر به سود پرسپولیس 
به اتمام رسید. »جواد نکونام« در قامت سرمربی تاکنون پنج 
مرتبه مقابل پرسپولیس قرار گرفته که چهار شکست و تنها یک 

تساوی ثمره کار او بوده است.
گل محمدی: 

پرسپولیس اسوه صبر و شکیبایی هستند 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت:بازیکنان تیم من 

اسوه و الگوی صبر در فوتبال ایران هستند. 
یحیی گل محمدی بعد از دیدار پرسپولیس مقابل فولاد 
اظهار داشت: بازی زیبایی بود، شروع بدی داشتیم، فولاد 
در ۱5 دقیقه ما را تحت فشار گذاشت و حتی می توانست به 
گل برسد. رفته رفته شکل خودمان را پیدا کردیم و در نیمه 
بازیکنان ما  به ما شدند.  ایستگاهی  دوم فقط چند ضربه 
واقعا زحمت کشیدند چون فولاد تیم خوب و سازمان یافته ای 
است. وی در خصوص بسته شدن پنجره پرسپولیس و شایعه 
استعفای وی گفت: بعد از برد زیاد درست نباشد در مورد این 
مسائل حرف بزنیم. نمی خواهم کام هواداران تلخ شود. قرار 
بود امروز پول به بازیکنان پرداخت شود ولی ظاهرا نشده و 
گفته اند فردا این کار را می کنیم. مشکلات این باشگاه آنقدر 
زیاد است که هر روز یک مشکل پیدا می شود. باید از تک تک 
بازیکنان تیمم تشکر کنم چون آنها اسوه و الگوی صبر در 
فوتبال ایران هستند. بعدا می شود در این باره بیشتر حرف زد.
در  تیم  این  در خصوص خریدهای  پرسپولیس  سرمربی 
برای  خوبی  فرصت  و  شده  شروع  فصل  نیم  گفت:  آینده 
پوشش نقاط ضعف و استراحت است. البته گرفتن بازیکن 

خوب از ایران و خارج از کشور خیلی سخت است.
نکونام: 

می دانستیم پرسپولیس منتظر اشتباه ما است 
نیمه اول خیلی خوب  تیم فوتبال فولاد گفت:  سرمربی 

بودیم و با ذهن برنده به میدان رفتیم اما متاسفانه از موقعیت 
ها استفاده نکردیم.  جواد نکونام پس از شکست یک بر صفر 
فولاد مقابل پرسپولیس در نشست خبری اظهار داشت: می 
دانستیم که آنها منتظر اشتباه ما بودند، می توانستیم بازی 
را در نیمه اول برنده به میدان برویم. می دانستیم اگر اشتباه 
کنیم تنبیه مان می کند و به ضررمان می شود. نیمه اول خیلی 
خوب بودیم و با ذهن برنده به میدان رفتیم اما متاسفانه از 

موقعیت ها استفاده نکردیم.
سلیمانی: پنالتی پرسپولیس سوخت

گل سرخپوشان درست بود 
کارشناس داوری توضیحاتی را در مورد صحنه های دیدار 

پرسپولیس و فولاد ارائه کرد. 
حیدر سلیمانی ، در خصوص داوری دیدار پرسپولیس و 
فولاد در هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر اظهار داشت: 
در مجموع قضاوت حسن اکرمی و کمک های آن خوب بود. 
اگر بازی مساوی می شد یا هر نتیجه ای به ضرر پرسپولیس 

رقم می خورد داور در نتیجه بازی تاثیر گذار بود.
وی افزود: در یک صحنه داور وسط حرفه ای عمل کرد و 
صحنه ای کمک داور به اشتباه پرچم خود را به نشانه آفساید 
بالا برد را به درستی ادامه بازی اعلام کرد و کمک داور در این 

صحنه مسلط بر وسط زمین بازی نبود.
کارشناس داوری در مورد ضربه سر احسان پهلوان که به 
مدافع فولاد برخورد کرد و بازیکنان پرسپولیس معترض به 
خطای هند و پنالتی بودند گفت: در این صحنه زمانی که 
توپ را بازیکن پرسپولیس با ضربه سر می زند مدافع فولاد 
کاملا با دست باز و به عمد توپ را کنترل کرد و باید خطای 

پنالتی اعلام می شد.
 سلیمانی در خصوص اعتراض جواد نکونام به صحنه گل 
پرسپولیس عنوان کرد: گل پرسپولیس درست بود و شاید 
اعتراض سرمربی فولاد به این بود که بازیکنان باید توپ را به 

بیرون بزنند و من خطایی در وسط زمین ندیدم.

 
ایمان / گزارش / رضا ملکی

راه اندازی لیگ نوجوانان والیبال قم از آن کارهای ارزشی 
وقابل ستایشی بود که در دستور کار هیئت تلاشگر والیبال 

با فرماندهی حلوائی قرار گرفت.
ولایت  داشتنی  دوست  کوچولوهای  جوش  و  جنب 
در برگزاری مسابقات لیگ وتلاش ستودنی آنها ،مردان 
کوچولوی توپ وتور قم را در پیکارهای ۲ ماهه پرصلابت 

نشان داد.
با نگاهی متفاوت به بازیها ونظم وانضباطی که درجریان 
مسابقات دیده شد خبر از تحولی اساسی درساختارهیئت 

والیبال می داد.
حلوائی ومردانش می روند تا با یک برنامه ریزی دقیق 
ومدون باردیگر والیبال قم رادرمسیر تحول قرار دهند که 

جای تقدیروستایش از وی وهمکاران خدوم اش می رود.
نگاهی کوتاه داریم به جریان مسابقات وصعود ۴تیم به 
صعود  ومهر  نهائی.کریمه،بوعلی،سبحان  نیمه  مرحله 

کنندگان مرحله نهائی
بلندشان  قامتهای  با  والیبال  کوچولوی  سروقامتان 
آینده دار نشان دادند مصاف  وپرشهای زیبای روی تور 
دیدنی ۴تیم درمرحله نیمه نهائی به پیکار با یکدیگر رفتند.
دراین مرحله تلاش دوتیم کریمه و بوعلی بهتر بود وخود 
را درفینال این رقابتها دیدند.سبحان نیز با 5 ست بر مهر 

غلبه کرد تا در سکان سوم این مسابقات قرار گیرد.
آئین باشکوه دیدار فینال

بود که  ازتماشاگران عاشقی  سکوهای ورزشگاه مملو 
برای دیدن تلاش ستودنی نوجوانان برومند والیبال خود 
به 5ست کشیده شد  بودند.بازی  رسانده  ورزشگاه  رابه 

تاسرافرازان تیم کریمه باپیروزی 3بر۲حریف خود درسکوی 
اول این مسابقات با شایستگی سرود فتح سردهند.

سعادتمندی سرمربی،نصراللهی وپورمرادی مربیان این 
تیم تلاش چشمگیری درقهرمانی این تیم داشتند.

زیبائیهای آئین تجلیل
میشود گفت که بیشتر قدیمیهای والیبال به این مراسم 
دعوت شده بودند وچه کار زیبائی بود از هیئت والیبال 
که با دعوت از استخوان خورد کرده های والیبال به نوعی 
احمد  مراسم  دراین  پاس داشت  را  آنان  وبزرگی  حرمت 
طوسی ازباشگاه سبحان،محمد پورمرادی بعنوان کمک 
شدند.وازبازیکنان  معرفی  اخلاق  مربیان  بعنوان  مربی 
جوادعمادی  محمد  روشن،سید  علامه  نیزمحمدامین 
را  اخلاق  کاپ  دریافت  افتخار  اخلاق  بازیکن  بعنوان 
داشتند. بازیکنان ومربیان اخلاق افتخار این را داشتند که 
جوائزخود را ازدستان پرمهر استاد فرهمند موحد بنیانگذار 

والیبال قم دریافت نمایند.
تلاشگران برگزاری مسابقات

استاد حسینی نژاد از اسطوره های بی بدیل والیبال قم 
یکی از دست اندرکاران باشکوه برگزاری این مسابقات بود 
استاد عبدالحی از قهرمانان ومربیان خوشنام ورزش قم که 
کار اجرائی این مسابقات را به عهده داشت ازجمله نفراتی 
بود که دربرگزاری شایسته این مسابقات نقش عمده ای 
ایفا نمود. پناهی مسئول زحمتکش کمیته داوران،پیش 
خستگی  پزشکیار  مسابقات،سهرابی  سالن  مدیر  بین 
ناپذیربازیها،رهنما ازنیروی انتظامی،اهالی رسانه،سیمای 
ورزش قم در راه برگزاری این مسابقات تلاش شایانی را 
داشتند که جای یک خسته نباشید به این عزیزان میرود 
ودرپایان زحمات بی دریغ حلوائی رئیس هیئت والیبال  
روزی  شبانه  تلاشی  با  که  نهیم  می  ارج  را  قم  استان 
وزحمات بسیاروباتوجه به کمبودهای مالی بسیار دراهداء 
کاپ،مدال وجوایز ارزنده نقشی ماندگار درخاطره والیبال 

قم باقی گذارد.

راه اندازی لیگ نوجوانان اقدام قابل تحسین هیئت والیبال قم؛

»کریمه« قهرمان لیگ نوجوانان والیبال قم شد

 رییس هیات کاراته استان قم گفت: مسابقات قهرمانی کاراته استان قم و انتخابی تیم ملی در دو بخش کاتا و کمیته در 
تمام رده های سنی با معرفی نفرات برتر جمعه شب به پایان رسید.  محمد علیمردانی افزود: مسابقات قهرمانی کاراته 
استان قم برای حضور در رقابتهای انتخابی تیم ملی یادواره سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و دهه مبارک فجر، با 
حضور ۲۷۰ کاراته کا با حضور سید حسن طباطبایی رییس فدارسیون کاراته و مسوولان استانی برگزار شد. رییس 
هیات کاراته استان قم اضافه کرد: در خلال برگزاری این مسابقات بنیانگذاران، پیشکسوتان، مربیان، قهرمانان، داوران، 
باشگاه داران با سابقه و حامیان مالی کاراته استان تجلیل به عمل آمد. وی ادامه داد: تیم ملی کاراته ایران از گذشته و 
ابتدای دهه ۷۰ شاهد حضور کاراته کاهای قمی در بدنه تیم های ملی کاراته ایران است، به طوریکه که در دهه ۷۰ و 8۰ 
قهرمانانی همچون مهدی جعفری، مجید عبدالحسینی، سعید آشتیان، مهدی عموزاده و علیرضا کتیرایی افرادی بودند 
که با هدایت استاد غلامرضا دباغیان شاهد قدرت نمایی کاراته ایران در مسابقات جهانی و آسیایی شدند. علیمردانی 
خاطرنشان کرد: بعد از بازنشستگی قهرمانان نامدار کاراته قم کاراته کاهایی همچون امیر مهدی زاده، سعید علیپور، 
هادی داوود آبادی، ناصر نجفی، احسان بهرامی و سید علی بنی حسینی وغیره توانستند در مسابقات جهانی و آسیایی 
مدال های رنگارنگی را برای کشورمان به ارمغان بیاورند. رییس هیات کاراته استان قم گفت: در سال های گذشته هم 
نوجوانان و جوانان کاراته استان در رده های سنی پایه جا پای بزرگان کاراته استان گذاشتند و در میادین مختلف مدال 
های با ارزشی را برای کشورمان به نام خودشون ثبت کردند، محمد شایگان،سید مهدی موسوی پور، علیرضا قاضی، 
حمیدرضا نجاتی، علی نجفی، مهدی عافیتی، مرتضی نعمتی، سید مجید وکیلی، حسین خدری کاراته کاهایی بودند 
که به عنوان نمایندگان استان قم در تیم های ملی رده های سنی پایه توانستند مدال های با ارزشی را برای کاراته ایران 
بدست آوردند. وی اظهار داشت: نفرات برتر این مسابقات در رده سنی بزرگسالان خود را برای حضور در رقابت های 

قهرمانی کاراته کشور که اسفندماه سال جاری در استان تهران برگزار می شود اعزام خواهند شد.

تیم فوتسال فردوس قم سنگین ترین شکست خانگی خود در فصل جاری رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
را برابر گیتی پسند اصفهان پذیرا شد. 

براساس این گزارش ، دیدارهای هفته نوزدهم فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور جمعه شب در حالی 
برگزار شد که فردوس قم در خانه پذیرای تیم صدرنشین گیتی پسند بود و در حالی که به شدت امتیازات این دیدار را برای 

بهبود موقعیت خود در جدول رده بندی نیاز داشت اما شکست سنگینی را پذیرفت.
شاگردان رضا زرخانلی در این دیدار سخت و نفس گیر با نتیجه سنگین ۷ بر ۱ شکست خوردند تا بدین ترتیب نهمین باخت 
فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در کارنامه نماینده فوتسال قم به ثبت برسد و قمی ها همچنان در جدول 

رده بندی رتبه دهم را بین ۱۴ تیم این فصل در اختیار داشته باشند.
این باخت موجب شد تا یک ناکامی دیگر برای فوتسال قم رقم بخورد و فردوس از ۱۹ بازی، 5 برد، 5 تساوی، ۹ باخت، 
۴5 گل زده، ۶5 گل خورده و ۲۰ امتیاز کسب کرده و در مکان دهم باقی بماند، در حالی که تیم های چیپس کامل مشهد 
با ۱۹ امتیاز، راگا شهر ری با ۱5 امتیاز، حفاری اهواز با ۱۱ امتیاز و شهروند ساری با ۱۰ امتیاز پائین تر از فردوس در رده های 

یازدهم تا چهاردهم هستند.
در رتبه های بالاتر جدول رده بندی نیز تیم گیتی ٍپسند اصفهان با ۴۶ امتیاز رتبه نخست جدول را حفظ کرد، کراپ الوند با 
۴3 امتیاز در مکان دوم قرار گرفت، مس سونگون ورزقان با ۴۲ امتیاز تیم رده سوم است و سن ایچ ساوه با هدایت محسن 

حسن زاده مربی قمی خود و ۴۱ امتیاز دیگر ضلع مربع مدعیان قهرمانی به شمار می رود.
فردوس قم در حالی سنگین ترین شکست خود در بازی های خانگی را پذیرفت که پیش از این برابر سن ایچ ساوه با نتیجه 
۶ بر ۱ در سالن شهید حیدریان قم شکست خورده بود و حالا باید به فکر جمع آوری امتیاز از دیدارهای باقی مانده باشد تا 

از انتهای جدول رده بندی و منطقه سقوط فاصله بگیرد.

رییس هیات کاراته استان قم:

مسابقات قهرمانی کاراته قم برگزار شد
گیتی پسند اصفهان نماینده قم را گلباران کرد:

سنگین ترین شکست خانگی فردوس قم رقم خورد

سپاهان در جدال با میزبان خود مس رفسنجان حرفی برای گفتن نداشت و برد یک بر صفر 
را با باخت سه بر یک عوض کرد تا در شرایطی نامناسب به تعطیلات نیم فصل قدم بگذارد. 

براساس این گزارش ،تیم های مس رفسنجان و سپاهان اصفهان از ساعت ۱5 روزشنبه  در 
اولین دیدار هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران به مصاف هم رفتند که در پایان 

تیم میزبان با نتیجه سه بر یک از سد میهمان مدعی خود گذشت.
در ثانیه ۱3 شاهد به ثمر رسیدن سریع ترین گل این فصل فوتبال کشورمان بودیم. اشتباه 
مدافعان و دروازه بان مس باعث شد تا شهریار مغانلو برای سپاهان گلزنی کند اما این تازه 

شروع ماجرای این مسابقه جذاب بود.
مس رفسنجان در همان نیمه اول به بازی برگشت. اشتباه گئورگی گولسیانی باعث شد 
تا گادوین منشا در دقیقه ۱۹ حساب کار را به تساوی یک بر یک بکشاند. ستاره نیجریه ای 
مس ۱۷ دقیقه بعد توانست دهمین گل این فصل خود را از روی نقطه پنالتی به ثمر برساند.

در نیمه دوم سپاهان برای جبران پیش کشید اما عملکرد خوب مدافعان تیم محمد ربیعی 
اجازه قدرت نمایی به طلایی پوشان را نداد. دقیقه 8۲ تیر خلاص به پیکره سپاهان زده شد و 

ارسال فراز امامعلی از سمت چپ با شوت سهمگین و غیر قابل مهار محسن آذرباد همراه شد 
تا مس به گل سوم خود دست پیدا کند و انتقام شکست دور رفت را بگیرد.

سپاهان برای پنجمین بار در این فصل باخت را تجربه کرد و با ۲۹ امتیاز با وجود اینکه 
همچنان تیم سوم جدول باقی ماند اما نتوانست فاصله اش با صدر را کاهش دهد. آنها چند 
روز قبل در جام حذفی هم به آلومینیوم باخته و با این جام وداع تلخی داشتند. مس اما با 
بعد از ۲ بازی بدون برد موفق شد دوباره به کورس بازگردد و با ۲۶ امتیاز در رده چهارم جدول 

رده بندی جای بگیرد.
نویدکیا:در تعطیلات تصمیماتی می گیریم که به صلاح تیم باشد 

سرمربی تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت:ما بازی خوبی نکردیم که از آن دفاع کنم، همه 
ما کادرفنی و بازیکنان به خاطر این باخت های چند وقت اخیر بسیار ناراحتیم. 

محرم نویدکیا در نشست خبری پس از شکست مقابل مس رفسنجان اظهار داشت: نیم 
اول خیلی بدی داشتیم با وجود اینکه در دقیقه یک گل زدیم. باید شرایطمان بهتر می شد 
و با اعتماد به نفس بازی می کردیم. اما متاسفانه روی اشتباهات خیلی بچه گانه به حریف 

موقعیت دادیم. خیلی هم موقعیت سازی نکردیم. نیمه دوم هم به نسبت بهتر بودیم اما نه 
آنچه که از ما انتظار می رود. مس لیاقت برد داشت. با تمام وجود جنگیدند و باید به آن ها 
تبریک گفت. وی افزود: ما بازی خوبی نکردیم که از  آن دفاع کنم. همه ما کادرفنی و بازیکنان 
به خاطر این باخت های چند وقت اخیر بسیار ناراحتیم. من آمده ام که اینجا به تیمم کمک 
کنم. اما شرایط به خوبی پیش نمی رود. سعی کردیم سازماندهی ما در تمرین و روحی روانی 
و آنالیز خوب باشد اما متاسفانه بازدهی لازم نبوده، باید به آینده امیدوار باشیم اما شرمنده 
هواداران هستیم. همه باید بدانیم که در سپاهان بازی کردن یا مربیگری کردن لیاقت می 
خواهد. واقعا باید برای  آن تلاش کرد و از جان مایه گذاشت. در تعطیلات تصمیماتی می 

گیریم که به صلاح تیم و باشگاه باشد و هواداران را بیش از این ناراحت نکنیم.
وی افزود: هر اتفاقی می افتد مسئولیتش با من است. این بازیکنان هر بازی می کنند 
مسئولیتش با من است. اگر هر بحث و صحبتی در مورد سپاهان است هواداران فقط در مورد 
من صحبت کنند. بازیکنان تمام تلاش شان را می کنند اما این بازی دور از انتظار بود و واقعاً 

بازی خیلی بدی انجام دادیم

مس رفسنجان ازسد طلایی پوشان اصفهان گذشت؛

سپاهان با بحران به خواب زمستانی رفت
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مسئولیت گریزی غرب در مذاکرات و طرح موضوع توافق موقت؛

چه پایانی در انتظار مذاکرات وین است؟ 
 مقامات جمهوری اسلامی از ابتدای مذاکرات در روز 8 آذر ماه بر دستیابی به توافقی 
پایدار و قطعی تاکید کردند و هرگز در مورد توافقی موقت وارد گفت و گو نشده اند، ایران 
مذاکرات را در مسیری درست هدایت کرده و اکنون نوبت آمریکاست که با اتخاذ تصمیمات 

سیاسی جدیت خود را اثبات کند. 
، نزدیک به دو ماه از آغاز مذاکرات وین، پس از استقرار دولت سیزدهم می گذرد، در 
همین مدت زمان کوتاه گفت و گوها پیشرفت هایی در بخش های حقوقی، سیاسی و 
فنی داشته است، اگر چه هنوز پرانتزهایی کامل نشده اند و پر شدن آنها نیازمند اتخاذ 
تصمیمات سیاسی هستند. ایران خواسته ها و ابتکارات خود را روی میز مذاکره گذاشته 
و تلاش کرده با نگاهی تعاملی پیش برود، اکنون ادامه مسیر برای دست یابی به توافق 
نهایی، در انتظار برداشتن گام های معنادار و تصمیمات نتیجه محور طرف مقابل خصوصا 
تصمیمات سیاسی آمریکا است. نکته مهم اینکه مذاکرات هسته ای به دلیل تفاوت در 
ماهیت داده ها و ستانده های طرفین شرایط منحصر به فردی دارد. از سوی دیگر میان 
اجزا و عناصر هرگونه توافقی ارتباطات معناداری وجود دارد. در این چهارچوب تا زمانی که 

بر سر یکی از این موارد توافقی نشده باشد گویی هیچ توافق حاصل نشده است.
نکته قابل تامل دیگر اینکه کشورهای غربی به ویژه آمریکا باید بپذیرند که دلیل مذاکرات 
کنونی و  اساسا بروز بحران در مورد برجام خروج یکجانبه و غیر قانونی ایالات متحده بود. 
طبیعتا آمریکا باید این مسئولیت را بپذیرد و تسریع در روند مذاکرات و دستیابی به توافق و 
بازگشت همه طرف ها به برجام نیازمند آن است که کاخ سفید اقدامات لازم را در راستای 
رفع تحریم ها و ارائه تضمین ها انجام دهد و جسارت و شجاعت تصمیمات سیاسی برای  

بازگشت به توافق هسته ای و تعهداتش را داشته باشد.
در هفته گذشته شایعاتی مبنی بر مطرح شدن موضوع توافق موقت در مذاکرات 
توسط رسانه ها منتشر شد. شبکه خبری ان. بی. سی روز ۲ بهمن با تکرار این شایعه 
در خبری اختصاصی به نقل از چند مقام آمریکایی مدعی شد که در سفر اخیر رئیس 
جمهور کشورمان به روسیه، مسکو، با اطلاع آمریکا، به ایران پیشنهاد داده که با توافق 
موقت هسته ای، در برابر اعمال برخی محدودیت های هسته ای، از لغو پاره ای از تحریم ها 
بهره مند شود. این شبکه به نقل از دو مقام دولت جو بایدن، یک مقام در کنگره آمریکا، 
یک مقام سابق دولت آمریکا و چهار نفر دیگر که از این موضوع اطلاع داشته اند این خبر 

را منتشر کرد.
منابع خبری ان. بی. سی به این شبکه گفته اند تهران پیشنهاد روسیه را مبنی بر توافق 
موقت نپذیرفته است اما اگر چنین پیشنهادی پذیرفته شود آمریکا و دولت های دیگر 

احتمالا آن را گام اول در راه بازگشت کامل به توافق قلمداد خواهند کرد.
این در حالی است که وحید جلال زاده رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، هفته گذشته با اشاره به آخرین وضعیت مذاکرات برجامی ایران 
و طرف های غربی، گفت: از همان دور قبل، غربی ها به ما پیشنهاد می دادند که اگر 
نتوانستیم توافق دائمی با شما داشته باشیم، بهتر است توافق موقت کنیم ما همان موقع 
توافق موقت را رد کردیم چون تجربه تلخی از غربی ها داریم. الان هم طرف مقابل به دنبال 
توافق موقت هست و پیشنهادهای را برای توافق موقت مطرح کرده است اما توافق موقت 

ایده ال ما نیست و راهبرد ما توافق دائم برای لغو تحریم های موثر است.
طرح مجدد توافق موقت نشان دهنده راهبرد طرف های غربی و آمریکا در مذاکرات 
وین است. کشورهای غربی که همواره به دنبال راهی برای عدم پذیرش مسئولیت های 
بین المللی خود هستند، علاقه ندارند که موضوع برجام و مسئله هسته ای ایران از پایه و 
اساس حل و فصل شود. در حالی که ایران هدف اصلی خود را دستیابی به توافق نهایی 
می داند و در همین راستا توافق موقت را اقدامی غیرضروری ارزیابی می کند. بهانه هایی 
که واشنگتن در مورد تضمین  عدم خروج مجدد آمریکا از برجام مطرح می شود نیز در 
همین راستا است. در واقع آمریکایی ها برجام را یک پروژه مقطعی و نه یک توافق سیاسی 
می بینند برای رفع نگرانی خود می دانند و اساسا به تعهداتی که باید به آن عمل کنند 

بی توجه هستند.
 به نظر می رسد هدف غربی ها آمریکا از طرح موضوع توافق موقت، فرار از تعهدات 
برجامی و حفظ ساختار تحریم ها و استنکاف از قرار گرفتن در شرایط راستی آزمایی و ارائه 
تضامین در ازای ارائه برخی مشوق های مالی محدود و موقت به تهران در قبال پذیرش 

تعهداتی که معادل متوقف سازی فعالیت های هسته ای ایران است.
مذاکره کنندگان ایرانی از ابتدای مذاکرات در آذر ماه بر دستیابی به توافقی پایدار و 
قطعی تاکید کرده اند و در تمامی روند طی شده و متون مذاکره شده تاکنون بر همین 
اساس عمل کرده اند. لازمه موفقیت در مذاکرات در مسیری که به توافقی خوب منتهی 

شود، انعطاف پذیری طرف غربی و دوری از فضاسازی های گذشته است.
مسئولیت مشخص آمریکا اتخاذ تصمیم سیاسی در راستای عمل به تعهداتش در برجام 
و قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد است. تعهداتی که تا به امروز از انجام 
آنها سر باز زده است و مطرح کردن موضوعاتی همانند توافق موقت و یا پلن B تنها به 

منظور فشار بر فضای مذاکرات بوده و در نهایت سودی برای آمریکا ندارد.

گزارش / مریم آزیش
بدعهدی کشورهای غربی، ایران را بر آن داشته است که نگاه به شرق را به 
عنوان یکی از مهم ترین رویکردهای سیاست خارجی خود برگزیند و آن را با 

هدف تامین منافع خود در سطح بین المللی دنبال  کند. 
نگاهی به سه دهه گذشته نشان می دهد به دنبال پایان جنگ تحمیلی و 
فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی )سابق( نگاه ایران به شرق به ویژه چین و روسیه 
تقویت شده است. به عبارت دیگر رویکرد »ترجیح همسایه بر دور« می تواند 

زمینه ساز افزایش صادرات و توسعه مبادلات تجاری برای ایران باشد.
اگرچه پیش از این نگاه به غرب و بهبود روابط با اروپا به صورت مقطعی در 
سیاست خارجی مطرح شد، ولی با توجه به اقدامات آمریکا و اروپا، کشورمان 
درصدد احیای نگاه به شرق است و چنین رویکردی با جدیت در دولت سیزدهم 

دنبال می شود.
شایان ذکر است سفر اخیر »آیت الله سیدابراهیم رئیسی« رئیس جمهوری 
ایران به مسکو و »حسین امیر عبدالهیان« وزیر امور خارجه کشورمان به چین، 

بیانگر تقویت نگاه به شرق در سیاست خارجی ایران است.
ارتباط با کشورهای منطقه و همسایه از اولویت های دولت جمهوری اسلامی 

ایران به شمار می آید.
اهمیت نگاه به شرق در دولت سیزدهم

بدون شک توسعه همکاری با سازمان های بین المللی و منطقه ای یکی از 
مهمترین شاخص های نظام بین الملل کنونی به شمار می آید.

سیاست نگاه به شرق جمهوری اسلامی ایران از جمله سیاست های راهبردی 
است که با هدف توازن بخشیدن به مراودات سیاسی و اقتصادی با کشورهای 
غربی از یک سو و کشورهای جنوب شرقی آسیا با توجه به امکانات بالقوه آن ها 

صورت می گیرد.
با روی کارآمدن دولت سیزدهم، این نگاه جنبه رسمی تری به خود گرفت و 
دستگاه سیاست خارجی ایران نیز آن را به طور جدی در دستور کار خود قرار 

داده است.
برای  دولت  این  که  دهد  می  نشان  سیزدهم  دولت  رویکرد  به  نگاهی 
همکاری های منطقه ای اهمیت فراوانی قایل است و عضویت ایران در سازمان 

همکاری شانگهای یکی از مصادیق آن به شمار می آید.

از دیگر سو، اشتراکات فرهنگی و روابط سیاسی ایران با کشورهای آسیایی و 
همچنین تعاملات گسترده با شرق به جای غرب می تواند مسیر هموارتری را در 

جهت انتقال تکنولوژی های نوین پیش روی کشورمان قرار دهد.
همچنین تشکیل و تقویت پیمان ها و مجموعه هایی مانند آسه آن و شانگهای 
و  هزینه ها  کاهش  ضمن  می تواند  جدید،  منطقه ای  قدرت های  ایجاد  و 
رونق اقتصادی، به اتصال بیش از پیش منافع کشورها کمک کرده و کاهش 

آسیب پذیری ایران از تحریم های ناجوانمردانه را به ارمغان بیاورد.
گفتنی است به دنبال عضویت دائم ایران در سازمان همکاری شانگهای که در 
سال ۲۰۰۱ میلادی از سوی کشورهای چین و روسیه و چهار کشور قزاقستان، 
تاجیکستان، ازبکستان و قرقیزستان تاسیس شده است؛ این سازمان بهتر می 

تواند به اهداف از قبل تعیین شده خود دست یابد.
با وجود اینکه این سازمان از درون رقابت قدرت های بزرگ بر سر منطقه 
ژئوپولتیک آسیای میانه ظهور کرد و در واقع در پاسخ به ایجاد توازن در برابر نفوذ 
آمریکا و ناتو در این منطقه پایه گذاری شد، شکی نیست که نقش دو قدرت چین 

و روسیه در اهداف این سازمان تعیین کننده است.
سفر رئیسی به مسکو مصداق نگاه به شرق

رییس جمهوری  پوتین«  با دعوت رسمی »ولادیمیر  ایران  رئیس جمهوری 
فدراسیون روسیه با هدف گسترش تعاملات اقتصادی، سیاسی و فرهنگی بین 

دو کشور در تاریخ ۲۹ دی ماه سال جاری به مسکو سفر کرد.
سفر آیت الله رییسی به روسیه جزو مهمترین اقدامات و برنامه های وی در 
سیاست خارجی به شمار می آید. روسیه کشوری بسیار موثر در نظام بین الملل 

است و جایگاه مهمی در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران دارد.
با توجه به رویکرد جدید سیاست خارجی کشورمان که مبتنی بر پیگیری 
سیاسی،  سازنده  تعاملات  توسعه  به  دادن  اولویت  و  هوشمند  دیپلماسی 
اقتصادی و فرهنگی پایدار با همسایگان است، توسعه و تقویت روابط با روسیه 
که از جمله همسایگان مهم ایران به شمار می رود و اشتراک منافع بسیاری با 
کشورمان در زمینه های متعدد دارد در اولویت سیاست خارجی ایران قرار گرفته 

است.
در بعد سیاسی، جمهوری اسلامی ایران و روسیه در جهت مبارزه با تروریسم، 
مبارزه با نظام تحریم های اعمالی یک جانبه غرب علیه هر دو کشور، انقلاب های 

رنگی وارداتی و مبارزه با نفوذ غرب در منطقه در سنگری واحد قرار گرفته اند.
از سوی دیگر سازوکارهای اقتصادی و پیوستن اخیر ایران به سازمان همکاری 
شانگهای علاوه بر مناسبات سیاسی می تواند به تعاملات اقتصادی گسترده 

تری میان ایران و روسیه منجر شود.
روابط دوجانبه جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه در دولت سیزدهم 
شاهد آغاز گفتمان جدیدی است که منجر به توسعه چشمگیر مبادلات تجاری 
دو کشور و ابراز تمایل شرکت های روسی برای سرمایه گذاری در ایران شده است.
همچنین در سطح منطقه ای، همکاری های دو کشور در مجامع منطقه ای و 

بین المللی رو به رشد و پیشرفت است.
این سفر می تواند زمینه بهره برداری بیشتر از ظرفیت های سیاسی و اقتصادی 
دو کشور و ریل گذاری روابط در راستای اهداف بلندمدت دو کشور را فراهم آورد.
اجرایی شدن قرارداد همکاری ۲5 ساله ایران و چین، بخش دیگری از 

نگاه ایران به شرق
دکتر حسین امیرعبداللهیان روز جمعه ۲۴ دی ماه با هدف گفت وگو با مقامات 
چین درخصوص روابط دو جانبه سیاسی و همچنین نحوه اجرایی شدن توافقات 

دو کشور در خصوص همکاری های دوجانبه اقتصادی به این کشور سفر کرد.
اجرایی کردن برنامه ۲5 ساله، ابلاغ پیام کتبی آیت الله رئیسی رئیس جمهوری 
کشورمان به همتای چینی او و نیز گفت وگوهای مفصل برای لغو تحریم ها، 
موضوعات منطقه ای و بین المللی از جمله افغانستان و برخی موارد دیگر از 
برنامه های سفر وزیر خارجه ایران به پکن بود، اما در این میان اجرایی کردن 
توافق ۲5 ساله از مهمترین آنها بود که تضمین کننده منافع فراوان برای هر دو 

کشور خواهد بود.
سند همکاری های جامع ایران و چین ضمن اینکه بیانگر ارتقای روابط دو 
کشور بر اساس نیاز و یک ضرورت در برابر تحریم های آمریکا علیه تهران و پکن 

است، پیامدهای مثبت منطقه ای زیادی هم برای دو کشور دارد.
چین یکی از بزرگترین شرکای تجاری ایران است و پیش از اعمال تحریم های 
یک جانبه ۲۰۱8 دونالد ترامپ رئیس جمهوری پیشین آمریکا بزرگترین خریدار 

نفت از جمهوری اسلامی ایران بود.
طرح همکاری جامع چین و ایران نتیجه تلاش دو طرف پس از صدور بیانیه 
مشترک در مورد ایجاد یک مشارکت راهبردی جامع در ژانویه ۲۰۱۶ و در جریان 

سفر "شی جین پینگ" رییس جمهوری چین به ایران است.
برنامه جامع  ارتقاء همکاری های سیاسی،  از  معتقدند، جدا  کارشناسان 
همکاری ایران و چین می تواند پیامدهای منطقه ای مثبت زیادی برای دو کشور 

داشته باشد.
ایران در  و  ایران سابقه همکاری طولانی دارند  و  باور تحلیلگران، چین  به 
چارچوب ابتکار عمل یک کمربند و یک جاده )جاده ابریشم سابق( یک شریک 
حیاتی برای این کشور به شمار می رود و امضای این سند ناشی از نیاز دو کشور 

به دنبال توسعه بر اساس اصل سود متقابل و نتایج برد - برد است.
در واقع باید گفت که این سفر با توجه به محورهای مذاکرات در پکن و توافقات 
ایران- چین از چند نظر، چه به لحاظ روابط دو جانبه و چه چندجانبه در معادلات 

منطقه ای و بین المللی از اهمیت فراوانی برخوردار است.
امضاء و حتی اجرایی شدن این سند به دلیل عمق مناسبات دوجانبه پکن 
و تهران نشان دهنده سطح عالی در روابط اقتصادی دو کشور است که در 
راهبردی  اهمیتی  از  راهبردی  همکاری های  جامع  سند  همین  چارچوب 

برخوردار است.
در پایان می توان گفت امضاء و اجرایی شدن این سند همکاری ۲5 ساله، 
برآیند اعتماد متقابل دو کشور در مناسبات دو جانبه و همچنین در تعاملات 
منطقه ای و بین المللی است و درعین حال تقویت کننده رویکرد »نگاه به شرق« 

ایران در روابط دوجانبه و چند جانبه باشد.
بی شک در شرایطی که کشورهای غربی به سرکردگی آمریکا تحریم های 
ظالمانه ای را علیه جمهوری اسلامی ایران اعمال کرده اند، نگاه به شرق می 

تواند زمینه ساز توسعه همکاری های همه جانبه با کشورهای آسیایی باشد.
به عبارت دیگر بنظر می رسد نظم نوین جهانی در قرن ۲۱، دیگر نه در 
واشنگتن یا لندن و پاریس بلکه در گروی توسعه همکاری ملل شرق است و در 

مسکو، دهلی نو، پکن و تهران رقم خواهد خورد.

بدعهدی کشورهای غربی، ایران را به سمت توسعه همکاریها با شرق کشیده است؛

توسعه همکاری تهران با مسکو و پکن؛ مصداق نگاه ایران به شرق

هشدار فعالان سیاسی و نمایندگان مجلس : 
انتصابات فامیلی ؛ رفاقتی ،غیر قابل انکار و فسادزاست

انتصابات فامیلی / رفاقتی در قوه مجریه در حدی است که حتی 
در مجلس یازدهم همسو با دولت نیز 3۶ نماینده در تذکری کتبی 

از انتصاب های فامیلی انتقاد کردند.
انتخاباتی رئیسی ، »شایسته سالاری« در  از وعده های   یکی 
از آغاز به کار دولت سیزدهم  انتصابات بود اما هنوز چند ماه  
از انتصابات فامیلی /  انتشار خبرهای حاکی  نگذشته بود که 
رفاقتی در قوه مجریه نیز شروع شد و به علت پرشمار بودن خبرها 
و تداوم آن موردتوجه افکارعمومی قرار گرفت و حساسیت مردم و 
کارشناسان را برانگیخت و حتی در مجلس یازدهم همسو با دولت 
نیز 3۶ نماینده در تذکری کتبی از انتصاب های فامیلی انتقاد 

کردند.   
باوجود فشار رسانه ها و افکار عمومی این روند همچنان ادامه 
دارد و کمتر روزی است که خبری درباره انتصاب های فامیلی / 
رفاقتی تازه ای ، رسانه ای نشود . ریشه این انتصاب ها چیست؟ 
آیا به گفته رئیسی ،»عملیات روانی«منتقدان است یا واقعیتی که 
از مرحله انکار گذشته است؟ .  این موضوع گفت وگوی ما با چند 

فعال سیاسی است که باهم می خوانیم :
فاضل میبدی ، فعال سیاسی : فامیل سالاری یاور 

فسادسالاری است
حجت الاسلام محمدتقی فاضل میبدی با بیان اینکه چنانچه در 
جامعه مدنی دموکراسی به معنای واقعی فعال نباشد پا گرفتن و 
نهادینه شدن شایسته سالاری بسیار سخت است ،  ادامه داد :در 
چنین جامعه ای اغلب وزرایی که در رأس کار قرار می گیرند ، سعی 
می کنند  فامیل های خود را روی کار بیاورد . این مسئله تازه ای 

نیست و از قبل هم  چنین بوده است .
وی با یادآوری وعده انتخاباتی  رئیسی در مورد نداشتن انتصابات 
فامیلی ادامه داد:  رئیسی نتوانسته یا نخواسته یا نشده که به وعده 
خود عمل کند . البته حتی اگر خود رئیس دولت هم بخواهد قطار 
انتصابات فامیلی را متوقف کند، موفق نخواهد شد زیرا این پدیده 
علت های بسیاری دارد که کنترل آن را از عهده رئیس جمهور نیز 
خارج می کند اما انکار واقعیت انتصابات فامیلی هم پسندیده و 

قابل دفاع نیست.  
میبدی با بیان اینکه در جامعه ما برانداختن دو چیز کار سختی 
است یکی فساد اداری که ساختاری شده و دوم مسئله فامیل 
کسی  چه  حالا  افزود:    ، شده  ساختاری  آن هم  که  سالاری 

می خواهد بیاید و با این دو پدیده تلخ مبارزه کند ؟من نمی دانم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد : تا زمانی که مسئله 
دموکراسی به معنای واقعی،  مشق حاکمان سیاسی کشورمان 
نباشد،  این دو پدیده تلخ هم وجود خواهند داشت . انتخابات 
بسیار آزاد و شفافیت بسیار خوب  ،حلال این مشکلات بنیان 

برافکن است.
او  گفت : فامیل سالاری یاور و همدست  فساد سالاری است 
و  آدم کاردان  فامیل خودش  از  نیست که کسی  .کسی بخیل 
خوبی را بیاورد و بگذارد ولی خطر اینجاست که فردی را بیاورد که 

متخصص نباشد و بخواهد ثروتی به هم بزند و فسادی ایجاد کند 
که این خطرناک است . در کدام جامعه آمار  اختلاس مانند ایران 
بالاست ؟ چرا؟  چون کسی که مثلًا،  رئیس بانک  شده ، سعی 
می کند معاون خود را از فامیل خودش ، مثلًا دامادش منصوب 
کند تا درنهایت پنهان کاری مشغول اختلاس شوند و  خبری بیرون 

درز نکند.
باید  خبرنگاران  و  رسانه ها  اینکه  بر  تأکید  با  میبدی  فاضل 
حواسشان باشد که در این شبکه های فامیلی / رفاقتی ، کلًا 
فساد درونی وجود خواهد داشت افزود:چون به هرحال می خواهد 
پرونده ای در کار نباشد و شفافیت وجود نداشته باشد و طبیعتاً 
فساد هم به وجود می آید . نتیجه فامیل سالاری در جامعه می شود 
فساد سالاری .در جامعه ما این موضوع سیستماتیک شده و کی 

حل می شود را فقط خدا می داند .
وی در مورد گفته رئیسی در مورد جنگ روانی نیز گفت :من 
نمی خواهم روی شخص خاصی انگشت اتهام بگذارم و بگویم این 
اتفاق افتاده ،من می خواهم بگویم این اتفاق دارد می افتد .چراکه 
کنترل  بدنه دولت از دست رئیس دولت خارج شده است ، شاید  

هم اطلاعات و گزارش های غلط به ایشان می دهند.
اعظمی ساردویی ، نماینده مجلس : مستندات زیادی از 

انتصابات فامیلی منتشر شده است
فامیلی  انتصابات  اینکه  بیان  با  ساردویی  اعظمی  ذبیح الله   
/ رفاقتی وجود دارد  و بدون شک بازهم خواهد بود ،رسانه ها را 
موظف دانست تا مستندات این انتصابات را پس از راستی آزمایی 

، منتشر و اطلاع رسانی کنند.  
این عضو کمیسیون کشاورزی ادامه داد: نمی خواهم در مقابل 
رئیس جمهور بایستم ولی این انتصابات اتفاق افتاده و  مستندات 

بسیاری از آن هم منتشر شده است.
در  دولت  ابتدای  همان  از  اینکه  بیان  با  ساردویی  اعظمی 
وزارتخانه ها، استانداری ها و سازمان ها و ادارات  مختلف ، کم وبیش 
، شاهد انتصابات فامیلی / رفاقتی بوده ایم ، تأکید کرد : کسی 

نمی تواند واقعیت وجود این انتصابات را انکار کند.
نجف زاده ، نماینده محلس : دولت باید پاسخگوی اعتراض 

ها و انتقادها باشد
عادل نجف زاده ، عضو کمسیون عمران  مجلس نیز تأکید کرد :  
انتظار ما از دولت سیزدهم ، توجه به برنامه رئیسی در زمینه  عدالت 
ورزی در تمام حوزه های توسعه ای است و توسعه ای اتفاق نخواهد 

افتاد مگر اینکه ما کار را به کاردان بسپاریم.
او ادامه داد: درباره انتصابات فامیلی / رفاقتی باید دو بحث را از 

یکدیگر تفکیک کرد تا بتوان به نتیجه مطلوب رسید.  
نجف زاده توضیح داد: نخست اینکه در چارچوب استراتژی 
استفاده حداکثری از نیروهای فرهیخته کشور ، اگر فردی دارای 
شایستگی های لازم است، صرفاً، به دلیل فامیل با رفیق بودن با 
مقام یا مسئولی ، کنار گذاشته شود و جامعه از توان و خدمات او 
بی بهره بماند. از این نگاه ، انتصابات فامیلی مغایر شایسته سالاری 

نیست.
نجف زاده تصریح کرد : اما اگر افرادی ، فقط با تکیه بر مناسبات 
فامیلی / رفاقتی منصوب شوند و با اشغال کردن پست ها، کشور 
را از خدمت رسانی بهترین ها وبرترین ها در پیکره مدیریتی محروم 
کنند ، این اقدامی است که پیشگیری و مقابله با آن ضروری است.
او  به عنوان یک نماینده از دولت خواست تا با کنترل و نظارت 
مناسب ، مانع از لطمه دیدن شایسته سالاری از سوی انتصابات 
فامیلی / رفاقتی شود و افزود: به صلاحیت و شایستگی برخی  
کسانی که الآن در جایگاه های مدیریتی کشور نشسته اند،  شک و 
شبهه جدی داریم  و می گوییم مبادا گزینه هایی بهتر و شایسته تر 

از این افراد هم باشند که  نادیده گرفته  شده اند.
از  انتقادها  که  رئیسی  ارزیابی  درباره  مجلس   نماینده  این 
انتصابات فامیلی را عملیات روانی خوانده ،   گفت : این انتصابات 
اتفاق افتاده و از طرف مجلس هم  رصد می شود . هدف انتقادها 
از انتصابات فامیلی هم خدای ناکرده ،  تخریب دولت نیست بلکه 
آفت مدیریتی است که آسیب های  این  و مهار  برای شناسایی 

فراوانی برایی نظام و مردم دارد.
و  ها  اعتراض  پاسخگوی  باید  دولت   : کرد  تأکید  زاده  نجف 
انتقادها باشد و شفاف سازی کند . اگر ادعا می شود فلان انتصاب 
فامیلی / رفاقتی بوده ، بررسی کند و اگر انتصابی فقط براساس 
نسبت فامیلی و بدون داشتن تحصیل و تجربه کافی و مرتبط انجام 
شده ،آن را منتفی کند و اگر انتصاب براساس شایسته سالاری 
بوده به مردم توضیح مستند دهد و اگر هم انتصاب فامیلی ادعایی 
منتقدان ، مبتنی بر شایعه و خلاف واقع است ،  به مردم اعلام 
کنند. به گفته او، اگر انتصاب های فامیلی / رفاقتی،موردی و 
اقناع  هم  مردم  شود،  اطلاع رسانی  نتیجه  و  بررسی  مصداقی 

می شوند و حس تخطئه دولت نزد مقامات از میان می رود .
قوامی ، فعال سیاسی: اطلاع رسانی و حتی افشاگری 

انتصابات فامیلی  ، حق رسانه است
ناصر قوامی نماینده دوره ششم ، سخن رئیسی درباره »عملیات 
قابل  را  رفاقتی   / فامیلی  انتصابات  از  انتقادها  دانستن  روانی 
نقد دانست و گفت :  وظیفه رسانه ها و انتظار جامعه از آنان این 
است که تخلفات و کاستی ها را در هر حوزه ای رصد و به مردم 
اطلاع رسانی کنند و انتصابات فامیلی / رفاقتی هم مشمول همین 

مأموریت رسانه ها است .
او افزود: خبرنگاران و رسانه ها  برای  انجام وظیفه و اطلاع رسانی 
حرفه ای به مردم ، نه باید تحت فشار یا اتهام زنی مقامات قرار بگیرند 
بلکه بالعکس باید از خبرنگاران و رسانه ها  حمایت کرد و همکاری 
لازم را داشت زیرا نتیجه کار رسانه ها ، پالایش نهادهای قدرت و 

جامعه از فسادها و نابهنجاری هاست.
این نماینده ادوار مجلس ادامه داد: سوای اطلاع رسانی ، حتی 
افشاگری در چارچوب قانون و اخلاق حرفه ای ، حق رسانه است 
و مقامات هم اگر خبری کذب یا تحریف شده باشد ، تکذیب 
می کنند یا توضیح می دهند و نهایتاً هم مردم  بهترین قاضی در 

اختلاف رسانه ها و مقامات هستند و طبیعی است،  طرح بحث 
عملیات روانی ، بدون پاسخگویی ، موردپذیرش مردم نیست.

قوامی با اشاره به اینکه فردی که منصوب شده اگر شایستگی و 
تخصص لازم را داشته باشد اشکال ندارد که فامیل باشد ، گفت :  
اما باید بررسی  صلاحیت کرد تا  فردی که مثلًا   به استانداری ی 
فرمانداری  منصوب شده آیا شرایط لازم برای تصدی این پست را 
دارد یا به دلیل فامیل بودن با فلان مقام توانسته حکم مدیریتی 

مهمی را  بگیرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تأکید گرد : انتصاب ها را فقط به 
علت فامیلی / رفاقتی بودن نمی توان زیر سؤال بر د . مبنای اصلی 
باید شایسته سالاری باشد و  اینکه فرد شایسته ، فامیل یا رفیق 
باشد و نباشد ، موضوع فرعی است باید دید فرد منصوب شده 

شایستگی و تخصص لازم در مورد مسئولیت خود دارد یا خیر؟
علیرضا بیگی ، نماینده مجلس : اکتفا به انکار کلامی ، 

گره گشا نیست
داخلی  امور  و  شوراها  کمیسیون  عضو  بیگی  علیرضا  احمد 
مجلس هم با بیان اینکه دولت منتقدانی در حوزه های مختلف و  
ازجمله انتصابات فامیلی / رفاقتی دارد که  مستند و غیرمستند، 
برخی انتصابات را فامیلی می داند و معترض هستند،  افزود: 
راهکار مقابله با این چالش ،  فقط شفافیت و  اطلاع رسانی مستند 

و بهنگام است تا اعتماد مردم به دولت تقویت شود.
او ادامه داد: اگر پاسخگویی و شفاف سازی دولت اجرایی شود 
، دیگر، کسی چرات نخواهد کرد که دولت را به ناروا ، متهم به 
انتصاب فامیلی / رفاقتی کند چون می داند با شفاف سازی بهنگام 
دولت ، اعتبارش در افکار عمومی تضعیف خواهد شد. اگر کسانی 

بی دلیل اتهاماتی ناروایی را به دولت وارد می کنند اعتبارشان در نزد 
افکار عمومی کاسته شود اما  پاسخگو نبودن به منتقدان و اکتفا 
به انکار کلامی ، گره گشا نیست و نهایتاً ، به زیان دولت و به سود 

ذینفعان این انتصابات است.
علیرضا بیگی افزود: امروزه ، عصر ارتباطات است و همه اخبار 
در  فضای مجازیی و جامعه منتشر می شود و دولت می تواند از 
فراگیری فضای مجازی به عنوان مزیتی برای پاسخگویی درباره 

انتصابات فامیلی / رفاقتی استفاده کند.
 عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس  تأکید کرد : 
نظارت از  اختیارات نمایندگان مجلس است و  آنان می توانند  
را  وزارتخانه ای  هر  در  رفاقتی   / فامیلی  انتصابات  تخلف  موارد 
شناسایی و  در قالب سؤال از وزیر  یا تحقیق و تفحص ، پیگیری 

قانونی کنند.
 : گفت  نیز  جامعه  در  انتصابات  این  آسیب های  مورد  در  او 
ادعاهایی درست یا غلط  در جامعه  پیرامون رواج انتصابات فامیلی 
وجود دارد که اگر پاسخ قانع کننده و شفاف به این ادعاها داده 
و   را گسترده تر  به دولت  نشود،  داده نشود بی اعتمادی مردم  

عمیق تر می کند.
به گفته این نماینده مجلس یازدهم ، دولت بایستی تلاش کند 
که سرمایه اعتمادی مردم را افزایش دهد، به ویژه آنکه  خود را برای 
ورود به مرحله دشوار انجام  یک جراحی اقتصادی آماده می کند 
تا مشکلات و ویرانی های به جامانده از دولت قبلی  را مهار کند و 
طبیعتاً موفقیت این جراحی اقتصادی ، بیش از هر چیز در گرو  
اعتماد مردم به دولت است و بخش مهمی از این اعتماد از طریق 

انتصاب مدیران خوب یا بد ، می تواند تقویت یا تضعیف شود.
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فاطمه پاره تن من و روشنی دیده و میوه دل من است 
. آنچه او را ناراحت کند مرا ناراحت می کند و آنچه 

شادش کند ، مرا شاد می کند ؛ او نخستین کس از اهل 
بیت من است که به من می پیوندد .
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   رئیس سازمان سنجش: کنکور را حذف شده در نظر بگیرید
عبدالرسول پورعباس در مورد کنکور و مصوباتی در خصوص کاهش سهم آن در نظام سنجش آموزش 
کشور گفت:طی سال های آینده ما دیگر کنکور به شیوه سابق نخواهیم داشت بلکه یک نظام سنجش 
ورود به دانشگاه که شامل دو بخش است را اجرایی خواهیم کرد.وی ادامه داد: نظام سنجش دو مرحله ای 
را آزمون های یکپارچه کشوری در آموزش و پرورش و آزمون های کشوری در سنجش تشکیل خواهد داد، 
ملاک پذیرش و ورود به دانشگاه نیز این دو سنجش خواهد بود، از این رو کنکور را حذف شده در نظر 
بگیرید، سوابق تحصیلی و آزمون سنجش به شکل هوشمند و در تعدد قابل قبول از سوی آموزش و پرورش 

و سازمان سنجش در راستای تقویت این دو سازمان طراحی خواهد شد.

   مهدی چمران دوباره در بیمارستان بستری شد
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران در پی انتشار اخباری مبنی بر بستری شدن مهدی چمران رئیس 
این شورا در بیمارستان گفت: حال وی مساعد است.علیرضا نادعلی روز شنبه در جمع خبرنگاران خبر 
سلامتی رئیس شورای اسلامی شهر تهران را ارائه کرد.وی افزود: به گفته فرزند وی، چمران برای ادامه و 
پیگیری بیماری پیشین خود در بیمارستان بستری و در حال حاضر حالشان مساعد است.نادعلی درباره 
روند اداره جلسات شورای شهر با وجود غیبت چمران نیز اظهار داشت: در غیاب رئیس شورای شهر پرویز 

سروری نایب رئیس شورا، مسئولیت اداره شورا را برعهده خواهد داشت.

   ابتلای 19 عضو تیم ملی تکواندوی بانوان به کرونا
کادر فنی و اعضای تیم ملی تکواندوی بانوان به ویروس کرونا مبتلا شدند و احتمال حضور در رقابت های 
فجیره را از دست دادند.مهرو کمرانی سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان ایران در گفتگو با ایسنا، با اعلام این 
خبر، اظهار کرد: برای رقابت های لیگ تمامی تکواندوکاران و مربیان تست کرونا دادند اما در جریان برگزاری 
مسابقات، یک نفر از دوستان یکی از نفرات حاضر در اردوی تکواندو برای دیدن او به سالن آمد که متاسفانه 
مبتلا به کرونا بوده و این ویروس را منتقل می کند.وی افزود: با این اتفاق بعد از چند روز تست ۱۹ بازیکن و 
اعضای کادر فنی تیم بانوان که در اردوی تیم ملی حضور داشتند مثبت شد. با توجه به علائمی که داشتیم 
به احتمال زیاد به ویروس اومیکرون مبتلا شده ایم اما در حال حاضر خدا را شکر در شرایط خوبی قرار داریم.

   آیت الله رضا استادی عزادار شد
آیت الله رضا استادی، عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در غم از دست دادن برادر، عزادار شد. آیت 
الله رضا استادی، استاد حوزه علمیه و عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در غم از دست دادن برادرش 
مرحوم حاج محمود استادی مقدم به سوگ نشست.بر اساس این گزارش: مراسم تشییع روز دوم بهمن ماه 
ساعت ۱۰ و 3۰ از صحن آئینه حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به سمت امامزاده احمد بن قاسم 
)ع( برگزار شد.همچنین  مراسم بزرگداشت  نیز روز شنبه از ساعت ۱5 و 3۰ الی   ۱۷ در حسینیه شهدا واقع 

در خیابان صفائیه منعقد شد.

   اتهام تازه به حسین فریدون 
از  فریدون  حسین  استفاده  کروز،  شرکت  پرونده  به  رسیدگی  دادگاه  جلسه  نخستین  در  روزشنبه 
حساب های مسعود احمدی زاده جهت دریافت رشوه و حق حساب از رسول دانیال زاده تأیید شده است. 
نماینده دادستان بیان کرد: ردیابی چک های پرداختی شرکت کروز نشان می دهد مبالغ بعد از چند ماه به 
حساب مسعود احمدی زاده واریز شده است. طبق بررسی ها مشخص شد وجوه واریزی به حساب مسعود 
احمدی زاده متعلق به حسین فریدون بوده و مسعود احمدی زاده به عنوان صندوق مالی حسین فریدون 

ایفای نقش می کرده است.

   توئیت آشنا خطاب به رئیسی
حسام الدین آشنا، مشاور روحانی، در توییتر خود نوشت:آیا انصاف و عقلانیت انقلابی اقتضا می کند 
دانشجویان عزیز دانشگاه شهید بهشتی از دانشور نوآور و دغدغه مندی چون دکتر محمد فاضلی محروم 
شوند. آیا مکاتبه انجمن های معتبر علمی کشور با رئیس محترم جمهور و مکاتبه دفتر ایشان با وزیر محترم 

علوم نباید مورد توجه بیشتر قرار بگیرد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

تبلیغات و فضاسازی شهری نیازمند 
هم افزایی همه نهادهاست

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم، رسیدن به چهره ای اسلامی در 
شهر را هدف کمیته فضاسازی و تبلیغات قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی دانست.
مهدی کلانترزاده روز شنبه در نخستین جلسه کمیته فضاسازی و تبلیغات قرارگاه 
فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی استان قم که در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد، 
به دغدغه های مدیران شهر در تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری اظهار داشت: 
قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی استان از چهار سال پیش با ریاست آیت الله 

سعیدی و دبیری سپاه استان کار خود را آغاز کرده است.
وی تعداد کمیته های فعال در  قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی استان قم را ۱۴ 
کمیته اعلام کرد و افزود: کمیته فضاسازی و تبلیغات به عنوان یکی از کمیته های 
مهم قرارگاه برای ترسیم چهره ای اسلامی از شهر تشکیل شده تا شهر قم را به جایگاه 

حقیقی خود نزدیک کنیم.
گانه   ۹ محورهای  قرائت  با  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
متبرکه،  بقاء  دولتی،  دستگاه های  کرد:  تصریح  سعیدی  آیت الله  دستورالعمل 
امامزادگان، حرم مطهر، افراد آسیب دیده، خانواده و ظرفیت های محلات، اقشار 
مستعد آسیب، اماکن خاص، امکان پرتردد از محورهای این دستورالعمل بوده که 
ساماندهی، رسیدگی و ایجاد فضایی اسلامی در این ۹ محور بخشی از وظایف ما 
خواهد بود. وی گام نخست در اجرای این دستورالعمل را دعوت از نهادها و مراکز 
تصمیم ساز دانست و ابراز کرد: برای اجرای تبلیغات و فضاسازی شهری نیاز به 
همکاری و هم افزایی همه نهادها با یکدیگر داشته و تأکید آیت الله سعیدی مبنی بر 

اجرای دستورات رهبری را مدنظر داشته باشیم.
کلانترزاده پیگیری تبلیغات برای نهادینه سازی حجاب و عفاف را نخستین اولویت 
کمیته خواند و اذعان کرد: باید با آماده سازی بنرهایی با موضوع عفاف و حجاب و 
ترویج فرهنگ آن، ایجاد المان های مذهبی و اختصاص بعضی از تابلوهای ورودی 
و خروجی شهر و فضاسازی بوستان ها و مراکز تفریحی گردشگری اهتمام داشته 

باشیم.
 وی سپس به برنامه ریزی بر اساس امکانات و توانایی های مدیریت شهری و استانی 
تأکید کرد و گفت: باید از دستورات و برنامه های غیرواقعی اجتناب کرده و با نگاهی 
واقع بینانه و میان مدت و طولانی مدت برای تغییر فرهنگ و کاهش های آسیب های 

اجتماعی گام برداریم.
کلانترزاده در پایان از حاضرین در جلسه خواست تا اقدامات و برنامه های خود را 
به روشنی تشریح کرده و نقاط ضعف ها، قوت و همچنین پیشنهادهای خود را بیان 

کنند و تشکیل جلسات باید به صورت مستمر تا حصول نتیجه ادامه خواهد داشت.

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خواستارشد:

لزوم تشکیل مرکز رصد ظرفیت های 
فرهنگی شهر قم

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از لزوم تشکیل مرکز 
رصد فرهنگی خبر داد و گفت: با ایجاد یک مرکز رصد می توانیم تمام ظرفیت های 

فرهنگی شهر را شناسایی کرده و در اختیار قرارگاه ۱۹ دی قرار دهیم.
نخستین جلسه کمیته  در  روزشنبه  احمد طباطبایی نژاد  حجت الاسلام سید 
فضاسازی و تبلیغات قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی استان قم که در سالن 
رضوان شهرداری قم برگزار شد، از همکاری سازمان فرهنگی شهرداری با قرارگاه ۱۹ 
دی خبر داد و اظهار داشت: ما آماده همکاری بیشتر با قرارگاه ۱۹ دی را داشته و 

ظرفیت های تبلیغاتی سازمان در اختیار قرارگاه است.
وی به فضاهای در اختیار سازمان اشاره کرد و افزود: سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری قم می تواند از بوستان ها، سرای محله ها، سالن های ورزشی و 
مراکز فرهنگی در اختیار این سازمان برای اجرای برنامه های فرهنگی استفاده کرده 
که باید برای آن برنامه ریزی لازم انجام شود. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری قم از لزوم تشکیل مرکز رصد خبر داد و گفت: با ایجاد یک مرکز 
رصد می توانیم تمام ظرفیت های فرهنگی شهر را شناسایی کرده و در اختیار قرارگاه 

۱۹ دی قرار دهیم. 
وی تصریح کرد: تولید محتوا و همسان سازی محتواها یکی از مسائلی است که باید 
به آن پرداخته شده و برای رسیدن به خروجی مطلوب، باید همه دستگاه و ارگان های 

فرهنگی و اجرایی شهر با هم همکاری و هم افزایی داشته باشند.
طباطبایی نژاد در پایان محلات را یکی از ظرفیت های شهر برای اجرای برنامه های 
فرهنگی برشمرد و ابراز کرد: باید از ظرفیت محلات، مساجد، خانه موزه ها استفاده 

کرده و با تولید محتوای مناسب، فرهنگ شهر را ارتقاء دهیم.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

اجرای سالانه بیش از ۱۵ هزار مترمربع 
دیوارنگاره 

هزار  از ۱5  بیش  سالانه  اجرای  از  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست 
مترمربع دیوارنگاره در شهر قم خبر داد.

سید محمد موسوی منش در جلسه کمیته فضاسازی و تبلیغات قرارگاه فرهنگی 
اجتماعی ۱۹ دی استان قم که در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد، به اهمیت 
تبلیغات در حوزه شهری پرداخت و اظهار داشت: در تهران ۲۰ درصد بیلبوردها 
در اختیار امور فرهنگی بوده و در شهر قم این عدد ۴۰ درصد است، اما آن چنان 

نمی توانیم جریان ساز باشیم.
وی نبود وحدت بین دستگاه ها و ادارات را حلقه گمشده در جریان سازی در شهر 
قم دانست و افزود: در سال گذشته روزهای بسیاری سازه ها و بیلبوردها در اختیار 
حوزه فرهنگی بوده و سازمان زیباسازی فعالیت های خود را بر اساس سند چشم انداز 

انجام داده و از کارهای زودگذر پرهیز می کند.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم تأکید کرد: سازمان برای تولید محتوا 
و انجام کارهای ماندگار مانند دیوارنگاره برنامه داشته و باید دستگاه های دولتی 

اعتبارات بخش فرهنگی خود را هزینه کرده و به این امر اختصاص دهند.
وی با تأکید بر وجود مؤلفه های فرهنگی در شهر خاطرنشان کرد: توان شهرداری 
در بر عهده گرفتن تمام مسئولیت فرهنگی شهر بسیار کم بوده و همه دستگاه ها باید 
به کمک شهرداری آمده و از ظرفیت های خود استفاده کنند، ما نیز نیاز به اعتبارات 
ویژه در این حوزه داریم و باید در کنار ارتقاء فرهنگ، نگاهی نیز بر اقتصاد فرهنگ 

داشته باشیم.
 موسوی منش با تأکید دوباره بر انجام ندادن کارهای زودگذر گفت: برنامه های 
فرهنگی در سازمان با دوام بیش از 3 سال برنامه ریزی شده و به جای بنر، دیوارنگاره 

طراحی می شود تا بتوانیم در حوزه فرهنگ شاهد تغییرات عمیق و پایدار باشیم.
 وی ورودهای شهر را نیازمند ساماندهی دانست و مطرح کرد: شهرداری امکان 
ساماندهی ورودی های شهر را داشته و پیشنهاد می کنیم اداره کل راه و شهرسازی به 
کمک شهرداری آمده تا ما بتوانیم ورودی های قم را که به کمک هنرمندان طراحی 

و اجرا کنیم.

مدیرکل حوزه شهردار قم :

پردیسان منطقه ویژه شهری
 در قم است

مدیرکل حوزه شهردار قم با تأکید بر عملکرد مدیر و تیم منطقه 8 گفت: عملکرد 
مدیر منطقه با تیم حرفه ای که در اختیار داشته توانسته علاوه بر رضایت شهروندان 

رضایت شهردار را نیز تأمین کند.
سید جواد صحرایی  روز شنبه در جلسه تودیع و معارفه سرپرست منطقه هشت 
شهرداری قم، این منطقه را یکی از مناطق درحال توسعه دانست و اظهار داشت: 
عملکرد مدیر منطقه با تیم حرفه ای که در اختیار داشته توانسته علاوه بر رضایت 

شهروندان رضایت شهردار را نیز تأمین کند.
وی تیم مستقر در منطقه را مورد ارزیابی قرارداد و افزود: منطقه هشت منطقه 
ویژه ای بوده و خوشبختانه توانایی هر یک از پرسنل این منطقه به اندازه یک مدیر 
منطقه بوده و توانسته اند منطقه را در شرایط مطلوبی قرار داده و در کنار هم قرار 

گرفتن این افراد اتفاقی است که به این زودی در مناطق رخ نخواهد داد.
مدیرکل حوزه شهردار قم با ابراز موفقیت برای سرپرست جدید منطقه تأکید کرد: 
باید پتانسیل های منطقه به خوبی شناخته شده و با همین تیم و با همین قدرت پیش 
بروید، زیرا موفقیت هر یک از شما دعای خیری از طرف زائران کریمه اهل بیت )س( 

خواهد بود و ان شاءالله خداوند به همه خادمان مردم توفیق خدمت گذاری بدهد.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم: 

کرونا جان یک نفر را در قم گرفت
 سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز 

گذشته یک نفر در قم که نتیجه آزمایش کرونای آن مثبت شده بود، جان خود را از دست داد. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی اظهار 
داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به دوم بهمن ماه جاری، ۴۱ نفر مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا 

توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.
وی بستری شدن 35 نفر از این افراد را مورد توجه قرار داد و گفت: ۲۰ نفر که طی روزهای گذشته 
بستری شده بودند نیز به تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص 
شدند. مصری کل بیمارانی که در حال حاضر در مراکز درمانی قم بستری هستند را ۱3۰ نفر ذکر کرد و 

گفت: ۱۲ نفر به دلیل وخامت اوضاع جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.
وی ادامه داد: از ۱3۷ آزمایش کرونای انجام شده نتیجه ۷۱ مورد مثبت شد.

مصری بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون و ۶3۲ هزار و 
۱۷۲ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

وضعیت کرونایی قم که از ۲3 تیرماه امسال به رنگ قرمز، از ۲۰ شهریورماه به رنگ نارنجی و از 3۰ 
مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از پنجم  آذرماه به رنگ آبی درآمد.

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم :

2واحد عرضه قلیان در قم پلمب شد 
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم از پلمب دو واحد صنفی متخلف که اقدام به عرضه قلیان درقم 

می کردند، خبرداد. 
باقر محمودی در گفت و گویی اظهار کرد: در ادامه تشدید نظارت های بهداشتی به منظور کنترل 
و پیشگیری از ویروس کرونا در بازرسی های انجام شده در ۱۹ آذر از سوی کارشناسان این معاونت از 

صنوف استان، ۲ واحد قلیان سرا پلمب شد.
ارایه قلیان به مشتریان  به  وی اضافه کرد: این واحدهای صنفی که در شرایط کرونایی مبادرت 
می کردند، از ادامه فعالیت آنها جلوگیری به عمل آمد. رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم عنوان کرد: 
با توجه به اینکه قلیان سراها یکی از صنوفی هستند که احتمال انتقال ویروس کرونا در آن ها بسیار 
بالاست، از همشهریان انتظار داریم؛ ضمن حضور نیافتن در این اماکن، در صورت مشاهده هر گونه 

تخلف بهداشتی مراتب را، از طریق شماره تلفن  ۱۹۰ گزارش بدهند.

معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت  استان قم خبرداد:

کشف لاستیک های سنگین قاچاق 
معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت قم از کشف و ضبط ۷3۴ حلقه لاستیک سنگین قاچاق خبر 

داد. 
سمیعی نسب، معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،معدن و تجارت قم گفت:در جهت پیشگیری 
و مبارزه با کالا های قاچاق موجود در بازار استان  در بازرسی از انبار یک بنگاه اقتصادی ۷3۴ حلقه 
لاستیک سنگین به ظن قاچاق به ارزش ۱۰ میلیارد و ۹۷5 میلیون ریال کشف و ضبط و فرد متخلف 
با تشکیل پرونده جهت رسیدگی به تعزیرات حکومتی معرفی گردید. او از شهروندان درخواست کرد که 

در صورت مشاهده کالای قاچاق و سایر تخلفات اقتصادی مراتب را با شماره تلفن ۱۲۴ گزارش کنند.

کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم خبرداد:

کاهش محسوس دما در قم تا منفی ۷ درجه
کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم گفت : در روز های آینده دمای هوای قم تا منفی ۷ درجه 

کاهش خواهد یافت.
محمد قاضی اظهارداشت : هوای قم در ۲۴ ساعت آینده صاف خواهد بود و که صبح روز یکشنبه 

صاف همراه با غبار صبحگاهی پیش بینی می شود.  
وی با اعلام دمای صبحگاهی یک درجه کاهش به منفی ۷ درجه زیر صفر خواهد رسید.  

وی رطوبت نسبی هوا ۴۶ تا 53 درصد اعلام کرد.  
کارشناس اداره کل هواشناسی افزود: بیشینه دمای هوای قم در ۲۴ ساعت گذشته ۶ و کمینه آن 

منفی ۶ درجه سانتیگراد بود.

طرح:سجادجعفری

هزاران نفر قربانی بی تدبیری خودروسازان!

مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای عنوان کرد؛ 

نقش پویای پایانه مسافری پردیسان قم در کریدور جاده ای کشور 

 رییس شورای سیاست گذاری حوزه های علمیه خواهران کشور گفت: بودجه اختصاص 
یافته به حوزه علمیه خواهران جوابگوی نیازها نیست و همواره از کمبودها سخن گفته 

می شود. 
آیت الله مرتضی مقتدایی روز شنبه در آیین افتتاح ۲۲ ساختمان و کلنگ زنی ۱۲ پروژه 
آموزشی و کمک آموزشی حوزه علمیه خواهران، افزود: در اغلب جلسات حوزه علمیه 

خواهران صحبت کمبود بودجه و حرف از ناتوانی در اداره مدارس است.
وی با بیان این که کارهایی که دراین مجموعه انجام می شود نباید به دلیل کمبود بودجه 
نقص داشته باشد، از مجلس شورای اسلامی درخواست کرد نسبت به تخصیص بودجه به 

حوزه علمیه خواهران اهتمام ویژه داشته باشد.
وی در ادامه با بیان این که در رژیم قبل خانم هایی که تصمیم به تحصیلات علوم دینی 

می کردند با مشکلاتی از جمله نبود استاد و منابع روبه رو می شدند، گفت: امام راحل بعد 
از انقلاب، تشکیل نظام و حکومت اسلامی، به فکر حوزه های علمیه خواهران افتاد که 

تاسیس آن به دست و امر مبارک ایشان انجام شد.
مقتدایی افزود: درحال حاضر حدود 5۰۰ مدرسه با بیش از ۱۶۰ هزار نفر طلبه مشغول 
به تحصیل هستند و حوزه علمیه خواهران هم اینک  بیش از ۷۰ هزار فارغ التحصیل دارد.
وی ادامه داد: اساتید مدارس حوزه علمیه خواهران نیز فارغ التحصیل همین مدارس 

هستند.
وی اضافه کرد: حوزه های علمیه خواهران فعالیت خوب و باارزشی دارند که باید با توسعه 
مدارس پاسخگوی علاقه مندان باشیم تا هیچ فردی از تحصیل در مدارس علمیه محروم 

نشود.
غلامحسین محمدی زاده معاون پشتیبانی و منابع انسانی حوزه علمیه خواهران کشور 
نیز در این آیین با بیان این که بودجه عمرانی این نهاد در سال ۹۶، ۴۰ میلیارد تومان بود و 
در حال حاضر نیز همان عدد است، خواستار افزایش بودجه عمرانی برای پیشبرد کیفی و 

کمی طرح های این مجموعه شد.
تاکنون 38۷ ساختمان آموزشی و کمک آموزشی حوزه علمیه خواهران در قالب ۲۷۴ 
مجموعه آموزشی،  8۷ مجموعه کمک آموزشی، ۱۶ مجموعه اداری، 5 مجموعه ستادی 
و 5 مجموعه رفاهی با مساحت ۶۲۱ هزار و ۶8 مترمربع در 3۰ استان و ۲۲۴ شهرستان 

کشور احداث شده است.
در این آیین افتتاح ۲۲ ساختمان آموزشی و کمک آموزشی در ۱3 استان با زیربنای 
مساحت ۲۹ هزار و ۱۰۲ مترمربع و با اعتبار ۲ هزار میلیارد ریال و کلنگ زنی ۱۲ طرح 
آموزشی و کمک آموزشی در ۹ استان با زیربنای ۱۰ هزار و ۱۷۰ مترمربع و با یک هزار و 

۲۰۰ میلیارد ریال اعتبار به صورت مجازی انجام شد.

رییس شورای سیاست گذاری حوزه های علمیه خواهران:

بودجه حوزه علمیه خواهران جوابگوی نیازها نیست

 مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: 
پویایی کریدور جاده ای حمل ونقل مسافر تهران- قم-اصفهان با راه اندازی 

پایانه مسافری شهروند پردیسان قم بیشتر شد. 
داریوش باقر جوان روز شنبه در سفر به قم و بازدید از پایانه های مسافربری 
استان، افزود: طی دوسالی که از شیوع ویروس کرونا درکشور می گذرد 
خساراتی زیادی متوجه بخش حمل ونقل جاده ای شد که با تلاش گروهی 

مسولان از  تخریب زیر ساختهای این صنعت حیاتی جلوگیری به عمل آمد.
وی تاکید کرد: ارتقای زیرساختها، سازوکارمنطقی و منطبق باواقع، اولویت 
بندی و غیره موجبات اقبال عمومی و رویکرد سرمایه گذار به بخش حمل 

ونقل جاده ای مسافر را فراهم می آورد.
باقر جوان با اشاره به فرصت ایجاد شده به واسطه جمعیت 3۰۰ هزار 

نفری پردیسان، تصریح کرد: باتوجه به کثرت چشمگیر ساکنان و موقعیت 
جغرافیایی، راه اندازی پایانه مسافری شهروند پردیسان قم پویایی کریدور 
جاده ای حمل ونقل مسافر سه استان تهران، اصفهان و قم را فراهم آورده 

است.
محمد حسن کلهری مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم نیز 
با تاکید بر ضرورت ارائه راهکارهای عملی در اجرای طرح های خدمات حمل 
ونقل جاده ای، تصریح کرد: مهمترین فاکتور در اقبال به صنعت عمومی 

حمل ونقل جاده ای، اعتماد عمومی کاربران و سرمایه گذاران است.
بازدید و بررسی موقعیت جغرافیایی پایانه مسافری پردیسان و میدان ۷۲ تن 
قم از برنامه های مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل نقل 

جاده ای کشور به قم بود.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از 
اعطای تسهیلات کم بهره و بلاعوض برای ساخت 
مسکن محرومان در روستا ها و شهر های کوچک 

استان خبر داد.
جلسه  دهمین  در  شنبه  عصر  بلدی  داریوش 
سالن  در  قم  استان  توسعه  و  برنامه ریزی  شورای 
اساس  بر  افزود:  استانداری  کرامت  اجتماعات 
تفاهمنامه با سازمان برنامه و بودجه و استانداری، 
و  روستاها  در  مسکونی  واحد  هزار  یک  احداث 
در  که  تسهیلاتی  به  توجه  با  را  شهرهای کوچک 

اختیار این بنیاد قرار گرفته است، دنبال می کنیم.
وی افزود: تاکنون حدود ۶۰۰ واحد این واحدها 
برای  و  است  رسیده  برداری  بهره  به  و  شده  تمام 
۴۰۰ واحد دیگر هنوز ظرفیت داریم که افراد ساکن 
روستاها و یا شهرهای کوچک و فاقد مسکن و یا 
مسکن مناسب؛ می توانند به دفاتر بنیاد مسکن در 
مراکز بخش ها مراجعه و تسهیلات مناسبی در این 

زمینه دریافت کنند.
سازمان  همکاری  با  گفت:  همچنین  وی 
یا  و  معلول   ۲ دارای  که  خانوارهایی  بهزیستی، 
بیش تر در روستاها هستند، )که در این زمینه ۲۲ 
خانوار شناسایی شدند( برای آن ها خانه ساخته و 

تحویل داده شد.    
با  روستایی«  هادی  »طرح  اجرای  گفت:  بلدی 
انگیزه بهسازی محیط روستایی و ارتقای بهداشت، 
هدفمند کردن ساخت و سازها، تسهیل در عبور و 
مرور و ایجاد بستر توسعه همه جانبه و تسهیل در 
ارایه خدمات دیگر دستگاه های اجرایی صورت می 

گیرد.
وی درباره اجرای »طرح هادی روستایی« در قم با 
بیان اینکه متوسط اجرای این طرح در روستاهای 
استان ۴۰ درصد است، گفت: تا پایان سال ۱3۹۹ 
تمامی ۱۲5 روستای بالای ۲۰ خانوار دارای طرح 
هادی هستند و طرح هادی ۶۴ روستا مورد بازنگری 

قرار گرفته است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم با بیان 
اینکه تعداد ۲۰۰ روستا در استان قم داریم، گفت: 
در زمینه »تعیین محدوده روستا« از ابتدای شروع 
این فعالیت تاکنون، طرح تعیین محدوده 38 روستا 

تهیه شده است.
وی درباره صدور اسناد مالکیت شهری و روستایی 
گفت: تا پایان سال ۱3۹۹ تعداد ۱۴ هزار و ۲۴۰ 
جلد سند مالکیت اماکن روستایی و تاکنون تعداد 
چهار هزار و ۶۰۰ سند شهری صادر شده و امسال 

نیز برنامه ریزی لازم برای صدور یک هزار و 5۰۰ جلد 
سند صورت گرفته است.

وی مجموعه اعتبارات ملی و استانی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان قم را در سال ۱3۹۹ مبلغی 
کرد:  بیان  و  عنوان  تومان  میلیارد   ۲5 از  بیش 
اعتبارات ملی و استانی این بنیاد در سال جاری 
مبلغ  تاکنون  که  است  تومان  میلیارد   ۲۷ حدود 
حدود ۲۱ میلیارد تومان )۷8 درصد( آن تخصیص 

داده شده است.
وی درباره تسهیلات و شرایط وام کم بهره طرح 
گفت:  روستایی  مسکن  نوسازی  و  بهسازی  ویژه 
این تسهیلات به منظور ساخت مسکن مقاوم، با 
کالبد  تطبیق  روستاییان،  نیاز  با  متناسب  و  دوام 
مسکن روستایی با زندگی امروزی به ساکنان روستا 
و شهرهای زیر ۲5 هزار نفر پرداخت می شود که 
امسال سهمیه استان قم در این زمینه یک هزار و 

۱5۰ واحد است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم؛ مهم 
روستایی،  را؛ عمران  بنیاد  این  ترین وظیفه های 
بازسازی و مقاوم سازی مسکن روستایی، ساخت 
های  طرح  اجرای  و  شهری  و  روستایی  مسکن 

عمرانی برشمرد.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:
اعطای تسهیلات کم بهره برای ساخت مسکن محرومان 

مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی در حکمی " محمد 
عاشوری" را به عنوان سرپرست اداره کل تامین اجتماعی 

استان قم منصوب کرد. 
به گزارش خبرگزاری پایگاه اطلاع رسانی اداره کل تامین 
اجتماعی قم، میرهاشم موسوی مدیر عامل سازمان تامین 
اجتماعی کشور در حکمی "محمد عاشوری" را  به عنوان 
منصوب  قم  استان  اجتماعی  تامین  کل  اداره  سرپرست 
کرد. مراسم معارفه مدیرکل جدید تامین اجتماعی استان 
قم نیز بعدازظهر روز شنبه با حضور ابراهیم جواهری معاون 
حقوقی، مجلس و امور بین الملل سازمان تامین اجتماعی در 

تالار امام رضا )ع( این اداره کل در قم برگزار شد.
معاون حقوقی مجلس و امور بین الملل سازمان تامین 
از  داشت:  اظهار  سخنانی  طی  آیین  این  در  اجتماعی 
نکته های مهم در گرفتن سِمت و قبول مسئولیت، امانتداری 
و  کاهلی  از  پرهیز  و  دغدغه مندی  مراقبت،  و  آن  قبال  در 

سستی است.
جواهری افزود: خدمت به مردم قم یک توفیق الهی است و 

نوکری این مردم شریف و ولایت مدار لیاقت می خواهد. 
وی با بیان اینکه قم دارای ظرفیت های بالایی است گفت: 
حضرت  حرم  حضور  به  می توان  ظرفیت ها  این  جمله  از 
معصومه، مراکز حوزوی و مدارس علمیه اشاره کرد از این رو 
با استفاده از این ظرفیت ها می توان در الگوسازی و تقویت 

فرهنگ بیمه پردازی نقش موفقی ایفا کرد.
معاون حقوقی، مجلس و امور بین الملل سازمان تامین 
اجتماعی با تاکید بر لزوم پرهیز از سلیقه ای عمل کردن، 
خاطرنشان کرد: قانون مداری، مردم داری ، کسب رضایت 
مردم و فسادستیزی باید سرلوحه کار مدیران و همکاران در 

تامین اجتماعی باشد.
نام نویسی  گفتنی است در سوابق عاشوری، کارشناس 
و حساب های انفرادی ، کارشناس وصول حق بیمه، دبیر 

هیات بدوی تشخیص مطالبات، رئیس و کارشناس ارشد 
روابط عمومی و امور فرهنگی اداره کل تامین اجتماعی قم، 
رئیس و کارشناس ارشد بازرسی و رسیدگی به شکایات اداره 
کل تامین اجتماعی قم ) نماینده دفتر بازرسی مدیرعامل 

تامین اجتماعی در استان قم( دیده می شود.

»عاشوری«جایگزین »دادخواه« شد؛

سرپرست تامین اجتماعی استان قم معارفه شد


